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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه 
عمومی یک مرحله ای به اشخاص واجد شرایط که توان مالی و سرمایه  گذاری 

جهت انجام و اجرای پروژه را دارند واگذار .

شرایط: 
-دوره احداث : شامل آماده سازی ، احداث اعیان و خرید دستگاه ، نصب و راه اندازی 

مطابق نقشه ها و اسناد پیوست، 12 ماه شمسی می باشد.
دوره بهره برداری: حداکثر 7 سال شمسی می باشد.

- شرکت کننده ای که حداقل مدت بهره برداری را پیشنهاد نماید برنده مناقصه 
می باشد. 

محل دریافت اسناد: قم- جاده قدیم قم تهران- بلوار شهید خدا کرم - روبروی بهشت 
معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی - میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی - 

سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
)با  سازمان  وجه  در  بانکی  ضمانتنامه  صورت  به  مناقصه  در  شرکت  -تضمین 
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 

351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم می باشد.
-حداکثر مهلت دریافت اسناد مناقصه تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

می باشد.
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون 
قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب 

هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 02536644313  تماس حاصل فرمایید. 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 97/11/29 
به آدرس قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت 

خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست.
تاریخ آگهی نوبت دوم:  97/11/16

سازمان میادین شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

عضو شورای عالی اشتغال کشور:

سفره کارگران حرفِ هزاران کارشناس اقتصادی را می زند

محمد هاشمی:

بی عدالتی، مشکلات معیشتی و فساد 
شایسته جامعه اسلامی نیست

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

دنبال تشکیل مجلس سنا نیستیم

 وزیر نیرو چقدر حقوق می گیرد؟

آغاز جشن های چهل سالگی انقلاب در جمعه ای ضد دولتی 

اعتراض از مصلی های 
نماز جمعه به پاستور
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 نمازجمعه باید از تریبون یک جناح خاص به مقام فراجناحی اش ارتقا یابد

عضو پیشـین مجمع تشـخیص مصلحت نظام گفت: 
انتظـاری که از جامعه اسـلامی داریم تا ارزش های اسـلام 
در جامعه وجود داشـته باشـد محقق نشـده است. بحث 
عدالت، معیشـت مردم، ثبات خانواده و فسـاد شایسـته 
جامعه اسـلامی نیسـت. البته ظواهر اسـلام نیز امروز در 
جامعه مـا آنطور که باید جاری نیسـت. بنابرایـن در این 
بخش هنـوز فاصله زیـادی بـا آرمان های انقـلاب وجود 

دارد.محمـد هاشـمی در گفت وگـو بـا ایلنا، در آسـتانه 
چهلمین سـالگرد پیـروزی انقلاب اسـلامی در خصوص 
آرمان انقلابیون سـال 57 گفت:  در سـال 57 مردم شعار 
اسـتقلال، آزادی و جمهوری اسلامی می دادند. اینها جزو 
آرمان هـای مـردم بـود و ایـن شـعارها هر کـدام دلیلی 
داشـت. به این علت شـعار اسـتقلال می دادند که در آن 

زمـان کشـور به نوعی بـه آمریکا وابسـته بود...

آتش توپخانه مخالفان دولت، جمعه مصادف با 12بهمن و شروع چهلمین دهه فجر انقلاب اسلامی هم خاموش نشد. 
درحالی که دولتمردان و مردان هسته ای حسن روحانی به دنبال سازوکار حفظ برجام و جلوگیری از افزیش فشار های اقتصادی 

بودند،سخنرانان 12بهمن و سخنرانان نمازجمعه به دولت تاختند....

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر این که »اثر سازوکار مالی اینستکس بیشتر 
سیاسی است«، گفت: سازوکار جدید مالی اروپا برای ایران انزوای 
بیشتر آمریکا را به دنبال خواهد داشت.حشمت الله فلاحت پیشه در 
واکنش به راه اندازی کانال مالی ایران و اروپا، اظهار کرد: اینستکس 
بسیاری از نیازهای ایران را رفع نمی کند، لذا عمدتاً اثر سیاسی دارد 

که بیشتر از اثر اقتصادی آن است. در ایران هم ...

حمید بعیدی نژاد سفیر انگلیس در ایران گفت: هنوز اینستکس 
)سازوکار ویژه مالی( عملیاتی نشده، مخالفان نظام، افراطیون منطقه 
و نزدیکان ترامپ هم صدا به تمسخر و تضعیف آن پرداخته و از سر 
استیصال بر ناکارآمدی آن تأکید می کنند. وی روز شنبه با انتشار 
پیامی در توییتر افزود: واقعیت این است که اینستکس یک نهاد مالی 
است و نه نهادی از اجزای کمیسیون اروپا، که همه ی اعضای اتحادیه 

اروپا عضو آن شوند. سه کشور اتحادیه اروپا...

فلاحت پیشه:

 اروپا نباید FATF را با 
اینستکس مرتبط کند

حمید بعیدی نژاد:

مخالفان نظام از سر استیصال 
اینستکس را ناکارآمد می دانند 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

علی لاریجانی:

معنای »نه شرقی، نه غربی«
 قلم قرمز به روی روابط 
دیپلماتیک  نیست

فرمانده سپاه استان قم از اجرای 514 پروژه محرومیت زدایی در این استان در قالب اجرای 40 
هزار طرح عمرانی زودبازده در سراسر کشور خبر داد.غلامرضا شاهچراغی عصر دیروز در مراسم 
آغاز عملیات اجرایی 40 هزار طرح عمرانی زودبازده در سراسر کشور که با حضور استاندار قم، 
نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی و جمعی از مدیران استانی برگزار شد، اظهار کرد: در 
استان قم 514 پروژه با هدف محرومیت زدایی در دستور کار قرار گرفته است و این پروژه ها اغلب از 
پروزه های زودبازده هستند که در مناطق محروم اجرا می شوند.وی با اشاره به اینکه ظرفیت نیروی 
انسانی بسیار مطلوبی در بسیج استان قم وجود دارد و گروه های توانمندی از جوانان در عرصه 
فعالیت های جهادی حضور دارند، تاکید کرد: عمده فعالیت این گروه ها در خارج از استان بوده است.

فرمانده سپاه استان قم با اشاره به فعالیت های بسیج سازندگی سپاه استان...

مدیر شهرداری منطقه5 قم  گفت :به پشتوانه مردم، با همدلی، همکاری و تعامل مردم بتوانیم 
مشکلات منطقه جمکران را مرتفع و تسهیل کنیم و در این راستا تمامی تلاش خود را انجام می 
دهیم تا معضلات به خوبی رفع شود .دیدار اهالی منطقه جمکران با رییس کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای شهر و مدیر شهرداری منطقه پنج جهت بررسی مسائل و مشکلات مردم به 
مناسبت دهه مبارک فجر برگزار گردید.این دیدار به مناسبت دهه مبارک فجر با حضور  مالکی 
نژاد رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر و اقبالیان مدیر شهرداری منطقه پنج و 
سایر مسولین شهرداری منطقه پنج در مسجد امام حسین ع برگزار شد.در ابتدای این جلسه 
مالکی نژاد ضمن تقدیر از عملکرد منطقه پنج افزود: چهل سالگی در ادبیات ما نشان دهنده رشد 

، بالندگی و کمال عقل است و برنامه ریزی دشمنان نظام اسلامی ایران در آستانه ...

فرمانده سپاه استان قم خبر داد

 اجرای 514 پروژه
محرومیت زدایی در استان قم 

مدیر شهرداری منطقه5 قم:

مشکلات  منطقه جمکران
 مرتفع و تسهیل می شود 
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چهل سال پرافتخار 
و آینده  روشن 

اینک چهلمین سال از انقلاب اسلامی پیش روی 
ماست و وقتی به پشت سر خویش می نگریم تاریخی را 
می بینیم که با حضور مردمی استوار و باوفا رقم خورده 

است، با خون هزاران شهید و ایثار هزاران جانباز، با ترور مردان و زنان بزرگ، با تهدید و 
تجاوز و تحریم های ظالمانه.این وفاداری و ایستادگی منحصر به فرد مردم ایران پدیده 
ای است که جهانیان را به شگفتی وا داشته و دشمنان را دلسرد و ناامید کرده است. 
از این روست که هیچ خدمتی به این ملت بزرگ، جبران حضور موثر آنان در همه 
صحنه ها نیست و افتخاری نیز والاتر و بالاتر از خدمت به این ملت وجود ندارد آن هم 
در زمانه ای که دشمن با استفاده از ابزارهای اقتصادی و فرهنگی و رسانه ای سعی در 
تضعیف نظام مقدس جمهوری اسلامی و ناامید ساختن مردم شریف ایران دارد. آنچه 
تاکنون برای توسعه ایران اسلامی رقم خورده و برای سرافرازی ایران هزینه شده هزاران 
دستاورد علمی و اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی را در برمی گیرد اما باید اذعان داشت 
که با رشد سریع دانش و فناوری هنوز به تمامی آرمان ها دست نیافته ایم که نیاز است در 
دهه پنجم انقلاب با ارزیابی گذشته و استفاده از ظرفیت های متعدد و متنوع پیش رو 
و به ویژه نیروی جوانان تازه نفس گام های سریعتر و موثرتری برداریم.امروزه اگر نگوییم 
دستاوردهای بخش ارتباطات و فناوری  اطلاعات کشور بی سابقه و بی نظیر است، دست 
کم باید بگوییم کم سابقه و کم نظیر است و این توفیق ها حاصل خودباوری و اعتماد 
به نفس جوانان دیروز و امروز این حوزه است. از سوی دیگر، فضای  مجازی فرصت های 
استثنایی پیش روی ما گذاشته است که بارها رهبر معظم انقلاب بر این موضوع تاکید 
فرموده اند. در همین راستا، ضرورت دارد که با شناخت صحیح از چالش های موجود، 
از حضور جریان ساز و ترویج گفتمان انقلاب اسلامی در فضای مجازی، حمایت ویژه ای 
صورت بگیرد تا همگام با توسعه زیرساخت ها، نهضت تولید محتوا و ارتقای سواد رسانه 
ای نیز شکل گیرد.در حال حاضر در لایه زیرساخت شبکه  ملی  اطلاعات پیشرفت های 
ارزشمندی صورت گرفته  است. تمامی شهرها تحت پوشش نسل سوم و چهارم اینترنت 
قرار گرفتند. به منظور گسترش عدالت همگانی نیز پوشش روستایی به 66درصد افزایش 
یافت. 2200کیلومتر فیبرنوری جدید بین استانی جدید احداث شد. ظرفیت انتقال شبکه 
ملی اطلاعات 2.4برابر افزایش یافت و رشد ترافیک داخلی نسبت به خارجی 6برابر 
گردید. سهم محتوای فارسی در وب به 2درصد افزایش یافت که بالاتر از زبان های ترکی، 
چینی و عربی قرار می گیرد.توسعه خدمات دولت الکترونیکی گام بزرگی در شفافیت و 
بستن مسیرهای رانت و فساد است و اکنون از سوی 37 دستگاه 489 خدمت به مردم 
ارائه می شود که در صورت همراهی همه دستگاه ها می توان امیدوار بود این مهم به 
سرانجام لازم برسد و شاهد افزایش بهره وری قابل ملاحظه ای در بخش هایی چون 
صنعت، کشاورزی و خدمات باشیم.طرح هایی چون »کارت سوخت بانکی«، »رجیستری 
گوشی تلفن همراه« و »بسته یارانه ای کالا«، علاوه بر هزاران میلیارد تومان صرفه جویی، 
راه رانت، فساد و سوظاستفاده و قاچاق را مسدود کرده است. تعداد تراکنش های ماهانه 
مرکز ملی تبادل به 95میلیون رسید که به معنای کاهش 95میلیون مراجعه حضوری 
مردم و در پی آن، تسهیل خدمت به مردم و کاهش جدی هزینه ها است.این در حالی است 
که در توسعه کسب و کارهای هوشمند مبتنی بر فناوری اطلاعات، نیز توفیقات خوبی 
حاصل شده و شاهد افزایش چشمگیر شرکت های استارت آپی هستیم. خوشبختانه 
دهه فجر امسال پارک علم و فناوری ارتباطات و فناوری اطلاعات سجاد با سرمایه گذاری 
وزارت ارتباطات افتتاح می شود و امکان رشد شرکت های جوان و ورود آنها به بازارهای 
ملی و بین المللی را فراهم خواهد آورد. افزایش تعداد نرم افزارهای بومی از 130هزار به 
250هزار و سهم ICT از تولید ناخالص داخلی به 1.5درصد نشان از افق های روشن 
پیش رو دارد.در عین حال با پرداخت بیش از 500 میلیارد ریال وام وجوه اداره شده به 
کسب و کارهای بزرگ مبتنی بر فناوری اطلاعات و حمایت از بیش از 1120 ایده تولید 
محتوای بومی درجشنواره کودکآنلاین، عرصه جدیدی در خدمت رسانی و اشتغال زایی 
برداشته شده است.با توجه به بحران بیکاری طرح های چهار گانه اشتغال برای ایجاد 
87000 شغل تهیه شده که با اتکا بر ظرفیت های حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
زمینه ایجاد اشتغال نیروهای جوان و تحصیلکرده را فراهم می کند.از سوی دیگر، جهت 
ساماندهی فضای پیامکی، طرح ساماندهی 30 میلیون سیم کارت فعال بدون هویت، 
ایجاد امکان حذف پیامکهای تبلیغاتی و ارزش افزوده، مسدود کردن بیش از 70 هزار سیم 
کارت ارسال کننده پیامک های تبلیغاتی مزاحم، رسیدگی به تخلفات در حوزه پیامک 
های ارزش افزوده و برگرداندن بیش از 32 میلیارد تومان حقوق تضییع شده مشترکان، 
انجام شده است. و اینها تنها گوشه ای از خدمات متعدد حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در سالهای اخیر است.واقعیت آن است که بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات باید پیشتاز 
حضور در جهان فعلی باشد و هدف ما نیز آماده سازی زیرساخت های لازم برای حضور 
مقتدرانه و جریان ساز در انقلاب چهارم صنعتی است. انقلابی فراگیر که چه بخواهیم و 
چه نخواهیم همه اجزای زندگی ما را در بر خواهد گرفت پس بهتر است از این فرصت 
طلایی پیش رو برای توسعه و پیشرفت همه جانبه کشورمان بهره ببریم. مسلما با این 

گذشته پرافتخار، آینده روشن است.
* وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات

از قهرمانی »قطر« چماق نسازیم 
»حالا تکلیف این همه فیلم مستند که صدا و سیما 
از سبک زندگی، پشتکار و فرهنگ سامورایی ها ساخته، 
چی میشه؟«. این یکی از هزاران واکنش ایرانیان در فضای 
مجازی به قهرمانی قطر در جام ملت های 2019 امارات 
پس از پیروزی 3-1 مقابل ژاپن بود. آمیزه ای از طعنه و 

خنده! حتی وقتی ایران در تورنمنت حضور داشت، قطر به یکی از تیم های محبوب 
بسیاری از ایرانیان تبدیل شد. فوتبال شجاعانه، شناور و تهاجمی چیزی است که ما 
دوستش داریم. طبیعی است کسانی هم باشند که از فوتبال مبتنی بر دفاع آهنین و 
ضدحمله لذت ببرند اما عنابی ها در حالیکه کشور میزبان با آنها رفتاری غیر ورزشی 
داشت قاطعانه قهرمان شدند.امارات متحده عربی در راستای سیاست های غیرفوتبالی، 
مقابل حضور مقامات قطر و تماشاگران این کشور سنگ اندازی کرد. تماشاگران اماراتی با 
پرتاب لنگه کفش و صندل و هو کردن قطری ها هنگام پخش سرود ملی جسارت را به 
حد اعلی رساندند اما قطری ها »نه رمیدند نه گسستند« و پاسخ آن همه توهین و تحقیر 
را با توپ گرد در زمین سبز دادند. پیش چشم میلیون ها نفر! کوبنده و تحسین برانگیز. تا 

هیچکس حتی اماراتی ها نتواند آنها را انکار کند.
پس از این پیروزی موجی از تحسین ها در ایران نثار قطری ها شد و مثل همیشه 
خودتخریبی و سرزنش کادر فنی و بازیکنان و مدیران آغاز شد و از این پیروزی چنان 

چماقی ساختیم که هنوز سرمان درد می کند!
در اینکه آنها با شکست دادن چهار قهرمان آسیا یعنی عربستان، عراق،کره جنوبی و 
ژاپن قهرمان شدند، میزبان را با چهار گل در هم شکستند، با 19 گل زده و تنها یک گل 
خورده تمام عناوین فردی از بهترین مهاجم تا بهترین دروازه بان و گلساز و ... را به خود 
اختصاص دادند تردیدی نیست. نمایش شان هم دلچسب بود اما آیا این همه مجوزی 

می شود که ما دست به تخریب گسترده خودمان بزنیم؟
آنها را به خاطر تدوین برنامه 20ساله با20میلیون دلار، تاسیس کمپ اسپایر با 5 
میلیون دلار پرورش حدود 3500 نونهال و نوجوان در کمپ از سال 2006 و به کارگیری 
فلیکس سانچز کم نام و نشان اما بسیار موثر می توان تحسین کرد اما خودزنی کمکی 
به پیشرفت مان نمی کند. آن چه ما را جلو می برد واقع بینی است. صراحت در نگاه به 

عمکردمان.
اینکه آیا وقتی 43 سال است جام ملت ها را فتح نکرده ایم، 43 سال است به المپیک 
صعود نکرده ایم، 28 سال است هیچ تیم باشگاهی ایرانی فاتح جام باشگاه های آسیا نشده 

و ... می توانیم خودمان را قدرت اول آسیا بنامیم؟
افتخار به رنکینک یک آسیا دستاورد است یا دلخوشی؟ ما با رتبه 29 در این رنکینگ 
به خانه برگشتیم، ژاپن با رتبه 50 سه گل زد و به فینال صعود کرد و قطر با رتبه 93 

قهرمان با کیفیتی بود، آیا وقت آن نیست صریح تر با کیفیت واقعی مان روبرو شویم؟
ما بودجه نداریم، ما زمین تمرین خوب نداریم، ما روانشناس نداریم، داورها حق ما 
را می خورند، ما فرهنگ کار تیمی نداریم، ما روی تیم های پایه کار نمی کنیم و ... این 
دست مسائل در باور عموم مردم »بهانه« است. بهانه هایی که ضعف هایمان را پشت آن 

پنهان کنیم.
طبیعی است در کشوری که کارگرها ماهها حقوق نمی گیرند، مسائل اقتصادی، 
زندگی مردم را دچار تشنج کرده، نتوانیم مثل قطر برای ورزش سرمایه گذاری کنیم 
اما انصاف بدهیم که برای تیم ملی کوتاهی نشد. حتی بسیاری از مردم از اختصاص 
بودجه و اعتبار خوب به این تیم خوشحال بودند و برخی گفتند نوش جان کارلوس 
کی روش هر چقدر گرفت، اما پنهان شدن پشت بهانه ها کافی است.ما بیش از ستایش 
محض قطر و مستندسازی در مورد کارگروهی ژاپنی ها نیاز داریم با خودمان رو راست 
باشیم. بپذیریم که به یک آشتی ملی نیازمندیم. در ورزش و به ویژه در فوتبال به جای 
صرف انرژی برای جنگیدن با هم، برای اثبات کی سرور کیه، کنار هم بایستیم و از 

»تیم ملی« حمایت کنیم.
گرچه حمایت به تنهایی برای قهرمانی کافی نیست اما در حال حاضر به نظر می رسد 
مهم ترین وظیفه سرمربی جدید تیم ملی آشتی دادن دوباره همه هواداران با تیم ملی 
است. تجربه نشان داد بنزین ریختن روی شعله های اختلاف، باعث می شود ما بسوزیم. ما 
که هنوز چراغ مان در این خانه می سوزد و تا ابد »ایرانی« هستیم. اگر همین یک نکته را از 

جام ملت های 2019 امارات آموخته باشیم، ما شکست خورده محض نیستیم.

حمید بعیدی نژاد:

مخالفان نظام از سر استیصال 
اینستکس را ناکارآمد می دانند 

حمید بعیدی نژاد سفیر انگلیس در ایران گفت: هنوز اینستکس)سازوکار ویژه مالی( 
عملیاتی نشده، مخالفان نظام، افراطیون منطقه و نزدیکان ترامپ هم صدا به تمسخر و 

تضعیف آن پرداخته و از سر استیصال بر ناکارآمدی آن تأکید می کنند. 
وی روز شنبه با انتشار پیامی در توییتر افزود: واقعیت این است که اینستکس یک 
نهاد مالی است و نه نهادی از اجزای کمیسیون اروپا، که همه ی اعضای اتحادیه اروپا عضو 
آن شوند. سه کشور اتحادیه اروپا که از ابتدا نقش محوری در توافق هسته ای داشته اند 
سهامدار اصلی و هیات مؤسس آن هستند ولی این نهاد مورد حمایت کل اتحادیه اروپا 
است.)رجوع به بیانیه موگرینی(سفیر کشورمان ادامه داد: در مرحله بعد دیگر کشورهای 
اروپایی و در مرحله سوم کشورهای غیراروپایی مانند چین، هند و روسیه می توانند عضو 
این ساز وکار شوند.وی با بیان اینکه »اینستکس در چند مرحله عملیاتی می شود« افزود: 
اول کار با تهاتر پرداخت های کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی آغاز میگردد و در 
مراحل بعد به همه تبادلات تجاری تعمیم می یابد. بعیدی نژاد متذکر شد: مخالفان مرتباً 
کلمه »غذا«را برای تداعی ساز وکار نفت در برابر غذای عراق تکرار می کنند ولی این دو 
به هیچ وجه شباهتی به هم ندارند.بعیدی نژاد پیش تر در واکنش به راه اندازی این ساز 
وکار در گفت وگو با خبرنگاران گفته بود: ثبت ساز وکار ویژه مالی ایران و اروپا موسوم به 
»اینستکس« نشان می دهد که سه کشور اروپایی بعد از ماه ها تأخیر قدم اول را بالاخره 
برداشتند. این یک نشانه خوبی است اما طبیعتاً ما در انتظار این هستیم که هرچه زودتر 
این ساز وکار عملیاتی شود. چون فعلًا مرحله ثبت آن اعلام  شده است و مرحله اصلی 
مرحله عملیاتی شدن آن است که امیدواریم هرچه زودتر محقق شود.وی یادآورشد که 
دلیل اینکه این ساز وکار برای نخستین بار است که در جهان به وجود می آید و تجربه  و 
سابقه ای در این رابطه وجود ندارد یک مقدار طول کشید. اما در نهایت این روش بدیع 
و مبتکرانه ای بود که سه کشور اروپایی ایجاد کردند و امیدواریم که به ساز وکاری عملی 
بینجامد که بتواند جلوی تحریم های ظالمانه آمریکا را بگیرد و تعادلی در سطح تجارت 
بین الملل ایجاد کند که یک کشور نتواند تمام کشورهای دیگر را از داشتن تجارت مشروع 
میان دیگران محروم کند.سفیر کشورمان در انگلیس راه اندازی این ساز وکار را قدمی مؤثر 
خواند و افزود: امیدواریم با تلاشی که تاکنون صورت گرفته و سه کشور نشان دادند که 
به حفظ تجارت با ایران علاقه مند هستند با سرعت بیشتری به سمت عملیاتی شدن این 
ساز وکار پیش بروند و شاهد باشیم که مردم ما در عمل آثار مهم و مفید رفع تحریمها 
را در قالب اجرای این ساز وکار لمس کنند. وی همچنین ابراز امیدواری کرد این ساز 
وکار بتواند شروعی باشد تا کاستی هایی که در تعلل اجرای تعهدات برجام وجود داشته 

است جبران شود.

معاون  حقوقی رئیس جمهوری:

اعضای برجام برای حضور اثربخش اقدام کنند
معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: نقض برجام از سوی آمریکا عملا موجب توقف 
تعهدات سایر اعضای برجام شده است و ایران توقع دارد که آنها برای باقی ماندن واقعی و 
اثربخش در این تعهدات بین المللی اقدام کنند زیرا در این شرایط آنها نمی توانند مقصود 

را تامین کنند.
لعیا جنیدی روز شنبه در نشست شورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های اجرایی 
در مجموعه فرهنگی نهاد ریاست جمهوری، افزود: خروج ایالات متحده از برجام علاوه بر 
ظالمانه و غیرقانونی بودن، نامشروع است.وی خاطرنشان کرد: ایران سندی روشن مبنی 
بر پایبندی به تعهدات خود در برجام دارد. آژانس نیز پایبندی ایران را مکرراً تایید کرده 
است اما ایالات متحده آمریکا دلیل روشن برای خروج ندارد و می گوید برجام ناکافی 
است و این دلیل در چارچوب برجام، نقض تلقی می شود. در واقع آمریکا با اراده سیاسی 
از برجام خارج شده و از منظر حقوقی این اقدام غیرقانونی و نامشروع است.جنیدی تصریح 
کرد: البته ایران هم می تواند تعهدات خود را جزئی و کلی متوقف کند اما این اقدام به 
معنای بازگشت تحریم ها است و ایران باید در چارچوب مصلحت عمومی تصمیم بگیرد.

وی اظهار داشت: کمیته حقوقی تحریم تاکنون 6 جلسه منظم تشکیل داده است و با 
دستگاه های اجرایی در مورد بررسی آثار تحریم ها در ارتباط هستیم.وی اضافه کرد: توقع 
چند اقدام از سوی اتحادیه اروپا انتظار می رفت که یک مورد مربوط به مقررات انسداد 
است.معاون حقوقی رئیس جمهوری افزود: منظور از مقررات انسداد این است که اگر از 
اتباع حقیقی یا حقوقی اتحادیه اروپا متوجه شوند که قواعد فراسرزمینی بر منافع مالی 
و اقتصادی آنها اثر می گذارد و با منافع آنها متعارض است، در چنین موقعیت هایی باید 
گزارش دهند و نباید خود را با این مقررات تطبیق دهند و حتی می توانند فراتر از آن 
طلب خسارت کنند.جنیدی گفت: مقررات انسداد مقرر می دارد که هیچ تصمیم اداری و 

قضایی برای به رسمیت شناختن تحریم های فراسرزمینی نباید اتخاذ شود.

طیبه سیاوشی :

سیاستگذاری  غلط باعث 
تشدید آسیب های اجتماعی می شود

نایب رئیس فراکسیون پیشگیری از جرایم و آسیب های اجتماعی با اشاره به افزایش 
تنوع آسیب های اجتماعی و تعدد آن، مهمترین خلأ مقابله با آسیب های اجتماعی را نبود 
آمایش ملی می داند و معتقد است که همین امر باعث شده قانون گذاری هایی که بعضاً 

برای مقابله با آسیب های اجتماعی صورت گرفته، به نتیجه نرسد.
طیبه سیاوشی به برخی خلاءها در زمینه پیشگیری و مقابله با آسیب های اجتماعی 
اشاره می کند و می گوید که موضوعاتی مثل »کودکان کار« و »زنان آسیب دیده« با قوه 
قهریه، تابوسازی و سرپوش گذاشتن مورد بررسی قرار نمی گیرد.نماینده مردم تهران در 
مجلس همچنین تقویت نهاد خانواده، آموزش، فرهنگ سازی، ورزش و اوقات فراغت را از 
جمله ملزومات پیشگیری از آسیب های اجتماعی می داند.وی افزود یکی از موضوعات مهم 
دیگر در حوزه آسیب های اجتماعی سرگرمی و اوقات فراغت است که نحوه برنامه ریزی 
برای آن با جلوگیری از بروز آسیب های اجتماعی در ارتباط تنگاتنگ است. باید بپذیریم 
که امروزه فضای مجازی به بخشی از سرگرمی و اوقات فراغت فرزندان تبدیل شده، اگر 
بررسی کنیم می بینیم از محتوای این فضا 70 درصد تولید داخلی نیست. در حالی که ما 
می توانیم از این فضا برای تولیدات فرهنگی خود استفاده کنیم. فضای مجازی به فرهنگ 
سازی و تغییر ذائقه مردم کمک می کند اما متأسفانه ما دائماً به قدرت تخریبی آن فکر 
می کنیم تا قدرت سازنده این فضاها.وی ادامه دادانتظار داریم دستگاه های فرهنگی داخلی 
با استفاده از این فضا خوراکی را برای آموزش و زندگی در اختیار کودکان و نوجوانان 
و عموم مردم قرار دهند. البته غیر از آموزش و فرهنگ سازی، قانون هم می تواند در 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی کمک کند اما قوانین ما عموماً از بالا وضع می شود تا 

برای 80 میلیون ایرانی قابل اجرا باشد. ا

محمد باقر نوبخت:

تخصیص ها در بودجه 98 
فقط بر پایه اولویت ها است

رییس سازمان برنامه و بودجه تخصیص ها در لایحه بودجه 98 را فقط بر پایه اولویت 
ها عنوان کرد و گفت: دولت سال آینده باید 62 هزار میلیارد تومان را میان 71 هزار 
پروژه تقسیم کند.»محمدباقر نوبخت« درمورد برخی مباحث مطرح شده مبنی بر این 
که تخصیص ها ابزاری تنبیهی و تشویقی در دستان رییس سازمان برنامه و بودجه است، 
افزود: ممکن است دستگاهی بگوید سازمان برنامه و بودجه میزان بودجه درخواستی را در 
اختیار من قرار نداده و این موضوع می تواند صحیح باشد چرا که این سازمان تنها به یک 
دستگاه بودجه تخصیص نمی دهد بلکه موظف است همه دستگاه ها را مدنظر قرار دهد.

وی با بیان این که برای منابع محدود باید سهمیه بندی و اولویت بندی اجرا کرد، افزود: 
تخصیص ها باید بر پایه اولویت ها انجام شود، به عنوان نمونه 62 هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای طرح های عمرانی در سال 98 در نظر گرفته شده در حالی که بالغ بر 71 هزار پروژه 
ناتمام در کشور وجود دارد.عضو دولت دوازدهم با طرح این سوال که چگونه باید منابع 62 
هزار میلیارد تومانی را بین 71 هزار پروژه تقسیم کرد، یادآور شد: باید پروژه ها را اولویت 
بندی کرد و بر همین اساس هم عمل کرد به این ترتیب پروژه هایی در اولویت قرار گیرند 
که امسال و سال آینده عملیات عمرانی آنها تمام می شود، اینگونه است که اولویت ها در 

ملاحظات سازمان برنامه و بودجه برای توزیع و تخصیص منابع مدنظر قرار می گیرد.

سخنگوی وزارت کشور:

با سازندگان بناهای عمومی 
غیراستاندارد برخورد می شود 

سخنگوی وزارت کشور گفت: با سازندگان بناهای عمومی غیراستاندارد تخریب شده 
در سیل و زلزله برخورد می شود 

»سید سلمان سامانی« با اشاره به تکلیف جدید وزارت کشور برای استانداران که 
در جلسه امروز شورای معاونان این وزارتخانه تصمیم گیری شد، تصریح کرد: استانداران 
موظف هستند پس از وقوع مخاطرات طبیعی مثل سیل و زلزله ضمن بررسی بناهایی 
که با استفاده از منابع بیت المال ساخته شده و به دلیل عدم برخورداری از استانداردهای 
لازم تخریب شده اند، با سازندگان، ناظران و مسئولان اجرایی دستگاه های مرتبط برخورد 

قانونی به عمل آورند.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: 
معنای »نه شرقی، نه غربی« این نیست 
که ما روی روابط دیپلماتیک قلم قرمز 
بکشیم، بلکه مفهوم این است که ما روی 
پای خود می ایستیم و مناسبات با دیگر 

کشورها از سنخ کرامت است.
»علی لاریجانی« روز شنبه در آیین 
دستاوردهای  ملی  نمایشگاه  گشایش 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس که در باغ 
موزه دفاع مقدس برگزار شد، افزود: ایران 
یک نظریه را از زبان امام )ره( مطرح کرد 
که ما وابسته به هیچ قدرتی نخواهیم بود، 
تئوری آن هم نه شرقی و نه غربی بود که 
بسیاری از کشورها می گفتند این یک 
توهم است و شما نمی توانید سرپای خود 
بایستید. وی به موضوع هسته ای ایران 
اشاره کرد و یادآور شد: جمهوری اسلامی 
ایران در مناقشه هسته ای متکی به کسی 
نشد و روی پای خود ایستاد و امروز با 
همه تنگناهایی که برای ما در این زمینه 
به وجود آورند، پیشرفت های بسیاری 
داد:  ادامه  مجلس  کردیم.رییس  کسب 
دستگاه دیپلماسی در جنگ تحمیلی و در 
سایر مشاجراتی که با ایران راه انداختند، 
فعال بود و بسیار تلاش کرد . ما با دنیا قهر 

نیستیم و روابط دیپلماتیک داریم.
لاریجانی تاکید کرد: ما با همه کشورها 
روابط خواهیم داشت ولی این روابط به 
معنای وابستگی نیست. ما به هیچ وجه 
وابسته نیستیم چرا که زهر وابستگی را در 
رژیم گذشته چشیده ایم و نمی خواهیم 

وابستگی به یک قدرت داشته باشیم. 
برخی  است  ممکن  شد:  یادآور  وی 
کشورها مشاجراتی در صحنه بین الملل 
با ایران داشته باشند ولی آنها پذیرفته اند 
که جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه 

حاضر نیست عزت خود را به حراج بگذارد.
اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
همچنین گفت: ایران در زمان پهلوی با 
36 میلیون نفر جمعیت 6 میلیون بشکه 
نفت می فروخت و به جز چند شهر آباد 
بقیه شهرها را آباد نمی کرد در واقع وضع 

ما در زمان شاه این طور بود. 
وی یادآور شد: در سال های 54 و 55 
واردات افزایش یافت و مونتاژکار شدیم 
و چند دانشگاه هم داشتیم که برای این 

کارخانجات نیرو پرورش می دادند. 
لاریجانی گفت: از نظر سیاسی هم 
و  داشتیم  وابسته  کاملًا  دیکتاتور  رژیم 
وابسته  دیکتاتوری  کاملا  سیستم  یک 
و یک خفقان بشدت گسترده داشتیم. 
نمادهایی مانند مجلس سنا شورای ملی 
درست کرده بودند که توخالی بود یعنی 
تمام لیست افرادی که در این مجالس باید 
می رفت دربار می نوشت و یک انتخابات 
سرنوشتشان  در  ومردم  بود  ساختی 
دخالت نداشتند، ایران در آن مقطع پایگاه 
آمریکایی ها بود، اما انقلاب اسلامی این 

وضعیت را واژگون کرد.

اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
گفت: در حوزه سیاست داخلی شرایط 
دیکتاتوری برچیده شد و نظام در اختیار 
مردم قرار گرفت و مردم سالاری دینی بر 
ایران حاکم شد و تغییر مدیران ارشد نظام 
توسط مردم انجام گرفت.لاریجانی افزود: 
قدرت بدون اراده مردم قابل جاری شدن 
نبود و به همین دلیل این مساله در انقلاب 
استقلال  شد.  جاری  و  ساری  اسلامی 
قوا دستاورد کمی نبود. هر چند که از 
نظر تاکتیکی هم مشکلاتی وجود دارد، 
ولی قاعده کلی، درست است.وی یادآور 
شد: توجه، تحمل افکار دیگران، بردباری 
موجب حفظ منافع کشور می شود، اما 
ستیز، منافع کشور را از بین می برد. باید 
به تنوع فکری در بخش های اجرایی و 

تقنینی مجال ظهور داد.
* هیچ کشوری نمی تواند امنیت 
پایدار را بدون ایران در منطقه برقرار 

کند 
رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه 
به دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران 
در بخش بین الملل اشاره و تصریح کرد : 

دو قطبی در سپهر جغرافیایی بین الملل 
و کشورهای جهان سایه انداخته بود به 
همین دلیل وقتی جنگ بر علیه ایران راه 
افتاد همه کشورها بر ضد ایران به صدام 
که  این  بیان  با  کردند.لاریجانی  کمک 
تئوری نه شرقی نه غربی زنده ماند، گفت: 
دفاع مقدس اگرچه برای ما هزینه زیادی 
داشت اما دستاورد مهمی داشت که یکی 
از آن این بود که بازدارندگی ایجاد کرد 
، این دستاورد کوچکی نیست و ایران را 
ایمن کرد که دیگر کسی جرات نکند با 

ایران درگیری نظامی داشته باشد.
در  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
ادامه یکی دیگر از دستاوردهای مهم دفاع 
مقدس را پیشرفت در تولیدات نظامی 
تولیدات  عنوان کرد و گفت: در زمینه 
نظامی نیز به توانمندی های بالایی رسیده 
دفاع  در  ظرفیت  این  پایه های  که  ایم 
توانست در  ایران  مقدس ریخته شد و 

موضوع موشکی یک پایه بالاتر برود.
عزتمندانه  حضور  افزود:  لاریجانی 
ایران در منطقه معطوف انقلاب اسلامی 
جایگاه  و  است  درست  طراحی های  و 
ایران به گونه ای است که هیچ کشوری 
ایران  بدون  را  پایدار  امنیت  نمی تواند 
در منطقه برقرار کند. هر چند که این 
پایدار  امنیت  دنبال  به  اصلًا  کشورها 
نیستند، بلکه آنان منافع خود را در ایجاد 

مناقشه تعریف کرده اند.
انقلاب  ابتدای  از  شد:  یادآور  وی 
اسلامی برخی کشورهای منطقه به دنبال 
اهداف خرد و پست بوده و هستند، اما 
عزت ایران آنها را به این روز انداخته است 
که البته باید به حال آنها تاسف خورد. 
ایران به دنبال کسب دانش بوده و هیچ 

وقت به دنبال گرته برداری نبوده است.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: تبیین جایگاه و مشروعیت مجمع اهمیت 
دارد و دنبال تشکیل مجلس سنا نیستیم. حتماً سطح تعاملات مجمع با دولت، مجلس و 

قوه قضائیه را افزایش خواهیم داد. مغایرت ها را باید کاهش داد.
محسن رضایی، در کنفرانس حکمرانی و سیاستگذاری عمومی : کشور ما در چهل سال 
گذشته در همه بخش ها پیشرفت داشته اما در برخی بخش ها پیشرفت ها خارق العاده و 
در بعضی بخش ها پیشرفت کم بوده است. نمایشگاه موشک ها و خودرو یک نشانه از این 
عدم توازن در کارآمدی و پیشرفت است. صنایع موشکی ما با وجود تحریم های گوناگون 
به پیشرفت هایی خارق العاده دست یافته است در حالی که خودروسازی ما نتوانسته است 
رضایت مصرف کنندگان را جلب کرد.رضایی با اشاره به مفهوم حکمرانی راهبردی افزود: 
مجمع یک ستاد و ابزار در اختیار رهبری نظام است که حکمرانی راهبردی را در کشور به 
وجود می آورد. مساله مستشاری برای رهبر انقلاب، حل اختلاف، حل معضلاتی که از طریق 
عادی قابل حل نیست. پیشنهاد سیاست های کلی به رهبر معظم انقلاب و نظارت بر حسن 

اجرای سیاست ها از کارکردهای مجمع تشخیص مصلحت نظام است. در مجمع هم تعریف 
سیاست های کلی مورد تجدید نظر قرار می گیرد. هم الزامات و هم فرایند و ساز و کار اجرای 
سیاست های کلی را در مجمع مد نظر قرار داده ایم.وی گفت: ما در مجمع، در سیاست های 
کلی، در سطح استراتژیک و فرابخشی نگاه می کنیم. به پدیده های نوظهور می اندیشیم. با 
این حساب داشتن ارتباط منطقی با اسناد بالادستی و سایر سیاست ها برای ما مهم است. 
الزامات تحقق سیاست های کلی در این دوره مجمع ذهن ما را به خود مشغول کرده، 80 
درصد انتظارات نظام از سیاست های کلی تا کنون برآورده نشده است. اگر این سیاست ها و 
به خصوص سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به درستی اجرا می شد، با تحریم و فشار، نباید 
به این وضعیت دچار می شدیم.دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: آسیب شناسی 
فرآیند سیاستگذاری در مجمع انجام شده و از سیاست نویسی به سیاستگذاری وارد شده 
ایم. ما به اجماع نخبگانی در سیاستگذاری توجه بیشتری خواهیم کرد و سیاست های کلی 

را در نظام حقوقی کشور، جانمایی خواهیم کرد. 

علی لاریجانی:

معنای »نه شرقی، نه غربی« قلم قرمز به روی روابط دیپلماتیک نیست

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

دنبال تشکیل مجلس سنا نیستیم

اخبــار سرمقاله

یادداشت

امنیت ملی و سیاست خارجی  رییس کمیسیون 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که »اثر سازوکار 
مالی اینستکس بیشتر سیاسی است«، گفت: سازوکار 
جدید مالی اروپا برای ایران انزوای بیشتر آمریکا را به دنبال 

خواهد داشت.
راه اندازی  به  واکنش  در  فلاحت پیشه  حشمت الله 
کانال مالی ایران و اروپا، اظهار کرد: اینستکس بسیاری از 
نیازهای ایران را رفع نمی کند، لذا عمدتاً اثر سیاسی دارد 
که بیشتر از اثر اقتصادی آن است. در ایران هم به دلیل 

اثرات سیاسی سازوکار مالی از آن استقبال شد.
وی افزود: برای ارزیابی از اثر اقتصادی اینستکس باید 
منتظر ماند تا مشخص شود چقدر می تواند مشکلات 

اقتصادی را رفع کند.
امنیت ملی و سیاست خارجی  رئیس کمیسیون 
مجلس شورای اسلامی با یادآوری این که راه اندازی »این 
کانال مالی چند روز بعد از گزارش 16 دستگاه اطلاعاتی 
آمریکا مطرح شد«، ادامه داد: این گزارش پیام آشکار 
به دولت ترامپ داد که راه را اشتباه رفته است و این که 
برجام و پایبندی ایران منجر به نتیجه دادن رژیم منع 
اشاعه شد. شاید به همین دلیل است که ترامپ چندی 
بعد از تمامی دستگاه های اطلاعاتی خود برای حضور در 
جلسه ای دعوت کرد و بعد از آن اعلام نمود که نظرات آنها 

به یکدیگر نزدیک است.

وی افزود: اینستکس هم همین موضوع را دنبال می کند. 
اروپا هم معتقد است که برجام رویکرد مشارکت جویانه 
ایجاد کرده که به سود جامعه بین المللی است. گزارش 
سازمان های اطلاعاتی آمریکا نظر آنها را تامین کرد.رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی با بیان این که »اینستکس انزوای بیشتر آمریکا را 
به دنبال دارد«، اظهار کرد: اروپایی ها با راه اندازی این کانال 
نشان دادند که کشورهای دنیا می خواهند بدون ترامپ 
به فعالیت خود ادامه دهند. از طرف دیگر در کشورهای 
دیگر همچون چین که به دنبال فعالیت اقتصادی با ایران 
هستند انتظار می رود که پروتکل های همکاری با ایران را 
سریع تر امضاء کنند، چون در شرایط فعلی که هیچکس 
فکر نمی کرد اروپا مورد تقابل سیاسی با آمریکا آن هم بر 
سر ایران شود این اتفاق افتاد اکنون باید سایر کشورها در 

این راه گام بردارند.
امنیت ملی و سیاست خارجی  رئیس کمیسیون 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که »مسئولان 
وزارت خارجه و بانک مرکزی باید هرچه سریع تر وارد 
مذاکره با کشورهای دنیا شوند«، گفت: تعلل کشورها برای 
مذاکره با ایران هیچ توجیهی ندارد. انتظار می رود هرچه 

سریع تر پروتکل های همکاری نهایی شود.
وی در عین حال با بیان این که »روابط اقتصادی با اروپا 
نکاتی دارد«، توضیح داد: اروپایی ها برای آنکه اینستکش 

را توجیه سیاسی کنند آن را فقط به گذشته ربط داده اند 
حال این که این موضوع با آینده هم ارتباط دارد. این که 
FATF و مسائل دیگری را با اینستکس مرتبط کنند 
عملی  گام  برجام  در  هنوز  اروپایی ها  نیست،  درست 
برنداشتند، بنابراین نباید انتظار داشته باشند که ایران 

درباره FATF به خاطر اروپا گام بردارد.
فلاحت پیشه تاکید کرد: ایران به هیچ وجه در حوزه 
موشکی و عمق استراتژیک خود تصمیم مذاکره با اروپا 
ندارد این که همکاری های مسالمت جویانه ایران با اروپا 
در مواردی همچون سوریه و یمن باعث شده آنها نقش 
دیپلماسی داشته باشند، با این هدف انجام شد که عمق 
استراتژیک جمهوری اسلامی ایران شناخته شود لذا نباید 
اروپایی ها از این موضوع آدرس غلط بگیرند. باید بدانند در 
شرایط فعلی اجرای برجام و اقدامات آنها بهترین سنگ 

محک اروپایی ها به شمار می آید.
وی در جمع بندی گفت: اینستکس جنبه های قابل 
انتقادی دارد، این که اروپایی ها معتقدند اینستکس فقط 
شامل تحریم های قبلی آمریکا می شود درست نیست، 
چون ممکن است در آینده آمریکا تحریم های دیگری 
را اعمال کند، لذا انتظار می رود مذاکره کنندگان ما این 
موضوع را به اروپایی ها بپذیرانند که اینستکس تنها به 
گذشته ارتباطی ندارد و باید درباره مسائل آینده هم گام 

برداشته شود.

با تاکید بر لزوم رفع نواقص سازوکار مالی اروپا

فلاحت پیشه: اروپا نباید FATF را با اینستکس مرتبط کند

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: در دهه فجر امسال بیش از 40 
هزار برنامه ویژه در سراسر کشور به منظور بزرگداشت انقلاب اسلامی برگزار می شود.

»نصرت الله لطفی« روز - شنبه- در مراسم افتتاح نمایشگاه دستاوردهای انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس که در باغ موزه دفاع مقدس تهران برگزار شد، اظهارداشت: 
سال گذشته برای مقابله با نظام سلطه که در تلاش برای تقابل با نظام اسلامی، 
تضعیف کارآمدی نظام مقدس جمهوری اسلامی و تحریف دستاوردهای انقلاب است، 
تصمیم گرفته شد که در چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی دستاوردهای را به خوبی 

تبیین کنیم.
وی افزود: در بین 35 کارگروه که با اجماع ارگان ها شکل گرفت، کارگروه دفاعی 
- امنیتی با مدیریت ستادکل نیروهای مسلح با همت جهادی چهار نمایشگاه را برای 

نخستین بار با شکوه و عظمت در پایتخت برگزار می کند.
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی خاطرنشان کرد: ستادکل نیروهای 
مسلح علاوه بر نمایشگاه های تهران در کل کشور نیز نمایشگاه هایی به منظور تبیین 

دستاوردهای انقلاب اسلامی برپا کرده است.

ثبت  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
"اینستکس" از سوی کشورهای اروپایی 
را "امیدوار کننده " خواند و گفت: انتظار 
با  را  نهایی  قدم های  اروپایی ها  داریم 

شتاب بیش تری بردارند.
علی اکبر صالحی روز شنبه در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه دست آوردهای چهل 
ساله صنعت هسته ای کشور در باغ موزه 
دفاع مقدس درباره سازوکار مالی اروپا که 
هفته گذشته از سوی سه کشور اروپایی 
اعلام و ثبت شد، در جمع خبرنگاران 
گفت: اروپایی ها در بعد اقتصادی قدم 
امیدوارکننده ای برداشتند، امیدواریم در 

همین مسیر با سرعت و شتاب بیشتر 
حرکت کنند. آن گونه که خودشان اعلام 
می کنند مشکلاتی دارند و با وجود اینکه 
با تأخیر انجام دادند، در عین حال ثبت 
شرکت اینستکس قدم امیدوارکننده ای 
است و انتظار داریم قدم های نهایی را 
اتمی  انرژی  افزود: سازمان  بردارند.وی 
همواره آماده است و چنانچه طرف مقابل 
عمل  برجامی  تعهدات  چارچوب  در 
نکند، تصمیمات مقتضی را در زمان خود 

خواهیم گرفت.
* باید دستاوردهای هسته ای به 

مردم نشان داده شود 

اینکه  بیان  با  ادامه  در  صالحی 
اکنون می توانیم راکتورهای تحقیقاتی 
را طراحی کنیم، افزود: اگر کشورهای 
راکتورهای  به  علاقه مند  همسایه 
تحقیقاتی آب سبک هستند می توانیم 
برای آنها طراحی و در اختیار آنها بگذاریم 
و آموزش بدهیم که رادیوداروی خود را 

تولید کنند.
رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان 
پایبندیم"  خود  قسم  به  "ما  اینکه 
گفت: اینکه می گویند صنعت هسته ای 
متوقف شده است چنین نیست و باید 
به مردم نشان  دستاوردهای هسته ای 

استخراج  و  اکتشاف  در  ما  شود.  داده 
قدم های بلندی برداشته ایم.

صالحی درباره همکاری با اروپایی ها 
نیز گفت: همکاری در بعد فنی خوب جلو 
می رود و حتی پروژه هایی را اروپایی ها 
در ایران انجام می دهند از جمله ایجاد 
بهترین مرکز ایمنی هسته ای در غرب 
آن  برای  یورو  میلیون   20 که  آسیا 
تعهد کرده اند. در بعد سیاسی و حقوقی 
اروپایی ها  داریم،  نظرهایی  اختلاف 
انتظارات خودشان را دارند و ما هم آرای 
خودمان را داریم. ما در مدار سیاسی خود 

حرکت می کنیم.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

40 هزار برنامه ویژه در دهه فجر برگزار می شود

رییس سازمان انرژی اتمی: 

ثبت اینستکس امیدوار کننده است

یک عضو فراکسیون کارگری از بررسی میزان دستمزد 
برای سال آینده در مجلس خبر داد و گفت: هر مدیری 
که مدعی می شود با این دستمزد می توان زندگی کرد، راه 

را نشان دهد ما هم همه دنبال او خواهیم بود.
علیرضا محجوب   درخصوص اظهار نظر برخی از 
مدیران درباره حقوق ها و دستمزدهای میلیونی شان و 
تاثیر آن در شرایط کنونی جامعه بیان کرد: ما نسبت 
به دستمزد کسی اعتراض نداریم بلکه به دستمزدهای 
نیروی کار اعتراض داریم؛ حقوق نیروی کار بسیار کوچک 
پائین است.نماینده مردم تهران در مجلس شورای  و 

اسلامی ادامه داد: درست این است که بررسی شود با چه 
میزان دستمزد زندگی می توان کرد. هر مدیری که مدعی 
می شود با این دستمزد می توان زندگی کرد، راه را نشان 
دهد ما هم همه دنبال او خواهیم بود.این عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای خاطر نشان کرد: تصور نمی کنم 
با این دستمزد و یا حتی کمی بیشتر بشود در برخی از 

نقاط مانند شهرهای گرانی مثل تهران زندگی کرد.
وی ادامه داد: این مساله، دغدغه اصلی ما در فراکسیون 
کارگری است و معتقدم باید دغدغه همه باشد، هر فردی 
هم می گوید که می گوید می شود با این دستمزد زندگی 

کرد راه را به ما نشان دهد!
محجوب درباره اینکه گفته می شود در سال آینده 20 
درصد افزایش حقوق صورت خواهد گرفت، گفت: این 
افزایش حقوق برای کارمندان دولت قطعا تاثیرگذار است 

و حتما در شورای عالی کار هم مطرح خواهد شد.
وی با بیان اینکه کارفرماها قطعا در بحث افزایش 
حقوق سخت گیرتر و کار دشوارتر خواهد بود، اظهار داشت:  
اعتقادمان را قبلا اعلام کردیم و به زودی هم جلسه ای 
خواهیم گذاشت و محاسباتی را که در فراکسیون کارگری 

انجام داده ایم، در اختیار دولت و مجلس قرار می دهیم.

 علیرضا محجوب:

مدعیانِ امکان زندگی با حقوق های پایین، راهش را نشان دهند

احسان محمدی

محمد جواد آذری جهرمی
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اقتصادی

عضو شورای عالی اشتغال کشور:

سفرهکارگرانحرفِهزارانکارشناس
اقتصادیرامیزند

عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور با بیان اینکه وقتی رقم 
فعلی دستمزد را در کنار هزینه های کارگران می گذاریم، متوجه عقب افتادگی حداقل 
بین ۴ الی ۵ ساله ان از نرخ واقعی دستمزد کارگران می شویم، گفت: هر تصمیمی به 
جز جبران این موضوع، کمکی به کارگران نمی کند. تصمیمی در شورای عالی کار باید 
اتخاذ شود که کارگران حداقل دغدغه بسیاری از مسائل شان را نداشته باشد. دستیابی 
به این هدف سخت، اما شدنی است. انتظار می رود دولت نیز در همین راستا، کارگران 

را یاری دهد.
مویدی پیرامون موضوع تعیین دستمزد کارگران برای سال آینده گفت: امسال هر 

تصمیمی که قرار است در این حوزه اتخاذ شود باید متفاوت از سال های گذشته باشد.
وی در اشاره به جلسات سال گذشته و نرخ دستمزدی که در نتیجه آن برای سال جاری 
اتخاذ شد، اظهار داشت: تصمیم سال گذشته نسبتا منصفانه بود. با این وجود و به رغم 
تلاش هایی که صورت گرفت، رقمی که برای امسال تعیین شده بود نزدیکی چندانی به 

هزینه های سفره های کارگران نداشت.
مویدی با تصریح این نکته که وقتی رقم فعلی دستمزد را در کنار هزینه های کارگران 
می گذاریم، متوجه می شویم که حداقل بین ۴ الی ۵ سال از نرخ واقعی دستمزد کارگران 
عقب هستیم، گفت: هر تصمیمی به جز جبران این موضوع، کمکی به جامعه هدف 
ما –یعنی کارگران- نمی کند. در واقع، تصمیمی در شورای عالی کار باید اتخاذ شود که 
کارگران حداقل دغدغه بسیاری از مسائل شان را نداشته باشد. دستیابی به این هدف 

سخت، اما شدنی است. انتظار می رود دولت نیز در همین راستا، کارگران را یاری دهد.
وی با بیان اینکه تاکنون کارگران با تصمیمات دولت های مختلف بسیار سازش کرده و 
از پیگیری حقوقشان عقب نشینی کرده اند، اظهار داشت: بر این باورم که کوتاهی بر سر 
مساله دستمزد دیگر کافی است و ما از نمایندگانمان در شورای عالی کار می خواهیم که 
نهایت تلاش شان را کرده، و زیر بار این دستمزدهایی که جامعه کارگری را دچار مخاطره 
می کند، نروند.   رییس هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی کار استان فارس 
پیرامون سیاست دولت ها در قبال افزایش دستمزدها، تاکید کرد: به شخصه مخالف 
رویکرد دولت ها در این حوزه هستم. آنها همیشه تلاش کرده اند برگزاری جلسات تعیین 
دستمزد موکول به انتهای سال بشود. شورای عالی کار باید در طول سال تورم را رصد 
کند. دولتی ها سفره کارگران را بررسی کنند و ببینند آیا تصمیمات این شورا باعث بهبود 
وضعیت کارگران شده، و یا خیر؟ عضو شورای عالی اشتغال کشور با بیان اینکه سفره 
کارگران خود حرف هزاران کارشناس اقتصادی را می زند، بیان داشت: آیا کارگر با این 
رقم دستمزدی که ماهانه دریافت می کند، می تواند گوشتی را که امروز قیمتش بیش از 
۹۰ هزار تومان شده، تهیه کند؟ وی با اشاره به خط فقر سه میلیون تومانی، تاکید کرد: 
کارگران با کمتر از سه میلیون تومان در ماه نمی توانند زندگی کنند و تعیین رقمی پایین تر 

از این مبلغ، هیچ کمکی به آنها نخواهد کرد.
عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور با انتقاد از سیاست ها و 
رویکردهای دولت در قبال مدیریت اقتصاد کشور گفت: من سیاست های دولت را در 
مسائل و مشکلات کارفرمایان هم دخیل می دانم. در شرایط کنونی، آنها فارغ از مشکل 
نیستند. با این حال، این موضوع رافع وظایف دولت در قبال کارگران نیست. آیا قرار است 
تمام هزینه مشکلات کشور را کارگران به تنهایی بر دوش بکشند؟ ممکن است کارگری 
باشد که حقوق رسمی اش بالاتر از یک کارمند دولت باشد اما مزایایی که یک کارمند در 
کنار حقوق ماهانه اش دریافت می کند، مجموعا بیش از دریافتی کارگر است. کارگر تنها 

حقوق ماهانه اش را دارد و لاغیر.   
مویدی ضمن انتقاد از نحوه توزیع بسته های حمایتی اخیر دولت بین اقشار کم درآمد 
کشور، اشاره کرد: بسیاری از کارگران نتوانسته اند بسته های حمایتی ارائه شده از سوی 

دولت را دریافت کنند. شاید نزدیک به ۸۰ درصد آنها محروم از این بسته ها بودند.
رییس کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار استان فارس در پایان، مطرح کرد: چرا 
دولتی ها تنها موقع افزایش حقوق کارگران در هفته های پایانی سال، به صورت نمایشی 
مذاکرات و چانه زنی ها را تا صبح ادامه می دهند و بعد اعلام می دارند که این رقم اندک 
تعیین شده، نتیجه زحمات و تلاش های ما است؟ حرف من این است که آنها اگر 
می خواهند واقعیت زندگی کارگران را دریابند، کافیست که به جای وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، به کف خیابان آزادی بروند و به کارگران و جامعه بنگرند تا بفهمند حقوق 

یک کارگر چقدر باید باشد.

یک عضو اتاق بازرگانی تهران پیشنهاد کرد:

وزارتبازرگانیاحیاشود
با  اساسی  کالاهای  قیمت  رفتن  بالا 
وجود تلاش های دولت باعث شده برخی 
از کارشناسان به فکر راهکارهایی همچون 

احیای وزارت بازرگانی بیفتند.
در طول ماه های گذشته دولت تلاش 
کرده با تزریق چند میلیارد دلار ارز رسمی 
این  بازار  اساسی  کالاهای  واردات  برای 
کالاها را مدیریت کند، اما با وجود تمام 
با  کالاها  این  از  برخی  تلاش ها  این 
همین  و  شدند  مواجه  قیمت  افزایش 
مساله مشکلاتی را برای مردم به همراه 

آورده است.
برای مثال در هفته های گذشته قیمت گوشت قرمز با افزایشی جدی به مرز ۱۰۰ هزار 
تومان در هر کیلو هم رسید و این در حالی است که آمارها نشان می دهد دولت ارز قابل 

توجهی برای مدیریت بازار این کالا اختصاص داده است.
در این رابطه یحیی آل اسحاق - عضو اتاق بازرگانی تهران - ، معتقد است: آنچه که 
شرایط بازارهای داخلی را به این مرحله رسانده، نبود یک نهاد تصمیم گیر نهایی در این 

بازارها است.
وی به تجربه خود در دولت دوم سازندگی در سال های ابتدایی دهه ۷۰ اشاره کرد و 
توضیح داد: در آن سال ها با وجود آنکه منابع ارزی کشور محدود بود اما تلاش شد که 

خیال مردم از مدیریت بازار و وجود کالاهای مورد نیاز راحت شود.
عضو اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: یکی از اصلی ترین مسائلی که باعث می شود 
شرایط اقتصادی کشور برهم بخورد این نگرانی در مردم است که فکر می کنند کالا به 
اندازه نیازشان در کشور وجود ندارد از این رو پس از ورود نخستین موج گرانی به بازار و 
شوک قیمتی، با هجمه قابل توجه متقاضیانی روبه رو هستیم که بدون نیاز واقعی صرفاً 

برای خرید اقدام می کنند.
آل اسحاق با بیان این که باید ذخیره کالاهای استراتژیک مورد نیاز مردم برای مدت یک 
تا دو سال تضمین شود، تاکید کرد: اگر مردم خیالشان راحت باشد که این مدیریت به 
خوبی انجام شده و خبری از کمبود کالاهای مورد نیازشان نیست، قطعاً طوری رفتار 
می کنند که به بازار شوک جدیدی وارد نشود اما وقتی نگرانی ها باقی بماند فضا ملتهب 

خواهد شد.
وی در پایان پیشنهاد داد: با توجه به شرایط اقتصادی به نظر می رسد احیای دوباره 
وزارت بازرگانی بهترین گزینه خواهد بود، زیرا این وزارتخانه تمام مراحل تهیه، تأمین، 
توزیع و نظارت کالاهای اساسی را در اختیار دارد و مردم به طور دقیق می دانند که کدام 
نهاد پاسخگوست و دولت نیز برنامه های خود را در یک بخش تجمیع می کند، اما تا 
زمانی که یک وزارتخانه با چنین کارایی نداشته باشیم التهاب های شکل گرفته در بازار 

کالاهای مختلف ادامه دار خواهد بود.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران:

سیاستهایغلطصادراتیاصلاحشود
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران معتقد است با وجود آنکه در ماه های گذشته فرصت 
خوبی برای گسترش صادرات به وجود آمده اما نبود سیاست های درست صادراتی عملًا 

راه را بر افزایش آمار صادراتی کشور بسته است.
گذشته  ماه های  طول  در  که  مشکلاتی  به  توجه  با  کرد:  اظهار  لاهوتی  محمد 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایرانی با آن روبه رو بوده اند، بخش خصوصی تلاش کرده 
که نظرات خود را به دولت منتقل کرده و تلاش کند با اصلاح برخی سیاست ها، شرایط 

برای توسعه صادرات فراهم شود.
به گفته وی با وجود ارائه این نظرات در طول ماه های گذشته نه تنها اصلاحی در 
سیاست ها به وجود نیامده که حتی هنوز موضوع اجرای سیاست های تنبیهی علیه 

صادرکنندگان در جریان است.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با بیان این که موضوع تغییر در سیاست های ارزی 
یکی از اصلی ترین خواسته های بخش خصوصی فعال در این حوزه است، توضیح داد: 
موضوع سامانه نیما و استفاده از آن تنها یکی از شیوه هایی است که دولت آن را مطرح 
کرده و در کنار آن راهکارهایی دیگری نیز می توانست در دستور کار قرار بگیرد که ما هنوز 

نشانه ای از آن ندیده ایم.
لاهوتی ادامه داد: یکی از پیشنهادهایی که بخش خصوصی ارائه داد و تلاش کرد که 
آن را پیگیری کند، موضوع واردات بدون انتقال ارز است که می تواند لااقل در کوتاه مدت 
بخشی از نیازهای کشور را پوشش دهد. با این وجود اما به نظر می رسد بانک مرکزی 

چندان به اجرای این سیاست علاقه ای ندارد.
وی خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی در صورتی که سیاست ها و حمایت ها در راستای 
توسعه فعالیت های صادراتی کشور باشد می توان انتظار داشت که ایران بتواند سهم خود 
را از بازارهای منطقه افزایش دهد اما در غیر این صورت همانطور که آمارهای اخیر نیز 
نشان داده با وجود تمام صحبت ها و ظرفیت ها، توان صادراتی کشور کاهش خواهد 
یافت و از این رو اصلاح سیاست های موجود در این حوزه می تواند به عنوان یک اولویت 

جدی در دستور کار قرار گیرد.

همزمان با بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، گروهی از نمایندگان 
مجلس با نادیده گرفتن دستاوردهای دولت از جمله دیپلماسی موفق نفتی، شکست 
آمریکا در توقف صادرات نفت، خودکفایی در تولید سوخت و... با طرح ادعاهایی بدون 

سند به سیاه نمایی بی سابقه پرداخته اند.
در حالی که مردم و علاقه مندان انقلاب در حال تدارک جشن چهلمین سالگرد 
انقلاب هستند، شماری از نمایندگان مجلس، با انتشار نامه ای خطاب به سران قوا، 

ادعاها و اتهاماتی قابل تامل مطرح کرده اند.
نکته جالب توجه، انتخاب زمان انتشار این نامه، همزمان با برگزاری جشن های 

چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی است که جای سوال دارد.
هرچند صنعت نفت امروز در مواجه با شدیدترین تحریم ها و فشارهای آمریکا و 
متحدانش قرار دارد اما به بلوغ و خودکفایی رسیده و توانسته کارشکنی های خارجی 
را ناکام بگذارد؛ با این حال به یکباره این نامه مایوسانه منتشر می شود که در آن همه 

دستاوردهای این صنعت را نادیده گرفته و به طرح ادعاهایی بدون سند می پردازد.
نکته قابل توجه دیگر، تامین خوراک تبلیغاتی برای سوءاستفاده اپوزیسیون خارج 
به دستاوردهایی مانند گازرسانی  با چشم پوشی نسبت  نامه  این  نشین است؛ در 
گسترده به شهرها و روستاها، خودکفایی در تولید بنزین و گازوئیل و غیره، به طرح 

ادعاها و اتهاماتی بدون سند اکتفا شده است.
گرچه تلاش منتقدان جناحی و سیاسی در تخریب دستاوردهای دولت، اتهام زنی و 
طرح ادعاهای واهی در سال های استقرار دولت های یازدهم و دوازدهم به امری عادی 
تبدیل شده اما انتشار این نامه در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، 

تعجب آور است.
* طرح ادعاهایی بدون سند در نامه منتسب به 72 نماینده

۷2 نفر از نمایندگان مجلس در نهم بهمن ماه در نامه ای به سران قوا ادعاهایی را 
درباره وضعیت صنعت نفت مطرح و ادعا کردند که وزارت نفت نه  تنها توجه عملی برای 
مقابله با تحریم ها ازخود بروز نداده بلکه تقریبا همه روزنه های موجود برای بی اثر کردن 

تحریم ها را خواسته یا ناخواسته مسدود کرده است.
این نمایندگان همچنین خواستار این شدند »با اصلاح مدیریت وزارت نفت تصمیمی 
عاجل برای تامین منافع ملت و افزایش توان مقابله با تحریم های آمریکا توسط سران قوا 

و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام اتخاذ شود.«
عمده  بخش  رسد  می  نظر  به  که  شده  مطرح  عجیب  ادعاهایی  نامه،  این  در 
امضاکنندگان این نامه یا بدون آگاهی از متن نامه، آن را امضا کرده اند یا اینکه شناخت 
دقیقی از تحولات و رخدادهای صنعت نفت ندارند، زیرا با کمی کنکاش و پیگیری از 
تحولات رخ داده در این صنعت، به راحتی پی به واقعیت برده و وارد این بازی امضای 

نامه یاد شده، نمی شدند.
در ادامه نگاهی به شماری از ادعاهای مطرح شده در این نامه می اندازیم: 

ایران قرارداد تولید و  نامه ادعا شده است: »قبل از سال ۱3۹2  از این  در بخش 
صادرات روزانه یک  میلیون بشکه نفت خام، از میادین مشترک با عراق در غرب کارون را 
با شرکت سی.ان.پی.سی )CNPC( چین منعقد کرده و طرف چینی عملیات اجرایی 
خود را آغاز کرده بود؛ در حالی که رئیس جمهوری و وزیر نفت برای توجیه آغاز مذاکره 
با آمریکا بر جذب سرمایه  گذاری خارجی در حوزه نفتی و گازی تأکید می کردند آقای 
زنگنه در بدو ورود خود، قرارداد سرمایه گذاری با طرف چینی را به  صورت یک جانبه لغو 

و شرکت چینی را از عملیات در این پروژه خلع ید کرد.«
»این اقدام وزیر نفت علاوه بر اینکه فرصت سرمایه گذاری و فروش تضمینی روزانه 

یک میلیون بشکه نفت خام را از بین برد، موجب واکنش مقامات چین و کاهش خرید 
نفت از ایران شد.«

در این نامه به تحریف تاریخ پرداخته شده و به شکلی جانبدارانه اقدام به حمایت و 
مظلوم نمایی درباره شرکت سی.ان.پی.سی چین شده است.

اما آیا واقعیت چه بود: پس از وقت کشی چندین ساله و اخطار و تعیین ضرب الاجل 
و ادامه بی توجهی شرکت چینی، در نهایت حکم خلع ید شرکت سی.ان.پی.سی در 

اردیبهشت ماه ۱3۹3 صادر شد.
چینی ها در مدت قرارداد توسعه میدان آزادگان جنوبی قرار بود ۱۸۵ چاه در فاز 
نخست حفر کنند در حالی که پس از گذشته چند سال، فقط هفت چاه حفر شد؛ 

همچنین بجای 2۵ دکل حفاری، یک دکل را در این میدان نفتی مستقر کردند.
»نورالدین موسی« کارشناس مدیریت فنی مناطق نفت خیز جنوب در سال ۱3۹3 در 
گفت وگو با یک روزنامه داخلی اعلام کرده بود، »عدم النفع ایران از این قرارداد ضعیف 
با چینی ها حدود 3۸ میلیارد دلار برآورد می شود.« »با احتساب چهار سال عدم النفع 
ناشی از کاهش تولید توسط چینی ها از ۵۰ هزار بشکه به 2۹ هزار بشکه در این میدان 
و در نظر گرفتن نفت ۱۰۰ دلاری در مدت مذکور تنها از این محل، کشور با عدم النفع 

بالغ بر ۴.۱ میلیارد دلار مواجه شده بود.«
به گفته وی، »این در حالی است که عراقی ها در این مدت روزانه 2۹۰ هزار بشکه از 
این میدان مشترک برداشت کرده اند و اگر بخواهیم عدم النفع ناشی از عدم برداشت 

طرف ایرانی را در نظر بگیریم این رقم به حدود 3۸ میلیارد دلار افزایش می یابد.«
با چنین کارنامه ضعیفی که شرکت چینی در میدان آزادگان جنوبی از خود برجا 
گذاشته و ناتوانی آنها در توسعه میدان آزادگان که موجب عقب ماندن ایران در توسعه آن 

شد، این نمایندگان به دفاع از چینی ها پرداخته اند.
پس از خلع ید شرکت ناکارآمد چینی در آزادگان جنوبی، شرکت های ایرانی جایگزین 
شدند و متخصصان ایرانی با بسیج دکل های حفاری و اعزام آنها به این میدان نفتی 
- که بزرگترین میدان نفتی کشور به شمار می رود- توانستند به سرعت به توسعه این 

میدان بپردازند.
* اظهارات متناقض درباره ساخت پالایشگاه در خارج از کشور

ازدیگر موارد مطرح شده در این نامه، ناراحتی نمایندگان از ساخته نشدن پالایشگاه 
ایران در برزیل است.

در بخش دیگری از این نامه آمده است: »علیرغم پیگیری های دولت برزیل جهت 
احداث پتروپالایشگاه نفت خام در برزیل در قالب مشارکت با شرکت ملی نفت ایران، با 
ظرفیت روزانه یک  میلیون و 2۰۰ هزار بشکه و با وجود 2 بار سفر وزیر انرژی این کشور 
برای دیدار با زنگنه و انعقاد قرارداد مذکور، متأسفانه ایشان از این پیشنهاد استقبال 

نکرد.«
»در صورتی  که پیشنهاد دولت برزیل مورد استقبال قرار می گرفت، کشورمان بدون 
پرداخت یک دلار و صرفاً با تضمین تأمین خوراک نفتی این پالایشگاه، صاحب ۵۰ 
درصد سهام آن می شد و در فاز اول روزانه 6۰۰ هزار بشکه نفت خام و در فاز دوم روزانه 
یک  میلیون و 2۰۰ هزار بشکه نفت خام صادر و در این پالایشگاه به فراورده تبدیل می 

شد و در آن صورت امروز کشور نگران فروش نفت خام خود نبود.«
گذشته از روایت ناقص و تحریف مذاکرات مربوط به ساخت این پالایشگاه، مساله قابل 
تامل، موضع گیری های متناقض دلواپسان در مقابل ساخت پالایشگاه در خارج از 

کشور است.
در سالیان گذشته که مذاکراتی از سوی ایران برای ساخت پالایشگاه در کشورهایی 

مانند هند، آفریقای جنوبی و ... توسط دولت دنبال می شد، دلواپسان از آن انتقاد می 
کردند و می گفتند چرا دولت می خواهد با ساخت پالایشگاه در خارج از ایران، برای 

مردم سایر کشورها اشتغالزایی کند و آن را خیانت می دانستند.
منتقدان در ماه های پس از تصویبب برجام با انجام مصاحبه های متعدد که سوابق 
آن با جست وجو در اینترنت به سادگی قابل دستیابی است تاکید می کردند مذاکرات 
ساخت پالایشگاه در خارج از کشور اقدامی خیانت آمیز بوده و باید متوقف و برنامه 
ساخت پالایشگاه در داخل پیگیری شود. اما اکنون دلواپسان در نامه اخیر خود به 

یکباره تغییر موضع داده و طرفدار ساخت پالایشگاه در خارج از کشور شده اند.
* چند اتهام نفتی دیگر 

بی توجهی به درخواست عراقی ها برای سرمایه گذاری مشترک در توسعه میدان های 
نفت و گاز مرزی، از دیگر ادعاهاست که مشخص نیست بر چه مبنایی طرح شده است.
افغانستان،  از ظرفیت همسایگان همچون ترکیه، عراق،  به استفاده  کم توجهی 
ترکمنستان و پاکستان در راستای گسترش همکاری در حوزه تولید و انتقال نفت و گاز 
و اجرا نکردن قرارداد های موجود و اتخاذ مشی نادرست در رفع اختلافات نیز از دیگر 

ادعاهای مطرح شده در این نامه است.
»عدم اجرای قرارداد انتقال گاز به پاکستان که در سال ۱3۹۱ عملیاتی شده بود و 
تا سال ۱3۹2 بخشی از آن به اجرا درآمد با بهانه های واهی شخص وزیر متوقف ماند و 
موجب شد تا ترکمنستان با ایجاد خط لوله تاپی از طریق افغانستان، به پاکستان و هند 

گاز صادر کند.«
ادعای عدم تمایل وزارت نفت دولت یازدهم برای صادرات گاز به پاکستان در حالی 
مطرح شده است که حتی افراد کم اطلاع از تحولات صنعت نفت، می دانند دولت 
اسلام آباد تحت فشارهای آمریکا و ارایه مشوق هایی توسط عربستان و قطر از تکمیل 
خط لوله واردات گاز از ایران خودداری کرده است؛ اما به نظر می رسد امضاکنندگان 

این نامه از این موضوع آگاهی نداشته یا اینکه تمایلی نسبت به اعتراف به آن ندارند.
در این نامه آمده است: »با وجود ابراز تمایل روس ها در حوزه تولید و صادرات مشترک 
نفت و گاز با ایران و همچنین انعقاد قرارداد سواپ نفتی با ایران در سطح ۵۰۰ هزار 
بشکه در روز که در سفر آقای رئیس جمهوری به این کشور منعقد شد، متأسفانه آقای 
زنگنه با اعلام این مساله که در طرف روسی تمایلی برای اجرای این طرح نمی بیند 
اقدامی برای عملیاتی شدن توافق مذکور به عمل نیاورد. این در حالی است که روس ها 
و برخی مقامات سیاسی ایران از عدم تمایل شخص وزیر نفت برای انعقاد هرگونه قرارداد 

با روس ها خبر می دهند.«
این ادعا در حالی مطرح شده که با وجود تلاش ایران برای متنوع کردن شیوه های 
فروش نفت، عامل اصلی اجرایی نشدن این توافق، تغییر برنامه های نفتی روسیه، 
نگرانی از فشارهای آمریکا و تمایل نداشتن برای همکاری در این بخش با ایران بوده 

است.
در ادعای دیگری در این نامه آمده است: »با توجه به عدم کفایت گاز روسیه جهت 
تامین نیاز اروپا، روسیه پیشنهاد داده است با هزینه خود نسبت به احداث خط لوله گاز 
ایران به روسیه با هدف تامین کسری گاز اروپا اقدام کند تا بدینسان ایران بتواند از طریق 

خط لوله روسیه بخشی از گاز اروپا را تامین کند.«
این ادعای عجیب در حالی مطرح می شود که کارشناسان بازار جهانی انرژی می 
دانند که روسیه هیچگاه تمایلی برای انتقال گاز ایران به اروپا ندارد زیرا ایران می تواند به 

رقیب گازی مسکو در بازار اروپا تبدیل شود.
موارد اشاره شده، بخش کوچکی از ادعاهای مطرح شده در این نامه است که اغلب 

آنها بدون سند بوده و بیشتر به اتهام زنی شباهت دارند تا نقد.
بررسی محتوای این نامه به خوبی نشان می دهد، افرادی که حتی آشنایی اندکی با 
تحولات صنعت نفت دارند نیز می توانند براحتی غیرواقعی بودن بسیاری از ادعاهای 

مطرح شده را تشخیص دهند.
به نظر می رسد افرادی در پی راه انداختن موج تخریبی جدیدی علیه دولت دوازدهم 
اند؛ حتی اگر این اتهامات و ادعاهای بی اساس در چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 

مطرح شده و موجب سیاهنمایی و ایجاد ناامیدی در جامعه شود.
* استقبال زنگنه از شفاف سازی

طرح ادعاهای مطرح شده در این نامه، فرصت مناسبی برای شفاف سازی درباره 
عملکرد دولت دوازدهم در صنعت نفت و تلاش های انجام شده برای مقابله با تحریم و 
خودکفایی در این صنعت نفت به شمار می رود که وزیر نفت نیز به آن اشاره کرده است. 
بیژن زنگنه چهارشنبه هفته گذشته در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره پاسخ نامه ۷2 نفر از نمایندگان به سران قوا گفت: نامه ۷2 نفر از نمایندگان این 
فرصت را ایجاد کرد تا با حفظ مراودات صادرات نفت کشور، پاسخ برخی مسائل مطرح 

شده را به افکار عمومی بدهیم.
وی افزود: »اینکار فرصتی به ما داد تا برخی موارد را به مردم توضیح دهیم و برخی 

چیزها که پچ پچ می شد به طور منظم جواب داده شود.«
وزیر نفت با بیان اینکه هر کسی چیزی بیان می کند باید با سند و مدرک باشد، ادامه 
داد: »هر چند این صحبت ها با سند و مدرک نیست اما جواب لازم را می دهیم و تا 
آنجایی که بتوانیم سعی می کنیم به زبانی که مشکلی برای مراودات صادرات نفت پیش 
نیاید، بگوییم که واقعیت چیست. همه این موارد اتهام است و جواب افکار عمومی را 

می دهیم.«

همزمان با بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب صورت گرفت

سیاه نمایی دلواپسانه با نادیده گرفتن دستاوردهای صنعت نفت

 یک کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک با بیان اینکه 
اینستکس در عرصه مالی بین المللی، آزمایشی است که اتحادیه 
اروپا یا قدرت های در حال ظهور می توانند به سلطه ۷۰ ساله دلار 
پایان ببخشند، تاکید کرد: اگر سازوکار ویژه مالی بتواند چنین 
اتفاقی را انجام دهد، رخداد جدیدی در تحول نظام بین المللی 

است.
دیاکو حسینی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا با اشاره 
راه اندازی  اروپا گفت:  اتحادیه  مالی  ویژه  راه اندازی سازوکار  به 
اینستکس شروع خوبی از فرایندی است که باید در آینده ادامه 

برجام  برای حفظ  اراده خوبی  تاکنون  اروپا  اتحادیه  پیدا کند. 
داشته و هرچند با تاخیر داشته ولی توانسته اراده خود را عملیاتی 

کند. سازکار ویژه مالی آزمایشی برای پایان سلطه دلار است.
*اینستکس شروع بزرگ تری از نجات برجام است

وی ادامه داد: نکته کلیدی در این ماجرا، آن است که این اتفاق 
شروع بزرگ تری از نجات برجام و خروج ایالات متحده از توافق 

هسته ای است.
اینکه  بر  تاکید  با  استراتژیک  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
اینستکس در عرصه مالی بین المللی، آزمایشی است که اتحادیه 
اروپا یا قدرت های در حال ظهور می توانند به سلطه ۷۰ ساله دلار 
پایان ببخشند، اظهار داشت: اگر اینستکس بتواند چنین اتفاقی 

را انجام دهد، رخداد جدیدی در تحول نظام بین المللی است.
اینستکس بازگشت مستقلانه اروپا به ترتیبات امنیتی اوراسیایی 

است
حسینی با بیان اینکه اینستکس ادغام مجدد اتحادیه اروپا با 
اوراسیا است، تصریح کرد: اتحادیه اروپا بعد از جنگ جهانی دوم 
به امریکا ملحق شد و این تصور را که اروپا از آسیا جداست را تقویت 
کرد. راه اندازی اینستکس را می توان بازگشت مستقلانه اروپا به 
ترتیبات امنیتی اوراسیایی قلمداد کرد. البته این ترتیبات یکشبه 
و یکساله اتفاق نمی افتد و حداقل به یک دهه زمان نیازمند است 

تا ترتیبات امنیتی جدیدی شکل بگیرد.
وی در پاسخ به این سوال که واکنش ایالات متحده نسبت به 
راه اندازی اینستکس چیست؟ خاطرنشان کرد: امریکا به صرف 

راه اندازی سازوکار ویژه مالی اتحادیه اروپا از فشارها و تهدیدات 
تشدید  را  خود  تهدیدات  و  فشارها  و  برنمی دارد  دست  خود 
می کنند. با این حال، امریکایی ها منتطر نحوه کار اینستکس 
است تا براساس نحوه کار، سیستم کار این سازوکار را مختل کند.

ماندگاری اروپا در اینستکس به مسائل سیاسی مربوط است 
این پژوهشگر مسائل بین الملل افزود: میزان حضور و ماندگاری 
اتحادیه اروپا در این مکانیزم بیشتر به مسائل سیاسی بستگی دارد 
تا مسائل اقتصادی. به عبارت دیگر، باید منتظر ماند و دید اروپا 
سقف تحمل سیاسی اش نسبت به فشارهای آمریکا کجاست یا 

آنکه ترجیح می دهد آمریکا را از دست بدهد یا خیر.
حسینی با بیان اینکه اتحادیه اروپا تلاش می کند بازی بینابینی 
را میان ایران و امریکا ایفای نقش کند، ابراز داشت: این بازی 
بینابین یعنی آنکه از یکسو تلاش می کند تا برجام را به صورت 
نیم بند و فرمالیته حفظ کند و به تعهدات خود پایبند بماند اما از 
یک طرف نمی خواهد در مقابل ایالات متحده به صورت کامل 
قرار بگیرد و شکافی غیرقابل ترمیم در دو سوی آتلانتیک ایجاد 

شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا اینستکس می تواند کشورهای 
دیگر را هم شامل شود و بسط پیدا کند؟ بیان کرد: این ظرفیت به 
صورت بالقوه در اینستکس وجود دارد. در این مکانیزم دولت های 
آلمان، فرانسه و انگلیس تضمین کننده مبادلات مالی شرکت ها با 
ایران هستند یعنی ایالات متحده برای مقابله با اینستکس باید 
دولت های این سه کشور را تحریم کند که بسیار پر هزینه و پر 

ریسک در روابط سیاسی میان ایالات متحده و اتحادیه اروپا است.
وی اضافه کرد: آمریکایی ها از آنجایی که نمی خواهند هزینه 
مختل سازی اینستکس به بهای شکاف غیرقابل ترمیم با اروپا 
باشد، در جهت ناامیدسازی شرکت ها و کشورها برای همکاری با 

ایران عمل می کنند.
*چرا شرط FATF از سوی اروپا برای اجرای اینستکس

این کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک با بیان اینکه 
اروپایی ضامن مبادلات تجاری در  چون دولت های سه کشور 
برای  بیشتری  خاطر  اطمینان  شرکت ها  هستند،  اینستکس 
همکاری با ایران دارند، یادآور شد: اگر در میان مدت این سازوکار 
مشتاق  هم  آسیایی  غیر  و  آسیایی  شرکت  های  شود،  موفق 
همکاری با ایران شده و احتمالًا به این سیستم الحاق می شوند 
تا بدون دردسر نسبت به تحریم ها به کار خود با ایران ادامه دهند. 
اینستکس  اجرای  بر  مبنی  اروپایی ها  شرط  درباره  حسینی 
پس از تصویب FATF در ایران هم عنوان کرد: اتحادیه اروپا در 
معرض مبادلات مالی با کشوری هستند که ایالات متحده آن 
کشور را متهم به حمایت از تروریسم می کند. در این چارچوب، 
آنها به صورت بالقوه متهم به این هستند که ایران را برای حمایت 

از تروریسم تامین مالی می کنند.
وی ادامه داد: اروپایی ها برای رفع این نسبت به اتهام و تحمل 
فشار کمتر از سوی ایالات متحده، FATF را ملاک عمل قرار داده 
و به عضویت ایران نیاز دارند تا به تا به امریکا بگوید که این مکانیزم 

با ادعاهای ایالات متحده نسبت به ایران ارتباطی ندارد. 

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک:

سازوکارویژهمالیمیتواندبهسلطه۷۰سالهدلارپایاندهد
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کفاشیان: فوتبال یک ریال نیاز به بودجه دولتی ندارد

با عملکرد کی روش 40 میلیون دلار درآمد 
کسب کردیم

گفت:  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نایب 
ورزشی  فوتبال  عزیز  قهرمانان  و  آقایان 
است که خرج خودش را درمی آورد و یک 

ریال به بودجه دولتی نیاز ندارد.
 علی کفاشیان که یکی از افرادی بود 
که در کنار تیم ملی حضور داشت بعد از 
بازگشت از امارات در گفت و گو با فارس 
روش  کی  ملی،  تیم  عملکرد  مورد  در 
تیم ملی  به  این روزها  انتقادهایی که  و 
فوتبال و کی روش می شود صحبت کرد. 
به  سفر  خستگی  می رسد  نظر  به   *

امارات روی تن تان ماند؟
متاسفانه نشد آنچه که باید می شد. 4 
سال قبل اشتباه داور تلاش های ما را به باد داد و امسال اشتباه بازیکنان. البته بچه ها 

تلاش خود را کردند اما متاسفانه بدشانسی هم گریبان ما را گرفت.
*خیلی ها معتقد هستند 8 سال رنج و حاشیه و صبوری در قبال کی روش دود 

شد؟
نه اصلا این مسئله را قبول ندارم. در امارات که بودیم از مسئولان کشورهای دیگر هر 
کسی ما را می دید از تیم ایران تعریف می کردند و می گفتند بهترین تیم تورنمنت هستیم. 
ما در این 8 سال همه هدف مان که جام ملت های آسیا نبوده است. فوتبال در این 8 سال 
ساخته شده است و از آنهایی که سال ها در مطبوعات در حال کار هستند انتظار می رود 
که نگاه واقع بینانه به این 8 سال داشته باشند. از ابتدای فوتبال تا به حال کی ایران دو 
بار پیاپی به جام جهانی صعود کرده بود اما ما موفق شدیم طی این 8 سال دو بار به جام 
جهانی برویم و مردم هم خوشحال بودند. 8 سال تمام در آسیا در جایگاه اول بودیم و ما 
در این مدت تیم خوبی درست کردیم و به نظر من فوتبال تکان خورد. نه تنها در فوتبال 
ما در فوتسال و فوتبال ساحلی هم با این امکاناتی که داشتیم خوب عمل کردیم و اصلا 

ضرر نکردیم و تلاش هایمان دود نشد.
* اما قبول دارید برای عوام کسب عنوان و نتیجه اهمیت زیادی دارد؟

بله درست است ما در امارات که بودیم از خودی و غیرخودی ایران را یک پای فینال 
می دانستند اما در فوتبال نمی توان از کلمه حتما استفاده کرد. فوتبال بی رحم است. 
ژاپن از ابتدای تورنمنت مقابل هر تیمی قرار گرفت مقتدر نشان نداد و با یک گل عقب 

می افتاد اما در نهایت برد. مقابل ما بهترین بازی خود را انجام داد.
* البته شاید باید بگوییم که ایران مقابل ژاپن بدترین بازی اش را انجام داد تا حدی 

که خود کی روش کنار زمین به هم ریخته بود.
بله این تعبیر هم می تواند درست باشد و کی روش هم به هم ریخته بود.

* در این 8 سال که کی روش در فوتبال ایران بود سهم بیشتر اتفاقات و حاشیه ها 
بین شما و سرمربی سابق تیم ملی رخ داد. الان که کی روش از ایران رفته نظرتان 

در مورد همه کج رفتاری های کی روش چیست؟
این  از  او هم  و  با تاخیر عملی می شد  آنها  ما قول هایی به کی روش می دادیم که 
بدقولی ها به هم می ریخت و ناراحت می شد اما من معتقدم که او با همه این مسائل 
زحمتش را کشید و کارش را در فوتبال انجام داد و او همه تلاشش را کرد و این همه نقدی 
که  این چند روز علیه او شده کم لطفی است. نباید به خاطر یک مسابقه زحمات 8 ساله 

یک نفر را ندید مجموعه کار او باید مورد توجه قرار گیرد.
* اخیرا هم مصاحبه ای از کی روش منتشر شد که از وزارت ورزش گلایه داشت 

که البته ظاهرا قرار بوده این مصاحبه پخش نشود.
کی روش همیشه گلایه می کرد دلیلش هم این بود که می گفت با اینکه مردم این همه 
به فوتبال علاقه دارند چرا مسئولان حق مطلب را در قبال این مردم ارائه نمی کنند و 

امکانات خوب نمی دهند تا به علاقه مردم احترام گذاشته شود.
* ناکامی تیم ملی درجام ملت ها باعث شده فضای دوگانه ای بین فوتبال و 
سایر رشته ها به وجود آید و برخی از چهره های سرشناس ورزشی در رشته های 
غیر فوتبال در اظهارنظرهایی به تیم ملی و هزینه هایی که برای تیم ملی شده، 

تاخته اند.
به نظرم فوتبال یک ریال بودجه دولتی نمی خواهد چه در زمان من وچه زمان مدیریت 
آقای تاج فوتبال از عملکرد کی روش 40 میلیون دلار درآمد داشته است که ما از این 
درآمد 15 الی 16 میلیاردش را به خود این بازیکنان و بچه ها داده ایم و دلیل این انتقادها 
را نمی دانم چیست. مگر این پول را به جیب ما داده اند. آقای کی روش از عملکرد 
خودش برای این فوتبال درآمدزایی کرده است. من این مسائل را با ریز و سند به شما 
می گویم. پول هایی که از فیفا، AFC و تبلیغات کسب کرده ایم نشان می دهد که این 
فوتبال به یک ریال بودجه دولتی نیاز ندارد من که در این مدیریت فوتبال دیگر نخواهم 
آمد و نمی آیم ولی باید حقیقت را بگویم. اگر هم هر درآمدی در این فوتبال کسب شده 
نوش جان فوتبالی ها. همین جام ملت ها درآمد AFC بالاتر از دوره قبل رفته بود. 4 سال 
قبل که من خودم حضور داشتم پاداش و درآمد AFC کمتر از این دوره بود. اما این دوره 
شرایط خیلی بهتر شده بود.حتی در جلسه هیأت رئیسه AFC این مورد مطرح شد. پس 
کسی فکر نکند از جیب مردم برای فوتبال هزینه شده است. این فوتبال درآمد خودش 
را درآورده است. زمانی که تیم ملی به ژاپن باخت خیلی از مسئولان کشورهای دیگر به 
من دلداری می دادند و البته یک عده هم از هواداران که در سکوها بودند عصبانیت شان 
را سر من خالی کردند اما من معتقدم آنها هوادار هستند و تعصب دارند و وقتی ما 
خوبی فوتبال را می بینیم باید بدی هایش را هم ببینیم و قرعه به ما خورده بود که این 
عصبانیت ها را ببینیم. آقایان و قهرمانان عزیز فوتبال ورزشی است که خرج خودش را 

درمی آورد و یک ریال به بودجه دولتی نیاز ندارد.
* اگر این طور است پس چطور همیشه مسئولان فدراسیون در حال رایزنی با 

وزارت ورزش برای دریافت بودجه هستند؟
بودجه ای که دولت می دهد اصلا در قبال هزینه های فوتبال چیزی نیست. تازه اگر 
حق پخش باشگاه ها و فوتبال داده شود فوتبال نیازی به این رایزنی ها ندارد. فوتبال 

می تواند روی پای خودش بایستد.
* شما هم معتقدید باید یک  نام بزرگ برای تیم ملی بیاوریم؟

در این خصوص فدراسیون باید تصمیم بگیرد. آقای تاج قطعا مشورت های لازم را از 
هیأت رئیسه و سایر عوامل فوتبال می گیرد همانطور که قبل از او من این کار را می کردم.

زمان پایان یافتن پست شما در AFC چه موقع است؟
من تا فروردین هستم و بعد از آن در مجمع بعدی آقای تاج می تواند شخص دیگری را 

جای من برای نایب رئیسی معرفی کند.

رییس فدراسیون فوتبال کلمبیا: 

همیشه دنبال پرفسور کی روش بودیم
رامون خسورون با تمجید از سرمربی پیشین ایران او را به عنوان گزینه اصلی هدایت تیم 
ملی فوتبال کلمبیا پس از جدایی سرمربی آرژانتینی اعلام کرد. به گزارش ایسنا و به نقل از 
موندو دپورتیوو، کارلوس کی روش به زودی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال کلمبیا معرفی 
خواهد شد. رامون خسورون در مصاحبه با رادیو W به این موضوع اشاره کرد و گفت: با 
سرمربی پرتغالی به توافق رسیدیم اما هنوز قراردادی به امضا نرسیده است. فدراسیون تمام 
تلاش خود را کرد تا کی روش در سریع ترین زمان ممکن هدایت تیم ملی را بر عهده بگیرد. 
در روزهای آینده او به کلمبیا سفر خواهد کرد. رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا در ادامه افزود: 
احتمال دارد تا چند ساعت آینده، روز دقیق حضور سرمربی پرتغالی را اعلام کنیم. کی روش 
پیش از این با تکنولوژی کار کرده است که این موضوع می تواند به ما کمک کند. او اطلاعات 
زیادی دارد تا به ما بدهد. خسورون در پایان اظهار کرد: ما تقریباً همیشه به دنبال پرفسور 
کی روش بودیم. تنها کافی است کارنامه او را ببینید که چقدر درخشان و پر از موفقیت بوده 

است. اکنون آماده هستیم تا او را به عنوان سرمربی آینده تیم ملی کشورمان اعلام کنیم.

روابط عمومی صداوسیما:

»نود« برمی گردد
برنامه »نود«، بعد از یک وقفه کوتاه مدت به دلیل پخش ویژه برنامه جام ملت های آسیا 

از دوشنبه )15 بهمن ماه( روی آنتن شبکه سه سیما می رود.
به گزارش روابط عمومی صداوسیما، همزمان با پایان مسابقات جام ملت های آسیا 
۲01۹ و آغاز مسابقات جام حذفی ایران، برنامه »نود« به تجزیه و تحلیل دیدارهای 
تیم ملی در جام ملت های آسیا و مسابقات داخلی فوتبال می پردازد. برنامه »نود« به 
تهیه کنندگی و با اجرای عادل فردوسی پور، این هفته به دلیل پخش برنامه هفت که ویژه 
جشنواره فیلم فجر تدارک دیده شده، از ساعت ۲۲:۲0 پخش می شود و مدت زمان 
محدودی خواهد داشت اما این برنامه از هفته های آینده مطابق روال گذشته در مدت 
زمان بیشتری به روی آنتن می رود. برنامه »نود« که از دوشنبه )دهم دی ماه( با شروع 
ویژه برنامه مسابقات جام ملت های آسیا به روی آنتن نرفته است، با پایان این مسابقات بار 

دیگر دوشنبه شب ها بعد از اخبار شبانگاهی از شبکه سه سیما پخش می شود.

سردار آزمون به زنیت روسیه پیوست
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران با امضا قراردادی ۳ و نیم ساله به تیم زنیت روسیه پیوست.
به گزارش ایسنا، سرانجام باشگاه روبین کازان روسیه با فروش بازیکن ایرانی خود 
تیم  به عضویت زنیت،  یورویی  با قراردادی 1۲ میلیون  آزمون  موافقت کرد و سردار 
صدرنشین لیگ فوتبال روسیه درآمد.  زنیت که در لیگ اروپا نیز حضور دارد با جذب 

سردار امیدوار به درخشش در این رقابت ها و قهرمانی در لیگ روسیه خواهد داشت.

کی روش چقدر خوب بود، چقدر بد؟
سعید اکبری 

چند روزی بود می خواستم درباره کی روش بنویسم ولی دل 
و دماغش را نداشتم و هر بار درگیر یک مسئله بودم ولی حالا که 
به ایران بازگشتم تصمیم گرفتم بعضی چیزهایی را که در این 
هشت سال دیدم بنویسم. به هر حال در این سال ها به دلیل 
حضور مربی با تجربه ای مثل کی روش در تیم ملی، علاقه 
داشتم تا به تیم نزدیک تر باشم و باید از همه دوستانی که در 
این راه به من کمک کردند، نهایت تشکر را کنم. می توانم بگویم 
در این سال ها خیلی چیزها یاد گرفتم. شاهد اتفاقاتی بودم که 
باعث شد به هر حال دیدگاهم نسبت به بعضی از مسائل فوتبال 
تغییر کند. شاید یکی از مهمترین هایش این بود که به این 
نتیجه رسیدم صداقت و تعهد نسبت به تیم ملی مهمتر از هر 
چیز دیگری است. تیم ملی ایران در هشت سال گذشته جهش 
عجیبی داشت. هرگز نمی توانم روزهای رکود فوتبال را از خاطر 
ببرم. وقتی کی روش آمد فوتبال ایران رو به افول بود و با ترس و 
لرز بازی هارو تماشا می کردیم. آن روزها حتی دیدن بازی های 
به وجود  را  ما هیچ هیجانی  برای  ایران  و کسل کننده  سرد 
نمی آورد ولی دقیقاً بعد از ورود کی روش بود که انگار خون تازه 
ای به فوتبالمان تزریق شد. یادم نمی رود وقتی حتی نزدیک به 
هشتاد هزار نفر برای تماشای بازی مالزی آمدند، آن هم تنها 

چند ماه بعد از رکودی که همه شاهدش بودیم.
کشاورز  بلوار  اسپیناس  هتل  در  که  باری  اولین  هست  یادم 
رودروی کی روش نشستیم آن جمله معروفش را گفت که »نمی 
کنید  فکر  و  بخورید  آناناس  و  بشینید  درخت  سایه  زیر  توانید 
پیشرفت می کنید.« کی روش می گفت این در فلسفه کاری اش 
جایی ندارد و تیم ها به اندازه ای که تلاش می کنند شانس موفقیت 
دارند. نمی دانم در این سال ها چند بار رودرویش نشستیم و گفت 
و گو کردیم ولی خوب می دانم هر مصاحبه با کی روش مثل یک 
کلاس آموزشی بود. گاهی جملاتش آدم را محصور می کرد. یادم 
هست بعد از آن بازی تاریخی مقابل کره و صعود ایران، وقتی 
همراه با فرهاد عشوندی گفت و گویی با کی روش داشتیم از او 
سوال کردم ما عادت داریم همیشه بعد از برد آدم های فوتبالمان، 
شاهد حملاتشان به منتقدان باشیم. آیا از نظر شما الان زمان 
مناسبی برای پاسخ دادن به انتقادهای این 4 سال هست؟ ولی 
کی روش پاسخ داد: »من در زندگی ام یک چیز یاد گرفتم. اینکه 
همیشه وقتی برنده باشم، از کسی حتی توقع تشکر نداشته باشم. 
من از هیچکس توقع تشکر ندارم و به نظرم بهتر است با هم برای 

حضور در برزیل یک اتحاد ملی داشته باشیم.«
اولین حملات بعد ازشکست به عراق

در 4 سال اول حضور کی روش در تیم ملی، حملات زیادی 
به او صورت گرفت ولی هر بار کارلوس صبور بود و به نظرم 
دقیقاً روزی آب از سرش گذشت که به عراق در جام ملت های 
استرالیا باختیم و چند چهره فوتبالی در حالی که بازیکنان تیم 
ملی خودشان را در اتاقشان حبس کرده بودند، بدون توجه به 
تلاش و کوشش فوق العاده بازیکنان شروع به انتقاد کردند که 
»خجالت بکشید به عراق جنگ زده باختید« و »کی روش همین 
امشب باید از تیم ملی برود و اخراجش کنید« دقیقاً همان شب 
آب از سر کی روش گذشت. بعدها وقتی به کی روش گفتیم 
گاهی بهتر نیست برای رودرو نشدن با هواداران یک باشگاه، 
جواب بعضی مصاحبه را ندهید پاسخی جالب داد: »این برای 
شما مهم است. من از دنیای دیگری آمده ام. توقع دارید انواع 
و اقسام حرف ها را علیهم بزنند و بعد بگویم چون طرفدار پشت 

شأن است، چیزی نگویم؟ من چنین آدمی نیستم.«
همواره انتقاد به بعضی از چهره های فوتبال که واقعاً نمی توان 
اسم شأن را کارشناس گذاشت این بود که در خانه می نشستند 
و اتفاقات را تحلیل می کردند. من هم معتقدم برای اینکه نسبت 
به یک موضوع کارشناسی کنید، حداقل باید یک بار جو تیم را 
از نزدیک دیده باشید نه اینکه در خانه بنشینید و ریزترین مسائل 
را تحلیل کنید. به نظرم این یکی از بزرگترین مشکلات فوتبال 
به حیات  با توجه  بوده و هست. چهره های سفارشی که  ما 
شأن در رسانه حاضرند طوری که شما دوست دارید مصاحبه 

کنند. یعنی مثلًا بگویید ما شما را می آوریم که به فلانی حمله 
کنید. او هم چون می خواهد باشد، بله قربانگوی شماست. 
متأسفانه در این چند سال چنین چیزی در رسانه ها بیش از 
هر زمانی در تاریخ فوتبال مان دیده شد. مورد نزدیک آن هم 
و حضور  بود  و سیما  ملت های صدا  برنامه های جام  همین 
برخی کارشناسانی که فقط و فقط بلدند از دور همه چیز را 
تحلیل کنند حتی بدون اینکه چند سوال از بازیکنان تیم ملی 
پرسیده باشند، یک بار به اردو آمده باشند و یک بار با کی روش 
پای میز نشسته باشند. تصمیم گرفتم در این مطلب به چند 
مورد از ادعاهای این افراد جواب بدهم. این چیزهایی است 
که من دیدم و شنیدم و شاید هم اشتباهاتی داشته باشم. علت 
۹0 درصد از مصاحبه های کی روش علیه بعضی چهره های 
فوتبالی تنها این بود که تصور می کرد تیمش و بازیکنانش را زیر 
سوال برده اند. به عنوان مثال علیرضا اسدی دبیر کل سابق 
کمیته  جلسه  در  فدراسیون  در  حضورش  روزهای  اولین  در 
فنی گفته بود تیم ملی در جام جهانی برزیل مگر چکار کرد؟ 
ضعیف بود و این چه وضعی و از این حرف ها. کی روش هم 
در صدد پاسخگویی درآمد چون با چشمش دیده بود بازیکنان 
و مجموعه تیم چه تلاشی کردند. حداقل چند بار این جمله را 
از بازیکنان شنیدم که او »به خاطر دفاع از ما حرف زده« و »ما و 
تیم ملی خط قرمزش هستیم.« پس بی دلیل نبود که بازیکنان 

کی روش را بپرستند.
تغییر تفکر یک نسل

یکی از کوچک ترین اثراتی که کارلوس کی روش روی فوتبال 
ما گذاشت، تغییر تفکر یک نسل بود. نسلی که تا همین چند 
سال پیش به آنها فحش و بد و بیراه می دادیم که چرا نمی روید 
اروپا بازی کنید؟ ولی حضور کی روش باعث تغییر تفکر این 
نسل شد به شکلی که بازیکنان برای رفتن به خارج از ایران 
حتی رقابت می کردند. البته بماند که بعضی چهره های فوتبال 
که علم فوتبال مادرزادی در وجودشان هست می گفتند یعنی 
را  ما  آقا می خواهد لیگ  این  اروپا؟  برود  فوتبالیست  چه که 
ضعیف کند! جملاتی که اگر در ژاپن کره و یا کشورهای توسعه 
یافته بگوئید فقط به شما می خندند و احتمالًا رسانه ها دیگر 
سراغ تان نمی آیند ولی خب این کارشناسان چیزی را می گویند 

که شما دوست دارید!
به اعتقاد من تعهدی که کی روش به فوتبال ایران داشت، 
در تاریخ بی سابقه بوده است. او تا آخرین روز برای تیم ملی 
جنگید. از لباسش بگیرید تا چمنش و مرکز تمرینی اش و 
احترامش و پولش و هر چیزی که فکر کنید. بیش از هر چیز 

به خاطر جدایی کی روش حسرت »تعهد به تیم ملی« را می 
خورم.

اعتقاد  فوتبال  چهره های  از  زیادی  تعداد  نه،  که  عده ای 
داشتند کی روش به ایرانی ها بی احترامی می کند و نگاه بالا به 
پائین به آنها دارد. شاید جواب روشن را امید نمازی در بحبوحه 
مشکلاتش با کی روش در این باره داد. او گفت: »نگاه بالا به 
پائین؟ کی روش نیست ولی خدایش هست. هیچ کاه چنین 
نگاهی نداشت و من این حرف ها را قبول ندارم.« اگر نگاه او به 
ایرانی ها از بالا به پائین بود باید حداقل یک بار به بازیکنان بی 
احترامی می کرد. اما هیچکدام از بازیکنان یک بار چنین چیزی 
را تائید نکردند و در عوض بارها و بارها گفتند احترامی که او به 

بازیکنان می گذارد، بی نظیر است.
شاید قدرنشناسانه ترین جمله در این هشت سال آن بود 
که عده ای از دوستان فوتبالی می گفتند »مگر کی روش برای 
ایران چکار کرده؟« و »مگر ما در جام جهانی برزیل  فوتبال 
بارها جلد  متاسفانه  این جملات  کرده ایم؟«  روسیه چکار  و 
رسانه ها و تیتر سایت ها را مزین کرد. این دو جمله مصداق 
بارز رفتار واقعی جمعی از ایرانی ها بود. اینکه هیچگاه در طول 
اولین  از  بعد  اینکه  نبوده ایم.  افراد  تاریخ قدردان تلاش های 
اشتباه، تمام خوبی ها را فراموش می کنیم و روی موجی که 
برایمان ساخته اند، افراد را قضاوت کنیم. چطور ممکن است 
ببندد؟  آرژانتین  بازی  روی  را  چشمش  ساده  اینقدر  کسی 
چطور ممکن است بازی اسپانیا و پرتغال را فاکتور بگیریم و 
برای کوبیدن یک نفر، میلیون ها نفر را در سراسر ایران و جهان 
»احمق« فرض کنیم؟ کی روش اقدامات مهم و تاریخی برای 
فوتبال ما کرد. یک موردش را که همین آدم های فوتبالی تائید 
و تمجید کردند، همان مورد مبارزه با بازیکن سالاری بود. او 
نظمی به فوتبال ایران داد که بی سابقه بود. کی روش مقابل 
پدیده ای ایستاد که خیلی از مربیان مدعی نتوانستند. مگر 
می شود این 8 سال را مرور کرد و گفت کی روش کاری کرده 
است؟ ساختمان پک و فشار برای ساخت دو زمین استاندارد 
تمرینی به کنار، عزت و اعتباری که او برای فوتبال مان آورد، 
چه بود؟ به قول شجاعی با میلیاردها تومان هم نمی توان عزت 
و اعتبار خرید چون قیمت ندارد. کی روش نگرش فوتبال ما را 
تغییر داد. او نسلی را همراه با باشگاه ها پرورش داد که تا سال ها 
فوتبال ایران را بیمه می کنند. با این حال هنوز می شنویم که 
می گویند کی روش همه چیز داشت، میلیون ها دلار پول گرفت 

و چرا دوباره غر می زد؟
دستاوردهای کی روش برای فوتبال ما

ساده لوحانه است این حرف ها را بزنیم ولی به عایدی فوتبال 
مان از جانب کی روش و تیمش توجهی نکنیم. حاصل دو 
صعود به جام جهانی نزدیک به 1۹ میلیون دلار بود که دستمزد 
کی روش در این 8 سال به مراتب رقمی کمتر از آن بود. بماند 
که ایران بابت تک تک بردهایش در مقدماتی جام جهانی چه 
حق  و  رسید  رونقی  چه  به  مان  فوتبال  گرفت.  پاداش هایی 
پخش های آن چنانی از حساب فیفا و afc به جیب مان رفت. 
چقدر بی انصافی است که بخواهیم کی روش را نقد کنیم و این 
چیزها را نگوئیم. کارلوس ماه ها بدون دستمزد کار کرد و البته 
دستمزدش را در نهایت گرفت ولی کدام مربی را سراغ دارید 
که 8 ماه پول نگیرد و چیزی نگوید؟ چرا ما جماعتی هستیم 
که مدام باید بگوئیم مردم نان ندارند بخورند و کی روش چرا 
میلیاردی می گیرد؟ یا بگوئیم مردم ایران میوه ندارند بخورند 
و کی روش نباید پول بگیرد! چقدر سطح دانش و دیدگاهمان 
نسبت به زندگی باید سطحی باشد که چنین جملات سخیفی 
به زبان بیاوریم؟ خودمان را کوچک کنیم به بهانه زدن یک مربی؟ 
البته بماند که اگر کی روش خدای ناکرده بگوید ایرانی ها نان 
ندارند بخورند-که البته هیچ و قت این را نگفت- رگ غیرت مان 

بالا بزند و بگوئیم وای او چرا این حرف را زده است؟
اینگونه حرف زدن ها شبیه به همان صفر و صد بودن مان 
است. اینکه دو بار صعود به جام جهانی و شان و شخصیت ایران 
را با کی روش فراموش کنیم و بگوئیم مگر او نتیجه گرفت؟! 
عده ای همان جماعتی هستند که خودشان در عمرشان جام 
نگرفته اند ولی به وقت نقد می گویند طرف مگر جام گرفته که 
بگوئیم خوب بوده؟! بحث درباره کی روش بسیار زیاد است. 
درباره این 8 سال. درباره اتفاقاتی که گذشت و تمام شد. نه 
اینکه کی روش آدم کاملی باشد. او هم در روزهای آخر می گفت 
هیچوقت آدم کاملی نبوده و نیست و اشتباهاتی داشته است. 
همانگونه که مقابل یکی از چهره های مطرح فوتبال مان در این 
روزهای آخر نشست و گفت درباره اش اشتباه کرده است. کی 
روش شاید اگر رویه 4 سال اول را در پیش می گرفت، حالا در 
حالی ایران را ترک می کرد که دوباره همه برای ماندنش مبارزه 
می کردند. او اما آب از سرش گذشته بود و دیگر نمی توانست 
آرام بنشیند و سکوت کند. کی روش ضعف هایی داشت ولی 
امروز  اگر  بود.  »مزیت«  بیشتر  ایران  فوتبال  برای  حاصلش 
عده ای از ما چشممان را بسته ایم و فقط دهان باز می کنیم تا از 
بدی هایشان بگوئیم، بی شک چند سال دیگر می توانیم بنشینم 
و با خودمان این 8 سال را مرور کنیم. آن وقت بفهمیم امروزی که 
داریم اینگونه می تازیم و تصور می کنیم قهرمان قصه هستیم، 
انسان های منصف یا صادقی بوده ایم یا نه؟ این را فراموش نکنید 
اگر کسی به شما یک بار هم نیکی کرده است، قدردانش باشید 
تا همین بلا در آینده بر سر خودتان نیاید. آن وقت شاید یاد کی 

روش بیفتید و قصه زندگی تان را با او مقایسه کنید.
حرف آخر

...و پرده آخر از حال این روزهای فوتبال مان. می خواهم به 
روسیه بازگردم به رقابت های جام جهانی. به شب هایی که تیم 
ملی روی سکوها یا پای تلویزیون دیوانه مان کرد. هیجانی به 
زندگی مان آورد که هیچگاه باورش نمی کردیم. کار به جایی 
رسیده بود که می گفتیم حتی تیم ملی باید صعود کند. اینقدر 
تیم کی روش خوب بود که ناخودآگاه این توقع در ذهن مان 
تقویت شده بود. برای این آن روزها را مثال زدم که عده ای از 
همین منتقدان امروز یاد حال و روزشان بعد از بازی های جام 
جهانی بیفتد. اینکه می گفتند باید از کی روش مجسمه طلا 
ساخت. اینکه بعد از بازی مقابل اسپانیا و پرتغال سینه سپر 
کرده بودند مقابل خبرنگاران آنها ولی چند ماه بعد.... چقدر 
خنده دار و مضحک بود حال آن کارشناس خانگی فوتبال ایران 
که به دوست تخریبگرش می گفت: »اگر انتقاد من و شما نبود 
تیم ملی امروز موفق نبود!« حرف زیاد است و مجال کوتاه. به 
امید آنکه بعد از کی روش یکی بیاید که فوتبال مان را قدرتمندتر 
کند و ما یاد بگیریم علاوه بر ای نوه قدرشناسی را یاد بگیریم، 
به اندازه توسعه فوتبال، افکارمان را توسعه دهیم و از این قالب 

کهنه اندیشی بیرون بیایم. 

در اوزان منهای 65 و 85 کیلوگرم

قمی ها 3 مدال کاراته ایران را صید کردند
کاراته کاهای استان قم در پایان رقابت نزدیك و نفس گیر با حریفان شرکت کننده در پیکارهای سبك 

کیوکوشین قهرمانی کشور موفق به صید سه نشان طلا و برنز این پیکارها شدند.
معرفی برترین های مسابقات کاراته قهرمانی سبک کیوکوشین KWF کشور در حالی انجام گرفت که 
این مسابقات بین قهرمانان برتر این سبک از استان های مختلف به میزبانی سالن وحیدیه شهریار با 

یکدیگر به رقابت پرداختند و سه مدال به نمایندگان قم اختصاص یافت.
طبق برنامه ریزی فدراسیون کاراته و مسوولان این سبک، مسابقات سال 1۳۹7 قهرمانان کیوکوشین 
ایران در اوزان منهای 65، 75، 85 و به اضافه 85 کیلوگرم به انجام رسید و در پایان علاوه بر کاپ و مدال 

به قهرمانان برتر این دوره به ترتیب ۲0 میلیون، 10 میلیون و پنج میلیون ریال جایزه نقدی اهدا شد.
در حالی که کاراته کاهای استان های قم، تهران و لرستان مدال های طلای چهار وزن این مسابقات را 
به خود اختصاص دادند، اتفاق ویژه این بود که دو مدال از چهار نشان طلا به کاراته کاهای قم اختصاص 
یافت و از بین تمامی شرکت کنندگان، کاراته کاهای هفت استان موفق به کسب مدال های طلا، نقره و 

برنز شدند.
در وزن منهای 65 کیلوگرم این پیکارها محمدصادق قنبری از قم با اقتدار مجوز حضور در دیدار فینال 
را کسب کرد، فینالی که برای رسیدن به مدال طلا در آن بهزاد خضری از آذربایجان غربی را نیز شکست 
داد تا نخستین مدال طلای این دوره از مسابقات را به نام خود و تیم قم ثبت کند، ضمن اینکه در این وزن 
محمدحسین رستمی دیگر نماینده قم به نشان برنز رسید. دیگر طلایی تیم منتخب قم در این پیکارها 
محمدامین اسدی بود، کاراته کایی که برای رسیدن به مقام قهرمانی و نشان طلا در فینال این وزن برابر پویا 
کاشانی به برتری رسید و دومین طلای تیم قم را به ارمغان آورد، ضمن اینکه در دو وزن دیگر کاراته کاهای 

تهران و لرستان قهرمان شدند و سهم قم دو طلا و یک برنز بود.

 تیم فوتبال قطر در حالی عنوان قهرمانی جام ملتهای آسیا را به دست آورد که به 
جز قهرمانی، در سایر آیتم های این جام نیز صاحب عنوان بهترین شد.

تیم ملی فوتبال قطر در دیدار نهایی جام ملتهای آسیا به دیدار ژاپن رفت و این 
حریف خود را هم با نتیجه ۳ بر یک شکست داد تا برای اولین بار قهرمان جام 
ملتهای آسیا شود. قطر در حالی قهرمان این دوره از مسابقات شد که بسیاری از 

عناوین بهترین دیگر را هم به دست آورد.
بیشترین پیروزی

قطر با 100% پیروزی در این مسابقات به مقام قهرمان رسید. قطری ها در هر 7 
دیداری که در مراحل گروهی و حذفی به میدان رفتند پیروز شدند و همه پیروزیهای 
این تیم هم در ۹0 دقیقه به دست آمد تا اقتدار این تیم مشخص شود.  پس از 
قطر نیز ژاپن که نایب قهرمان این مسابقات شد با 6 پیروزی و یک شکست بهترین 
عملکرد را داشت. تیم های کره جنوبی با 4 پیروزی از 5 بازی و ایران با 4 پیروزی از 

6 بازی تیم های بعدی هستند.
بیشترین گل زده

قطری ها با 1۹ گل زده بهترین خط حمله این مسابقات را هم به خود اختصاص 
دادند و تیم ملی ایران با 1۲ گل زده در 6 بازی و ژاپن با 1۲ گل زده در 7 بازی بعد 

از قطر بهترین عملکرد را داشتند.
دو تیم بدون شکست

دو تیم کارشان را در این مسابقات بدون شکست به پایان رساندند. قطر قهرمان 
این مسابقات یکی از این دو تیم است و اردن نیز دیگر تیمی بود که کارش را در این 
مسابقات بدون گل خورده به پایان رساند. اردنی ها کارشان را در مرحله گروهی 

مسابقات بدون شکست به پایان رساندند و در مرحله یک هشتم مسابقات مقابل 
ویتنام روی ضربات پنالتی بازی را واگذار کردند تا آنها هم بدون شکست )در ۹0 و 

1۲0 دقیقه( به کارشان در این جام پایان دهند.
بیشترین گل و بیشترین پاس گل

المعز علی مهاجم تیم قطر با ۹ گل زده بهترین گلزن این مسابقات شد و اکرم 
عفیف با 8 پاس گل بهترین پاسور این مسابقات شد تا قطری ها در این آیتم هم 
گوی سبقت را از دیگر تیم های آسیایی بربایند. بعد از المعز علی 4 بازیکن با 4 گل 
زده در دومین رده گلزنان برتر جام قرار گرفتند که سردار آزمون نیز یکی از این 4 
بازیکن بود. اکرم عفیف ستاره گلساز تیم قطر با 10 پاس گل در این مسابقات رکورد 
جالبی از خود به جای گذاشت و پس از او نیز  »کریس ایکانمیدیس« از تیم استرالیا 

با 4 گل دومین گلساز برتر مسابقات باشد. 
بیشترین کارت زرد

بیشترین کارت زرد این مسابقات به تیم های قطر و کره شمالی رسد. این دو تیم 
با این تفاوت با 1۳ کارت زرد بیشترین اخطار را گرفتند که کره ای ها این 1۳ اخطار 
را تنها در ۳ بازی گرفتند اما قطر در 7 بازی این تعداد اخطار گرفت. ژاپن با 1۲ 
اخطار در 7 بازی و ایران با 11 اخطار در 6 بازی از دیگر تیم های پر اخطار این 

مسابقات بودند.
بیشترین کارت قرمز

در جریان این مسابقات داوران تنها 5 بار از کارت قرمز استفاده کردند که سهم 
کره شمالی با ۲ کارت قرمز بیش از سایر تیم ها بود. بازیکنانی از تیم های فلسطین، 

ازبکستان و امارات هم یکبار با کارت قرمز داور جریمه شدند.
ژاپنی ها پرخطاترین تیم مسابقات

چشم بادامی ها رکورد خطا روی بازیکنان تیم مقابل را در این مسابقات شکستند. 
بازیکنان تیم ژاپن در مجموع 7 بازی 110 بار مرتکب خطا شدند تا بیشترین خطا را 
در این مسابقات داشته باشند. تیم های ایران با 86 و قطر با 84 خطا بعد از ژاپن دو 

تیم دیگر پر خطا در این مسابقات بودند.
عربستان مالک ترین تیم جام

همانطور که قابل پیش بینی بود، عربستان با متوسط 67% مالکیت مالک ترین 
تیم جام ملتهای آسیا بود و بعد از آن نیز تیم کره جنوبی با متوسط 65% دومین 
تیم مالک این تورنمنت بود. قطر قهرمان این دوره از مسابقات با متوسط %۹/51 
مالکیت در هر بازی هشتمین تیم برتر مسابقات بود و تیم ملی ایران با متوسط 

5/56% پنجمین تیم مالک مسابقات بود. 

نوین  فولاد  و  نوین  سپاهان  چون  تیم هایی  در  جوانانی 
و  تراکتورسازی  بازیکنان  از  کم تر  بسیار  قراردادهایی  با 
بالاترین  در  کردن  بازی  دقیقه  یک  آرزوی  ماشین سازی 
سطح لیگ ایران را داشتند که تنها "یک قانون" مانع از ادامه 

رویاپردازی این جوانان شد.
نارضایتی  و  تراکتورسازی  گذشته  فصل  بد  نتایج  از  پس 
هواداران از مدیریت این باشگاه تنها چیزی که می توانست به 

قهر آن ها با یادگار امام تبریز پایان دهد، فروش باشگاه به بخش 
محمدرضا  هم،  تبریزی ها  ایده آل  خریدار  و  بود  خصوصی 
زنوزی، مالک متمول گسترش فولاد بود. اوضاع به گونه ای 
پیش رفت که تراکتورسازان انتظار آن را می کشیدند و زنوزی 

بدون مشکل، مالک تراکتورسازی شد.
تنها مشکل انتقال این مالکیت، حضور یک تیم دیگر در لیگ 
برتر با مالکیت زنوزی بود. فشار اولیه سازمان لیگ، برای رعایت 
این قانون باعث شد تلاش های صوری در راستای انتقال تیم 
نیم فصل  تا  اما  بگیرد  انجام  یعنی ماشین سازی  زنوزی  دوم 
نخست لیگ برتر، آب از آب تکان نخورد و مالک متمول تبریزی 
با خیال راحت و با شال های سبز و قرمز در بازی های خانگی 

تیم های خود حضور پیدا می کرد.
این اتفاقات در حالی در رقم می خوردند که طبق اساسنامه 
فدراسیون فوتبال حضور بیش از یک باشگاه با یک مالک در 
یک سطح لیگی ممنوع است و مالک ضمن دارا بودن یک 
باشگاه باید سهامش را در باشگاه دیگر به کم تر از 50 درصد 
ادامه دهد.  را  فعالیتش  لیگ  بتواند در آن سطح  تا  برساند 
موردی که در خصوص محمدرضا زنوزی و مالکیتش بر این دو 
باشگاه صدق نمی کند و او، مالک بی چون و چرا هر دو باشگاه 

است.
این قانون دو بار مانع از ادامه رؤیا پردازی جوانانی شد که 
با هزار امید و آرزو توانسته بودند در قالب تیم های سپاهان 
نوین و فولاد نوین قهرمان لیگ آزادگان شوند اما از بازی کنار 
محروم  ایران  فوتبال  سطح  بالاترین  در  خود  هم تیمی های 
شدند و به اجبار، باید عضو تیم های دیگری می شدند تا بتوانند 
در لیگ برتر بازی کنند. قانونی که چند سال بعد یعنی در لیگ 
هجدهم برای دو باشگاه که یک مالک دارند جدی گرفته نشد 
تا ماشین سازی و تراکتورسازی حداقل یک نیم فصل را با خیال 

راحت در بنیان دیزل و یادگار امام توپ بزنند.
به گزارش ایسنا، حضور هم زمان این دو تیم با یک مالک، 
سایر  و  کرده  زیادی  منافع  صاحب  را  تبریزی  سرخ های 
مدعیان قهرمانی حداقل ۲ امتیاز را مقابل تیم دوم زنوزی 
توانست  سازی  ماشین  اول  نیم فصل  در  داده اند.  دست  از 
رقیب های تراکتورسازی در راه قهرمانی یعنی پدیده، سپاهان 
و استقلال را متوقف کند و نتیجه را به پرسپولیس واگذار کند. 
این تنها نکته مثبت ماشین سازان برای تراکتورسازی نبوده 
و فایده دیگر تیم دوم تبریز انتقال بازیکنانی است که به درد 
تراکتورسازی نمی خورند و باشگاه هم قصد فسخ قرارداد آن ها 

را ندارد. هم چنین بازیکنانی مثل احمد موسوی که در لباس 
ماشین سازی و در لیگ برتر می درخشند، هم به راحتی بین 
این دو تیم جابه جا می شوند و این در حالی بود که پیش از این 
نصیرزاده، مدیرعامل گسترش فولاد و ماشین سازی در انتقال 

داریوش شجاعیان به استقلال بسیار سخت گیر بود.
به نظر می رسد که قانونی بودن حضور دو  این شواهد  با 
تیم تراکتورسازی و ماشین سازی در لیگ برتر در هاله ای از 
تیم های  سایر  که  دارد  وجود  احتمال  این  و  دارد  قرار  ابهام 
مدعی قهرمانی لیگ و کسب سهمیه پس از حضور این تیم 
در رده های بالا به حضور هم زمان این دو تیم اعتراض کنند و 
پرونده ای با بیش از 10 شاکی راهی کمیته انضباطی و سازمان 
لیگ شود. با توجه به جایگاه تراکتورسازی در جدول لیگ برتر 
و هم چنین جذب بازیکنان و سرمربی با کیفیت که شرایط این 
تیم را برای قهرمانی در لیگ و هم چنین کسب سهمیه آسیایی 
فراهم می کند، مسؤولان این تیم باید از هم اکنون چاره ای برای 
کنند. هم چنین مسؤولان  پیدا  احتمالی  اعتراض های  این 
فدراسیون و لیگ برتر نیز برای جلوگیری از تبعیض در بین 
باشگاه ها طبق اساسنامه عمل کرده و مانع مالکیت هم زمان 

یک نفر بر دو باشگاه در سطح اول فوتبال کشور شوند.

ایراد اساسنامه ای به حضور تراکتور در لیگ برتر

 قانون برای زنوزی دور زده شد؟

ترین های جام ملتهای آسیا؛

قطر بهترین تیم، عربستان مالک ترین و ژاپن خشن ترین تیم آسیا
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تاکنون از روش های زیادی برای افزایش سرعت دوچرخه ها استفاده شده است اما 
این بار یک مهندس خلاق یک بادبان برای دوچرخه طراحی کرده است که از قدرت باد 

برای افزایش سرعت دوچرخه استفاده می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، اگرچه دوچرخه سواران حرفه ای از جریان باد و 
آیرودینامیک کردن بدن خود برای افزایش سرعت دوچرخه استفاده می کنند، اما هیچ 

چیز مانند دوچرخه سواری با یک بادبان نمی شود، چرا که دوچرخه و بدن شما تنها قادر 
به بهره برداری از مقدار محدودی از باد است.

این بادبان به نام "سایکل وینگ")CycleWing( برای بهره گیری از قدرت باد به منظور 
کمک به سرعت دوچرخه سواری طراحی شده است.

"ناتان رز" یک مهندس  و  افزار  نرم  پاندو" یک مهندس  بادبان توسط "جورج  این 
مکانیک طراحی شده که برای استفاده در خیابان های شهرهای شلوغ مورد استفاده 
قرار نمی گیرد، بلکه این ایده بیشتر برای دوچرخه سواران برون شهری توسعه یافته است 
که در مسافت های طولانی در امتداد جاده ها دوچرخه سواری می کنند. این بادبان 

موجب صرفه جویی زیادی در نیروی این دوچرخه سواران می شود.
این بادبان جمع شدنی است و در قسمت عقب دوچرخه نصب می شود و هنگامی که 
استفاده نمی شود به راحتی می توان آن را جمع کرد. سپس وقتی که باد می وزد دوچرخه 

سواران می توانند به صورت دستی "سایکل وینگ" را ظرف چند دقیقه برپا کنند.
دوچرخه سواران همزمان با رکاب زدن برای تنظیم و چرخش بادبان و بهره گیری هرچه 

بیشتر از نیروی باد می توانند از دو دکمه که بر روی فرمان نصب می شود استفاده کنند.
همچنین یک صفحه الکترونیکی نشان دهنده نحوه تنظیم بادبان و عمر باطری 

موتوری است که بادبان را می چرخاند.
اگرچه این بادبان هنوز در شکل نمونه اولیه قرار دارد اما پاندو و رز می خواهند محصول 
نهایی را از مواد سبک وزن مانند فیبر کربن بسازند تا در نهایت وزنی کمتر از ۶.۸ کیلوگرم 

داشته باشد.

ابداعبادبانبرایدوچرخه!

از  الهام  با  دارند  سعی  آمریکایی  و  ژاپنی  پژوهشگران 
ساختار دندان گونه ای از نرم تنان، تولید مواد مقاوم در برابر 

ساییدگی را بهبود بخشند.
به گزارش ایسنا و به نقل از فیز، نوعی از گونه نرم تنان 
که دارای دندان هستند، به منبع الهام دانشمندان برای 
ساخت مواد مقاوم در برابر ساییدگی و مواد نانومقیاس برای 

انرژی تبدیل شده اند.
دریایی"  "گهواره  به  موسوم  نرم تنان  از  گونه ای 
جنس  از  دندان هایی   ،)chiton("کیتون" یا 
"مگنتیت")Magnetite( دارند. مگنتیت، نوعی کانی است 
که برای نخستین بار در سوئیس کشف شد و سیاه رنگ 
است. این دندان ها، بالاترین سطح سفتی و سختی را در 
میان مواد معدنی که تاکنون شناخته شده اند دارند. اگرچه 
مگنتیت، یک ماده معدنی است که معمولًا در پوسته زمین 
وجود دارد اما گونه های کمی از حیوانات می توانند آن را 
اطلاعات  نیز  مگنتیت  تولید  نحوه  درباره  و  کنند  تولید 

زیستی  کانی سازی  فرآیند  بهتر  درک  دارد.  وجود  کمی 
که با کمک درک ساختار دندان کیتون صورت می گیرد، 
می تواند به دانشمندان کمک کند علاوه بر بهبود ابزار و 
پوشش های مقاوم در برابر سایش، موادی در مقیاس نانو 

برای کاربردهای مبتنی بر آب و انرژی ارائه دهند.
 Okayama("اوکایاما "دانشگاه  پژوهشگران  از  گروهی 
 )BCOE("در ژاپن و "کالج مهندسی بورنز )University
در آمریکا موفق شدند برای نخستین بار، قطعه ای از پازل 
ژنتیکی را که به کیتون در تولید نانومواد مگنتیت کمک 
می کند، بیابند. کیتون، چندین ردیف دندان دارد که به 
یک ساختار تسمه مانند متصل هستند. نوک هر دندان، 
نیز فقط در همین  دارای مواد معدنی است و مگنتیت 
ناحیه از دندان وجود دارد. هنگامی که دندانی می افتد، 
یک دندان جدید جایگزین آن می شود؛ در نتیجه دندان ها 

در همه مراحل شکل گیری وجود دارند.
توسط  شده  سرکوب  مواد  درک  برای  پژوهشگران 

"ترانسکریپتوم"  بررسی ژن های خاص،  بر  ژن ها، علاوه 
)transcriptome( این موجودات را نیز مورد بررسی قرار 
دادند. ترانسکریپتوم، مجموعه ای از مولکول های آر.ان .ای 

پیام رسان است که در دندان قرار دارند.
در این بررسی مشخص شد که ۲۰ مورد از فراوان ترین 
حال  در  دندان  یک  در  موجود  آر.ان .ای  رونوشت های 
رشد، حاوی "فریتین")ferritin( هستند. فریتین، یکی از 
پروتئین های زیستی است که توسط بسیاری از جانداران، 
گیاهان و حتی باکتری ها تولید می شود. این پروتئین با 
اتصال به آهن، نقش ذخیره سازی آهن در داخل سلول را 
برعهده دارد. شاید یافته های این پژوهش در آینده بتوانند 
به دانشمندان در برطرف کردن مشکلات مربوط به منابع 
نانومقیاس انرژی و تأمین نیروی آنها کمک کنند. درک 
نحوه کنترل رشد مگنتیت زیستی، به دانشمندان امکان 
می دهد مواد مربوط به تأمین انرژی را در مقیاس نانو به 

وجود آورند.

ساختموادمقاومدربرابرساییدگیباالهامازدنداننرمتنان!

افزایشترافیکباخودروهایخودران!
یک مطالعه جدید نشان می دهد که برای صاحبان خودروهای خودران و بدون راننده 
ارزان تر خواهد بود تا وسایل نقلیه خود را به جای پرداخت هزینه پارکینگ در خیابان ها 

رها کنند که باعث افزایش تراکم ترافیک خواهد شد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، تصور کنید به جای پرداختن هزینه پارکینگ در 
مرکز شهر بتوانید خودروی خود را در حالی که به سراغ کارتان می روید در خیابان های شهر 
به حال خود رها کنید و سپس وقتی که آن را احضار کردید برگردد و شما را سوار کند. یک 
مطالعه جدید نشان می دهد که این دقیقاً همان چیزی است که خودروهای بدون راننده 
در آینده می توانند انجام دهند و این ممکن است موجب یک مشکل بزرگ شود. به گفته 
پروفسور "آدام میلارد-بال" دانشگاه کالیفرنیا سانتا کروز با توجه به هزینه متوسط ۵۰ 
سنت برای هر ساعت پارک در پارکینگ ها، برای صاحبان خودروهای خودران به صرفه تر 
خواهد بود تا خودروهای خود را به جای پارک در پارکینگ در خیابان ها رها کنند. این 
کار بسیار ارزان تر از پرداختن پول پارکینگ خواهد و متأسفانه موجب افزایش چشمگیر 
حجم ترافیک در سطح شهرها می شود. ضمن این که هزینه های خودروهای خودران در 
سرعت های پایین کمتر می شود و این می تواند صاحبان این خودروها را تشویق کند تا 
وسایل نقلیه خود را در چنین سرعت هایی تنظیم کنند که این هم به نوبه خود موجب 
افزایش حجم ترافیک می شود. پروفسور "میلارد بال" با استفاده از یک مدل شبیه سازی 
ترافیک پیش بینی کرد که تنها ۲۰۰۰ ماشین بدون راننده در مرکز شهر سان فرانسیسکو 
جریان ترافیک را به کمتر از ۳ کیلومتر بر ساعت کاهش می دهند. وی خاطرنشان کرد 
که این مشکل را در ناحیه هایی همچون ورودی فرودگاه ها دوچندان می کند، جایی 
که رانندگان ترجیح می دهند به جای پرداخت هزینه پارکینگ، خودروهایشان را در 
خیابان های اطراف رها کنند. بنابراین راه حل چیست؟ پروفسور "میلارد بال" چیزی 
شبیه به طرح ترافیک را پیشنهاد می دهد تا هر راننده با ورود به محدوده مرکز شهر مجبور 
به پرداخت یک هزینه پایه باشد که بر اساس ترکیبی از عوامل مانند مسافت طی شده، 
سرعت ثابت، زمان روز و محل رانندگی تغییر می کند. وی افزود: راه اندازی طرح ترافیک 
به عنوان یک سیاست، دشوار است. مردم هرگز نمی خواهند برای چیزی که از همیشه 
به صورت رایگان دریافت کرده اند، پولی پرداخت کنند. اما در حال حاضر هیچ کس 
خودروی کاملًا خودران ندارد، بنابراین الان بهترین زمان برای وضع چنین قوانینی و 

جلوگیری از وقوع کابوس ترافیک سنگین در سطح شهر است.

کفشهوشمندیکهحرکتووزنرا
اندازهمیگیرد

شرکت الفابت)Alphabet( در پی توسعه کفش هایی است که با اندازه گیری وزن و 
حرکت افراد مراقب سلامتی آنها است.

توسعه  برای  است  "الفبت"  شرکت  زیرمجموعه  که   )Verily("وریلی" شرکت  کار 
فناوری های پوشیدنی هنوز ادامه دارد. منابع CNBC ادعا می کنند که این شرکت 
کفش های هوشمند خود را طراحی کرده است که حرکت و وزن کاربر را اندازه گیری 

می کنند و می توانند احتمال افتادن و سقوط وی را شناسایی کنند.
این کفش های برای تناسب اندام طراحی نشده اند. در عوض می توانند افزایش سریع 
وزن که نشانه نارسایی احتقانی قلب است را ردیابی کنند و یا زمانی که احتمال افتادن 

شما را می دهند به شما هشدار دهند.
این اخطار قبل از سقوط می تواند به خصوص برای افرادی که دارای مشکلات حرکتی 
هستند، مفید باشد. اینکه آیا آنها به یک واقعیت تبدیل می شوند یا نه هنوز روشن 
نیست. گزارش شده است که "وریلی" به دنبال یک شریک برای توسعه این کفش است 

و جلسات خصوصی در این خصوص در ماه های اخیر برگزار کرده است. 
تا بتواند  با پیشرفت هایی توسعه پیدا کند  تعجب آور نخواهد بود اگر این کفش 
داده های پزشکی حیاتی را ارائه کند. چرا که این پروژه بلندپروازانه تر از توسعه لنزهای 

تماسی نظارت بر گلوکز که به تازگی لغو شد نیست.

علمیوسلامت

فواید فلفل زردچوبه برای سلامتی

زردچوبهوفلفلسیاهباهمجادومیکنند!
هم زردچوبه و هم فلفل سیاه سرشار از خاصیت آنتی اکسیدانی هستند که به تقویت 
حافظه کمک می کنند. این دو ادویه می توانند از مغز در برابر بیماری های گسترده ای 

مانند زوال عقل و آلزایمر محافظت کنند.
زردچوبه که به آن ادویه ی طلایی نیز می گویند از ادویه های بسیار پرکاربرد در آشپزی 
است که سابقه ی بسیار طولانی در طب سنتی نیز دارد چون دارای خواص ضدالتهابی، 
ضد قارچی، ضد باکتریایی و ضدعفونی کنندگی است. فلفل سیاه نیز فواید فراوانی دارد. 

این دو عامل اگر با هم ترکیب شوند خاصیت درمانی فوق العاده ای پیدا می کنند.
تقویت سلامت پوست

ترکیب زردچوبه و فلفل سیاه خاصیت ضدالتهابی دارد که به درمان و تسکین بسیاری از 
بیماری های پوستی کمک کرده و سلامت و درخشش پوست را حفظ می کند.

تسکین درد
زردچوبه به خاطر خاصیت ضدالتهابی خود می تواند پروسه ی التیام بدن را سرعت 
ببخشد، با عفونت ها مبارزه کرده و درد را آرام کند.  هم زردچوبه و هم فلفل سیاه وقتی با 

هم ترکیب شوند می توانند بیماری های دردناکی چون آرتروز را تسکین دهند.
پیشگیری از سرطان

ترکیب فلفل سیاه و زردچوبه به پیشگیری از سرطان کمک می کند. کورکومین که عنصر 
اصلی زردچوبه است با نابود کردن سلول های سرطانی نقش مهمی در بدن دارد. 

خاصیت ضد سرطانی زردچوبه به طور مؤثر می تواند سلول های سرطانی سینه، معده و 
روده بزرگ و همچنین سلول های سرطان خون را از بین ببرد.

کنترل چاقی
ترکیب زردچوبه با فلفل سیاه و زنجبیل در آب گرم و نوشیدن آن در صبح برای چربی 
سوزی مفید است و سوخت و ساز را تقویت می کند.  زردچوبه و فلفل سیاه در ترکیب با هم 

می توانند با کلسترول بالا، چاقی و دیابت نیز مبارزه کنند.
کنترل دیابت

محققان می گویند کورکومین موجود در زردچوبه و پپرین موجود در فلفل به کاهش 
استرس اکسیداتیو که به سلول ها آسیب می زنند کمک می کنند. پس برای مقابله با 

دیابت از این ترکیب جادویی کمک بگیرید!
کاهش التهاب

قرن هاست که در طب سنتی از فلفل سیاه و زردچوبه برای درمان اختلالات التهابی 
مانند آرتروز استفاده می شود. هر دوی این ادویه ها خاصیت ضدالتهابی دارند.

محافظت از سلامت کبد
کورکومین موجود در زردچوبه از سلول های کبد در برابر آسیب های ناشی از سموم مضر 
محافظت کرده و فلفل سیاه نیز با تقویت دسترسی زیستی به گلوتاتیون به سلامت کبد 

کمک می کند. گلوتاتیون ترکیبی است که از سلول های کبد محافظت می کند.
کمک به گوارش

هم فلفل سیاه و هم زردچوبه دسترسی زیستی آنزیم های گوارشی در روده را تقویت 
می کنند که باعث می شود بدن، سریع تر و راحت تر بتواند غذا را هضم کند. 

مطالعات گوناگونی دریافته اند هر دوی این ادویه ها می توانند از اسپاسم ها و نفخ ها کم 
کنند. زردچوبه و فلفل سیاه به دلیل خاصیت ضدالتهابی خود از التهاب روده کم می کنند 

و از این طریق نیز به گوارش کمک می کنند.
کمک به حافظه

هم زردچوبه و هم فلفل سیاه سرشار از خاصیت آنتی اکسیدانی هستند که به تقویت 
حافظه کمک می کنند. این دو ادویه می توانند از مغز در برابر بیماری های گسترده ای 

مانند زوال عقل و آلزایمر محافظت کنند.
مبارزه با افسردگی

فلفل سیاه و زردچوبه خاصیت ضدافسردگی دارند. مصرف این دو ادویه با هم، نقش 
مهمی در کاهش علائم افسردگی دارند زیرا میزان سروتونین و دوپامین را در مغز بالا می برند.

گیاهی برای فصول سرد سال!

چرابایددرزمستانهرروزگشنیزبخورید؟
اغلب غذاهایی که در روزهای سرد زمستان می خورید می توانند کلسترولتان را بالا 
ببرند. اما نگران نباشید زیرا برگ های گشنیز می توانند کمک کنند سطح کلسترول بد 

خونتان را کاهش دهید.
گشنیز گیاه و سبزی معروفی است که در انواع غذاها استفاده می شود، هم به عنوان 
یکی از عناصر اصلی و هم برای تزئین. از گشنیز می توانید در تهیه ی انواع سالاد و 
خوراک های سبزیجات یا گوشتی، دسرها و نوشیدنی ها استفاده کنید. برگ های گشنیز 
سرشار از ویتامین A، ویتامین K و ویتامین C هستند؛ بنابراین گیاه بسیار مفیدی است 

که در طی ماه های سرد سال باید بیشتر مصرف کنید تا سیستم ایمنی تان تقویت شود.
منبع غنی ویتامین C است

برگ های گشنیز ۳۰ درصد از نیاز روزانه ی شما به ویتامین C را تامین می کنند. این 
گیاه می تواند در پیشگیری و درمان آبله مفید باشد و همچنین به عنوان یک تقویت کننده 

سیستم ایمنی عمل کند.
به تنظیم کلسترول کمک می کند

اغلب غذاهایی که در روزهای سرد زمستان می خورید احتمال دارد کلسترول خونتان را 
بالا ببرند؛ اما نگران نباشید زیرا برگ های گشنیز می توانند کمک کنند سطح کلسترول بد 
خونتان )LDL( را کاهش دهید. زیرا اسیدهای موجود در آن در کاهش کلسترول بسیار 

مؤثرند و ضمناً می توانند سطح کلسترول خوب خونتان )HDL( را نیز بالا ببرند.
برگ های گشنیز ضد آلرژی اند

برگ های گشنیز به دلیل دارا بودن خاصیت ضد آلرژی، در فصل زمستان بسیار مفیدند. 
این برگ ها حاوی ترکیبات آنتی باکتریالی هستند که می توانند درمانی برای عفونت های 
قارچی یا باکتریایی باشند. بنابراین خوب است طی ماه های سرد زمستان، گشنیز 

بخورید تا آلرژی فصلی تان را کنترل کنید.
منبع خوبی از آنتی اکسیدان ها است

برگ های گشنیز غنی از ویتامین C و آهن هستند که به تقویت سیستم ایمنی بدن در 
روزهای سرد زمستان کمک می کنند. برای اینکه خودتان را در برابر سرماخوردگی بیمه 
کنید باید هر روز گشنیز بخورید تا از فواید آنتی اکسیدان معروف آن یعنی کوئرستین 

بهره مند شوید.
موجب تقویت سلامت استخوان ها می شود

مصرف برگ های گشنیز به افرادی که از آرتروز یا پوکی استخوان رنج می برند، توصیه 
می شود. سرمای زمستان می تواند برای استخوان ها ناراحت کننده باشد. بنابراین باید 
گشنیز بخورید تا با کلسیم و املاحی که دارد از سلامت استخوان هایتان محافظت کنید.

تقویت کننده معده است
گشنیز گیاهی جادویی است که می تواند معده را تقویت کرده و مشکلات مرتبط با 
گوارش و حالت تهوع را تسکین دهد. این برگ ها به تولید مایعات و آنزیم های گوارشی کمک 
می کنند. در فصل زمستان ممکن است غذاهای سنگینی بخورید که باعث ناراحتی معده 

شوند، پس با خوردن برگ های گشنیز می توانید از ناراحتی معده پیشگیری کنید.
به کنترل فشارخون کمک می کند

خوردن برگ های گشنیز به آن هایی که دچار فشارخون بالا هستند توصیه می شود. 
کلسیم موجود در گشنیز با فرارسان های عصبی وارد تعامل شده و احتمال حملات قلبی 
و سکته مغزی را کاهش می دهند. پس برای حفظ سلامت قلب و عروقتان این روزها 

بیشتر گشنیز بخورید!

ترک یا خشکی لب ها مشکلی شایع و آزاردهنده است که البته برخی درمان های خانگی 
می توانند به رهایی از آن  بدون خشک شدن بیشتر لب ها کمک کنند.

پوست روی لب بسیار نازک تر و حساس تر از دیگر قسمت های بدن است. لب ها در 
معرض عناصری از جمله نور خورشید، سرما و خشکی هوا قرار دارند که این امر باعث 

می شود در برابر خشک شدن، ترک خوردن و پوست پوست شدن آسیب پذیرتر باشد.
لب ها غدد چربی ندارند و از این رو نمی توانند رطوبت مورد نیاز خود را تأمین کنند اما 

مرطوب کننده های طبیعی می توانند به حفظ رطوبت این عضو کمک کنند.
این مقاله به نقل از سایت تخصصی "مدیکال نیوز تودی"، نحوه تسکین و درمان 
لب های خشک و ترک خورده با مواد مغذی که می توانند هر گونه درد یا ناراحتی را برطرف 

کنند، توضیح داده و به بررسی علل و چگونگی جلوگیری از این مشکل پرداخته است:
برخی از نرم کننده های لب، بهتر از برخی دیگر هستند و حتی برخی برندهای معروف 

ممکن است حاوی موادی باشند که خود منجر به خشک شدن بیشتر لب ها شوند.
برای مثال بسیاری از نرم کننده های لب حاوی منتول یا نوعی دیگر از اسانس نعناع 
هستند. این امر می تواند حس خنک کننده ای به لب ها ببخشد اما نعناع خود خاصیت 

خشک کنندگی داشته و می تواند باعث شود لب ها از پیش خشک تر شوند.
به گزارش ایسنا، از مواد رایجی که در نرم کننده های لب بوده و خشک کننده هستند 
می توان به منتول، کافور و فنول اشاره کرد. همچنین از نرم کننده های لب معطر و طعم دار 
اجتناب کنید چرا که این مواد خود می توانند باعث خشکی بیشتر لب ها شوند. به جای 
نرم کننده های تجاری می توانید از نرم کننده های تسکین دهنده و مرطوب کننده هایی 

چون وازلین، لانولین)چربی پشم(، موم زنبور عسل و "سرامید"ها استفاده کنید.
از درمان های طبیعی بهره بگیرید

برای  افراد  برای لب های ترک خورده وجود دارد.  درمان های طبیعی مؤثر متعددی 
استفاده از این درمان های طبیعی می توانند برخی مواد را همیشه در خانه خود داشته 

باشند و از روش های زیر استفاده کنند:
آلوئه ورا: ژلی که داخل برگ های گیاه آلوئه ورا وجود دارد حاوی ویتامین ها، مواد 
معدنی، آنتی اکسیدان ها و ضد التهاب هایی است که پوست آسیب دیده را تسکین داده 

و به آن آب رسانی می کند.
روغن نارگیل: این روغن که از میوه نارگیل گرفته می شود با التهاب ها مبارزه کرده و نرم 

کننده است. این بدان معناست که می تواند پوست را تسکین داده و لطیف کند.
عسل: عسل بسیار مرطوب کننده بوده و باعث می شود درمان خوبی برای خشکی 
لب ها باشد. عسل همچنین حاوی خواص آنتی اکسیدان و آنتی باکتریال بوده و از 
عفونت هایی که موجب ترک خوردگی لب و خشکی گسترده آن می شوند، جلوگیری 

می کند.
خیار: خیار می تواند لب ها را به آرامی مرطوب کرده و حاوی ویتامین ها و مواد معدنی 

است که می توانند کمک کنند ظاهر لب بهتر به نظر برسد.
و مواد معدنی حاوی  آنتی اکسیدان  بالای  به دلیل مقادیر  چای سبز  چای سبز: 
پلی فنول هایی است که التهاب ها را کاهش می دهند. یک چای سبز کیسه ای را در آب 
گرم خیس کرده و روی لب هایتان بگذارید تا لب ها را نرم کند و خشکی لب را از بین ببرد. 

این روش از روش های سنتی لایه برداری بسیار ملایم تر است.
آلوئه ورا، روغن نارگیل، عسل، خیار و چای سبز دارای خواص ضد التهابی و ضد 
باکتریال هستند که از عفونت ها جلوگیری کرده و در عین حال لب ها را نرم کرده و تسکین 

می بخشند.
لب ها را لایه برداری کنید

لب های ترک خورده با لایه ای از پوست خشک پوشیده شده اند که از رسیدن مواد 
نرم کننده به نواحی مناسب لب جلوگیری می کند. افراد می توانند از لایه بردارهای حاوی 
شکر و جوش شیرین برای لایه برداری و زدودن این لایه خشک به آرامی از لب ها استفاده 
کنند. بهتر است لایه بردارهایی را برای لب خریداری کنید که حاوی مواد مرطوب کننده 

و تسکین دهنده لب باشند.
آب بنوشید

کم آبی یکی از دلایل اصلی ترک خوردن لب ها است. هنگامی که بدن دچار کم آبی 
می شود ممکن است فرد متوجه آن نشود و از همین رو عادت به نوشیدن روزانه آب 

می تواند مفید باشد.
کم آبی زمانی رخ می دهد که میزان مایعاتی که بدن از دست می دهد از میزان مایعاتی 
که به دست می آورد بیشتر باشد. هنگامی که بدن کم آب می شود، آب را از نواحی خاصی 
می گیرد تا از مرطوب ماندن سلول ها اطمینان حاصل کند. این اتفاق می تواند باعث 

خشک شدن پوست از جمله پوست لب ها شود.
از دیگر نشانه های کم آبی می توان به احساس تشنگی، خشکی دهان، سردرد و 
سرگیجه اشاره کرد. میزان مصرف توصیه شده برای نوشیدن آب بسیار متفاوت است و به 

عوامل مختلفی از جمله سن، جنسیت و میزان فعالیت فیزیکی فرد بستگی دارد.
از دستگاه بخور استفاده کنید

صرف زمان زیادی در محیط خشک می تواند رطوبت پوست را از بین ببرد و این امر به 
ویژه در زمستان شایع است. نوشیدن مقدار کافی آب می تواند به حفظ مناسب رطوبت 
بدن در تمامی اوقات سال کمک کند اما برخی ممکن است بخواهند از یک دستگاه بخور 

در طول زمستان استفاده کرده و میزان لازم رطوبت را به محیط اضافه نمایند.
از استعمال دخانیات اجتناب کنید

دود تنباکو می تواند پوست حساس اطراف لب ها را تحریک کند و باعث خشکی و ترک 
خوردن آن ها شود. استعمال دخانیات همچنین می تواند به مشکلات دیگری در دهان 
مانند زخم های دهانی و درد لثه ای منجر شود. ممکن است بسیاری از افراد بلافاصله پس 
از ترک سیگار متوجه شوند که ترک های لب هایشان شروع به ترمیم می کند و پوستشان 

بهتر می شود.
- پیشگیری

افراد اغلب متوجه نیستند تا چه اندازه لب هایشان را لمس می کنند، با آن ها بازی 
می کنند و تمایل دارند به لب هایشان زبان بزنند، آنها را بجوند و حتی بکشند بدون آنکه 
به این عادت ها فکر کنند. در صورتی که لب ها به طور غیرطبیعی خشکی زده باشند این 
عادات می توانند خشکی پوست را تشدید کند. مقاومت در برابر وسوسه کندن پوسته های 
لب های خشک ممکن است سخت باشد و به همین دلیل بسیاری از افراد با کندن این 
پوسته ها به قسمت های سالم پوست لب خود نیز آسیب رسانده و روند ترمیم آن را طولانی 
می کنند. این امر همچنین ممکن است منجر به خون ریزی لب ها شود. با استفاده از 
از  اجتناب  هستند،  آفتاب  ضد  حاوی  که  محصولاتی  از  استفاده  چون  راهکارهایی 
محصولات لب معطر یا طعم دار، اجتناب از محصولاتی که حاوی آلرژن های شناخته شده 
هستند، لایه برداری مرتب لب ها، نوشیدن مایعات کافی و ترک دخانیات می توان از 

خشک شدن و ترک خوردن لب ها پیشگیری کرد.
- علل

پوست روی لب با پوست بقیه نواحی بدن متفاوت است. اگرچه ساختار زیرین پوست 
مشابه است اما پوست روی لب بسیار نازک تر و ظریف تر است.

بر خلاف پوست نواحی دیگر، پوست لب فاقد غدد چربی بوده و نمی تواند رطوبت مورد 

نیاز خود را تأمین کند.
طیف وسیعی از عوامل خارجی می توانند باعث خشکی و ترک خوردن لب ها شوند. 

کنترل این عوامل می تواند به درمان یا پیشگیری از خشک شدن لب ها کمک کند:
آب و هوا: سطح رطوبت هوا با کاهش دما در پاییز و زمستان کم می شود. هوای خشک، 
رطوبت پوست را بیرون می کشد و این دلیل آن است که افراد، خشکی لب را در هوای 
سردتر بیشتر تجربه می کنند. اجتناب از سرمای هوا می تواند به پیشگیری از خشکی 

لب ها کمک کند.
زبان زدن به لب ها: هنگامی که لب های فردی خشکی می زند فرد به طور معمول برای 
مرطوب کردن به آنها زبان می زند. اگرچه لیسیدن لب ها ممکن است به طور موقتی به 
لب ها رطوبت بدهد، اما این عادت خود می تواند به خشکی بیشتر لب ها منجر شود. چرا 

که با تبخیر آب دهان، رطوبت لب ها بیش از پیش گرفته می شود.
مواد خشکی زا در محصولات لب: برخی نرم کننده های لب و سایر محصولات مشابه 
حاوی مواد تشکیل دهنده ای هستند که خشکی لب ها را تشدید می کنند. چند مورد از 

این مواد شامل کافور، منتول، فنول و هیومکتانت ها هستند.
برخی افراد ممکن است به برخی مواد رایج در محصولات لب به ویژه رنگ دانه ها و مواد 
معطر حساسیت داشته باشند و در صورت مصرف این محصولات دچار خشکی، ترک 

خوردگی و قرمزی در لب های خود شوند.
آسیب خورشید: قرار گرفتن طولانی مدت در معرض اشعه فرابنفش خورشید می تواند 

منجر به آسیب های قابل توجهی در لب ها از جمله خشکی و ترک خوردگی آن شود.
آسیب نور خورشید همچنین می تواند باعث بیماری به نام "کراتوز فعال" شود که موجب 
تشکیل برآمدگی های خشن روی لب ها می شود. اگرچه این برآمدگی ها خودشان کشنده 
محسوب نمی شوند اما از آن جایی که می توانند سرطانی شوند، بهتر است فرد هر چه 

سریع تر آن ها را از بین ببرد.
داروها: برخی داروها از جمله آنتی هیستامین ها، داروهای شیمی درمانی و ادرار آورها، 
کم آبی بدن را به عنوان عارضه جانبی به همراه می آورند. داروهای موضعی آکنه نیز 
ممکن است حاوی مواد تشکیل دهنده ای چون سالیسیلیک اسید یا بنزوییل پراکسید 
باشند که می توانند لب ها را خشک کنند. در صورتی که این مواد با لب ها تماس داشته 
باشند، می توانند موجب ترک خوردگی لب ها شوند.به طور کلی افرادی که از خشکی 
و ترک خوردگی لب های مزمن در تمامی زمان های سال رنج برده و درمان های عادی 
لب هایشان را ترمیم نمی کند، بهتر است به پزشک مراجعه کنند تا علاوه بر درمان، علت 

اصلی این مشکل مشخص شود.

درمانهایخانگیبرایخشکیلب

آگهیتحدیدحدودعمومیادارهثبتاسنادو
املاکمنطقهیکقم

پیرو آگهی های قبلی و به موجب دستور ماده 14 قانون ثبت تحدید حدود قسمتی از 
املاک و مستغلات بخش های ثبت شهرستان قم همه روزه در تاریخ های تعیین شده از 

ساعت 9 صبح در محل به عمل خواهد آمد.
اول: بخش یک ثبت قم

تاریخ تحدید حدود : دوشنبه 1397/12/13 
پلاک 47۶۸- اصلی آقای محمود واعظ زاده و غیره ششدانگ یک باب خانه واقع در کوی 

سیدان کوی مرحوم اشراقی 
پلاک ۶۰۲۸ و ۶۰۲9/1- اصلی زهرا و علی کلهری زاد و حسین و فاطمه و عذرا کلهری 

زاده ششدانگ یک باب خانه مخروبه واقع در چهارراه سجادیه. کوچه بهشتی پلاک 14
پلاک 1۰۸۳۵/۸۰- اصلی آقای حبیب الله کاسه ساز ششدانگ یک باب خانه واقع در 

۳۰ متری هنرستان بسیج 11 پلاک ۳1
پلاک 1۰۸71/۲– اصلی آقای مجید سبحانی نیا و غیره ششدانگ قطعه زمین واقع در 

دروازه قلعه
پلاک 1۰9۲4/9۶ – اصلی خانم فرشته محمودی ششدانگ یکباب خانه واقع در زنبیل 

آباد خ فردوسی کوچه 1۸ پلاک ۳۸
تاریخ تحدید حدود : سه شنبه 1397/12/14 

پلاک 9144/1- اصلی خانم فاطمه حاجی علی ششدانگ یک قطعه زمین واقع در ۵۵ 
متری عماریاسر کوچه 1۸ جنب پلاک ۲7۰ 

پلاک 9۲9۸- اصلی آقایان رضا و ابوالفضل ذبحی سه دانگ مشاع از ششدانگ واقع در 

۵۵ متری عمار یاسر کوچه 1۸ پلاک 41 
پلاک 9۵9۸/۳- اصلی عباس سلمانیان ششدانگ یک باب خانه واقع در ۵۵ متری 

عماریاسر کوچه ۲۵ پلاک ۸۲
تاریخ تحدید حدود: چهارشنبه 97/12/15 

پلاک 1۰۳۶9- اصلی موقوفه مرحوم سیدحسین چاوشی به تصدی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم ناحیه یک دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باغچه مزروعی واقع در 

اراضی جنب رخنه حاجی زمان
دوم : بخش 9 ثبت قم

تاریخ تحدید حدود پنجشنبه 97/12/16 
به انضمام  پلاک 4۵۸/1- اصلی علی شاه نظر ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 

ساختمان مخروبه مرغداری واقع در بعد از روستای یکه باغ مزرعه شاه نظر در بخش 9 قم
لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت به صاحبان املاک و مجاروین شماره های فوق الذکر 
به وسیله این آگهی اخطار می شود که در اوقات تعیین شده در محل حضور بهم رسانند 
و چنانچه هر یک از صاحبان املاک یا نمایندگان قانونی آنها در موقع تحدید حدود حاضر 
نباشند مطابق ماده 1۵ قانون ثبت ملک آنها با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شد. وفق ماده ۲۰ قانون ثبت مجاوری که نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی حقی 
برای خود قائل است می تواند ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود 
به وسیله اداره ثبت به مرجع صلاحیتدار عرض حال دهد. ضمنا مطابق تبصره ۲ ماده 
واحده مصوب 7۳/۲/۵ معترض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 

میبایست گواهی تنظیم دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی به این اداره تسلیم نماید.
رئیس ثبت منطقه یک قم- ادیبان  ) م الف 369088( 
تاریخ انتشار :97/11/14
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و تجارت استان قم  رئیس سازمان صنعت، معدن 
گفت: به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی، 38طرح صنعتی، بازرگانی و معدنی با حضور 
معاونان وزیر صمت دراین استان به بهره برداری می 

رسد.
محمود سیجانی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران 
بیان کرد: از طرح های قابل افتتاح، 27 طرح تولیدی 
با سرمایه گذاری یک هزار و 470 میلیارد  است که 

ریالی و ایجاد اشتغال برای 850 تن افتتاح می شود.
وی ادامه داد: همچنین، 2 طرح معدنی با سرمایه 
گذاری 30 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای 35 تن به 

بهره برداری می رسد.
رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم گفت: 
اجرای پنج طرح زیربنایی و عمرانی در شهرک های 
صنعتی با اعتبار 135 میلیارد ریال از دیگر طرح هایی 
است که به مناسبت ایام الله دهه فجر در قم مورد بهره 

برداری قرار می گیرد.
وی بیان کرد: افتتاح سه فروشگاه بزرگ و مجتمع 
ایجاد  و  ریال  میلیارد   145 اعتبار  با  خدماتی  های 
اشتغال برای 190 تن از دیگر طرح های قابل افتتاح 

در این استان به شمار می آید.
از فردا یکشنبه  وی گفت: طرح های صنعتی قم 
حضور  با  همزمان  صورت  به  ماه  بهمن  چهاردهم 

مسئولان ملی و استانی افتتاح خواهد شد.
سیجانی در ادامه گفت: ستاد بزرگداشت چهلمین 
سازمان  در  گذشته  ماه   2 از  اسلامی  انقلاب  بهار 
صنعت، معدن و تجارت قم دایر و برنامه ریزیهای لازم 
با همکاری سایر دستگاه های مرتبط انجام شده است.
وی بیان کرد: در همین رابطه طرح بازدید از 40 واحد 
صنعتی استان با حضور مسئولان ملی و استانی طی 
40 روز برنامه ریزی شده است که این طرح تا پایان 

بهمن ماه ادامه می یابد.
دستاوردهای  نمایشگاه  در  حضور  داد:  ادامه  وی 
چهل ساله انقلاب اسلامی در مصلای قدس قم از 
دیگر برنامه برنامه های این سازمان در ایام الله دهه 

فجر است.
*ایجاد شهرک تخصصی کفش و دمپایی در قم

و  کفش  المللی  بین  گفت:نمایشگاه  سیجانی 
دمپایی استان نیز با حضور مسئولان ملی و استانی 

و 80 مهمان خارجی روز سه شنبه، شانزدهم بهمن 
ماه جاری در محل دایمی نمایشگاه های قم به بهره 

برداری خواهد رسید.
ایجاد  طرح  ایام  این  در  همچنین  کرد:  بیان  وی 
شهرک تخصصی کفش و دمپایی استان در فاز توسعه 

شهرک صنعتی شکوهیه قم اجرا می شود.
بومی  از جمله صنایع  و دمپایی  وی گفت: کفش 
استان است که سالانه 100 میلیون دلار صادرات دارد 

و 2 هزار تن در این صنعت اشتغال دارند.
وی ادامه داد: با اجرای 38 طرح صنعتی، معدنی و 
بازرگانی با اعتبار یک هزار و 860 میلیارد ریال در استان 

قم، زمینه اشتغال یک هزار و 50 تن به وجود می آید.
سیجانی افزود: در همین رابطه 2 طرح مهم صنعتی 
دیگر نیز تا پایان بهمن ماه جاری در قم به بهره برداری 
می رسد که در مجموع طرح های قابل افتتاح سازمان 
صنعت ، معدن و تجارت استان به مناسبت چهلمین 

سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، 40 طرح می شود.
* رشد 58 برابری واحدهای صنعتی در قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در بخش 
از سخنان خود گفت: در چهلمین سالگرد  دیگری 
پیروزی انقلاب اسلامی رشد حوزه صنعت در استان 
بی نظیر بوده و تعداد واحدهای صنعتی فعال از سال 

57 تا کنون، 58 برابر افزایش یافته است.
ناحیه  چهار  و  شهرک  هفت  ایجاد  کرد:  بیان  وی 
در  اشتغال  برابری  رشد 55  کنار  در  جدید  صنعتی 
واحدهای صنعتی استان از دیگر افتخارات 40 ساله 

بخش صنعت، معدن و تجارت استان قم است.
وی ادامه داد: همچنین در این مدت تعداد معادن 

استان با رشد چهار برابری مواجه بوده است.
این  های  نظارت  گسترش  به  همچنین  سیجانی 
سازمان بر روند فعالیت های بازار استان اشاره کرد و 
گفت: امسال با توجه به شرایط ویژه اقتصادی، طرح 
ویژه نظارت بر بازار از اول بهمن ماه با همکاری دستگاه 
های تخصصی همچون اتاق اصناف و تعزیرات آغاز 
معدن   ، صنعت  سازمان  کرد:  بیان  وی  است.  شده 
و تجارت قم تمام تلاش خود را برای تامین کالاهای 
مورد نیاز مردم استان از جمله در اقلام پروتئینی به کار 
گرفته است اما در این زمینه مشکلاتی وجود دارد که با 
همکاری سایر دستگاه های اجرایی، از جمله سازمان 

جهاد کشاورزی به دنبال رفع آن هستیم.
وی همچنین در خصوص وضعیت استقرار صنایع در 
شهرک های صنعتی قم گفت: بر اساس قانون هوای 
پاک به دنبال استقرار صنایع نوین، کم آب بر و با درصد 
آلایندگی تحت کنترل در استان هستیم و در این رابطه 

نکات زیست محیطی را مورد توجه قرار خواهیم داد.
سیجانی ادامه داد: افتتاح طرح های مرتبط با تکمیل 
زنجیره تولید و تهیه صنایع تامین کننده سوغات استان 

از جمله راهبردهای سازمان صمت قم است.
مورد  در  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
گفت:  محتکران  از  شده  کشف  کالاهای  سرنوشت 
در نیمه اول سال جاری که شاهد تلاطم شدید بازار 
به  را  احتکار  و  اختفا  با  مبارزه  ستاد  جلسات  بودیم 
صورت هفتگی و مستمر تشکیل داده ایم و با همکاری 
دستگاه های اجرایی استان، نیروی انتظامی، تعزیرات، 
دادگستری و سایر نهادهای مرتبط، کالاهای احتکار 
شده زیادی در سطح استان کشف که پس از قیمت 
گذاری در کمیته های تخصصی در مناطق مختلف قم 

توزیع شد که اطلاعات مرتبط با آن موجود است.
سیجانی در ادامه در خصوص ویژگی های صنعت 
در استان گفت: در قم ظرفیت های خوبی برای ایجاد 
واحدهای صنعتی با فناوری پیشرفته در بخش صنایع 
غذایی، لوازم خانگی و قطعه سازی وجود دارد که می 

تواند اشتغال بسیاری را فراهم کند.
تولید  کالاهای  صادرات  وضعیت  خصوص  در  وی 
شده در استان نیز گفت: بر اساس برنامه ریزی ها سهم 
صادرات قم طی سال جاری، 252 میلیون دلار بود که 
تاکنون 170 میلیون دلار آن محقق شده و تلاش برای 

تحقق کامل رقم تعیین شده تا پایان سال ادامه دارد.
* 2 هزار و 300 واحد صنعتی در قم وجود دارد 

وی درخصوص وضعیت آلایندگی برخی واحدهای 
صنعتی فعال در قم نیز گفت: با واحد های متخلف 
پس از دادن مهلت قانونی برای بهبود وضعیت عملکرد 

برخورد می شود.
سیجانی افزود: در بحث صنایع مرتبط با سرب به 
و  شود  نمی  داده  مجوز  متقاضی  جدید  واحدهای 
واحدهای موجود نیز موظف به رعایت استانداردهای 
لازم هستند که در همین رابطه برخی از واحدهای فعال 
در این صنعت مجهز به سیستم نظارت پایش آنلاین 

سطح آلودگی خود می باشند.
وی بیان کرد: 2 هزار و 300 واحد صنعتی در قم 
راکد  واحد   500 حدود  میان  این  از  که  دارد  وجود 
هستند و برای فعال شدن مجدد آن ها ستاد تسهیل 
و رونق تولید استان با محوریت سازمان صنعت، معدن 
بخش  در  جمله  از  را  گسترده  های  اقدام  تجارت  و 
با مشارکت  نیاز صنعتگران  پرداخت تسهیلات مورد 
بانک های عامل انجام داده است و تعداد قابل توجهی 

از واحدهای راکد به چرخه تولید بازگشته اند.
2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ 
درصد  حدود 90  تعداد  این  از  که  دارد  وجود  قم  در 
مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین 
استان  صنعتی  واحدهای  در  تن  هزار   53 از  بیش 
صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم  کنند.  می  فعالیت 
محمود  سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه، 
آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 
و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، 

دستجرد، سیرو و طغرود است.

مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت قم :

 متولدان سال ۹۵ به بعد نیازی به واکسن 
فلج اطفال ندارند

مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت قم با اشاره به فراخوان وزارت 
بهداشت برای دریافت واکسن فلج اطفال در بعضی استان ها، گفت: کودکانی که متولد 
سال 95 به بعد هستند، واکسن فلج اطفال را دریافت نموده اند و نیازی به تزریق مجدد پولیو 
تزریقی ندارند. بهاره زارع گفت: خانواده هایی که از سال 95 ساکن سایر استان ها بوده 
اند و کودکانشان سابقه تزریق واکسن فلج اطفال تزریقی را ندارند، باید با در دست داشتن 
شناسنامه و مراجعه به مراکز خدمات جامع سلامت منطقه سکونت خود، واکسیناسیون 
کودکانشان را کامل نمایند.وی اضافه کرد: به طور معمول کودکان تا 6 سالگی پنج نوبت 
واکسن خوراکی دریافت می  کنند و دریافت یک نوبت واکسن تزریقی نیز در چهار ماهگی 
برای ایمنی کامل کودکان ضروری است.وی گفت:  مقرر بود این برنامه از سال 94 در تمام 
دنیا و از جمله ایران انجام شود که به دلیل کمبود واکسن در سطح جهانی، اجرای برنامه در 
هیج کشوری امکان پذیر نشد.زارع خاطرنشان کرد: با این وجود این کمبودها واکسن  های 
تزریقی در اختیار کشور هایی مانند افغانستان، پاکستان، بنگلادش و برخی کشور های 
آفریقایی که وضعیت بهداشتی نامناسبی داشتند، قرار گرفت.وی ادامه داد: از سوی 
دیگر، برای کودکان استان  های همجوار با کشور های افغانستان، پاکستان و همچنین 
برخی استان  ها مانند قم که مهاجرانی از این کشور ها دارند، تزریق واکسن فلج اطفال 
در چهارماهگی انجام شد.وی بیان کرد: در همین راستا با تولید مجدد واکسن، تزریق 
آن از 17 شهریورماه امسال در 9 استان کشور در حال انجام است که در مرحله بعد بقیه 
استان ها را شامل خواهد شد.مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت 
قم بیان داشت: این بیماری از طریق واکسیناسیون قابل پیشگیری است، اما لازم است 
میزان پوشش واکسیناسیون بسیار بالا باشد و هرگونه کوتاهی به ویروس اجازه می  دهد تا 
به فعالیت خود ادامه دهد.وی افزود: واکسن تزریقی فلج اطفال فقط یک بار در عمر تزریق 
می شود و همه کودکان باید این واکسن را تزریق کنند.وی گفت: با اجرای موفق برنامه ریشه 
کنی آبله، سازمان جهانی بهداشت در سال 1988 برنامه ریشه کنی جهانی فلج اطفال را 
تا سال 2000 در دستور کار خود قرارداد و هرچند هدف اولیه ریشه کنی تا سال 2000 
محقق نشد، ولی موفقیت های فراوانی به دست آمد.زارع اضافه کرد: با اجرای این برنامه 
برنامه، آمار فلج از حدود 400 هزار نفر در سال در 125 کشور دنیا به 73 نفر در سال 2015 
کاهش یافت و محدود به 2 کشور افغانستان و پاکستان شد.وی گفت: سال هاست هیچ 
مورد جدیدی از این بیماری در کشور و به ویژه استان قم دیده نشده است و واکسیناسیون 

برای پیشگیری از شیوع مجدد آن انجام می شود.

 با حضور وزیر راه وشهرسازی در کاشان انجام شد

افتتاح واحدهای مسکونی خیر ساز غدیر کاشان
وزیر راه وشهرسازی گفت : انجام کار خیر از جنس باقیات الصالحات است که در این دنیا 
کاشته و در مزرعه آخرت برداشت می شود و باید نهضتی در کشور به پا شود تا محرومیت 

ریشه کن گردد.
محمد اسلامی در ادامه سفر خود به کاشان ضمن افتتاح واحدهای مسکونی خیر ساز، 
کلنگ احداث 238 واحد مسکونی خیر ساز از مجموعه 1000 واحدی را بر زمین زد. وزیر 
راه وشهرسازی در این باره گفت: انجام کار خیر از جنس باقیات الصالحات است که در 
این دنیا کاشته و در مزرعه آخرت برداشت می شود . وی افزود: اقدام جهت خانه دار کردن 
مردم کاری ستودنی است و باید این تفکر در جهت فقرزدایی و محرومیت زدایی نهادینه 
گردد.اسلامی در حمایت مجموعه وزارتخانه و دستگاههای اجرایی از خیرین ابراز داشت: 
وظیفه اصلی ما و دستگاههای اجرایی تسهیل گری در کارهای خیرین است تا فعالیت 

های اجرایی خود را با قوت و قدرت پیش برند.
*وجود محرومین در جامعه را زیبنده جامعه اسلامی نیست 

این مقام مسئول در دولت تدبیر و امید بیان داشت: با اهتمامی که در دولت تدبیر و امید 
است و با تاکیدات ریاست جمهوری، برنامه ما شتاب دهی به امر تولید مسکن است به 
گونه ای که بتوان ضمن تعادل بخشی به عرضه و تقاضای مسکن، مسکن  را برای جامعه 
هدف خود که اقشار متوسط و کم درآمد هستند تامین و عملیاتی کنیم. مهم نقش مردم و 
خیرین است که بتوان برای این قشر از جامعه کار را با شتاب دنبال نمود کما اینکه امروز با 
حضور خیرین مسکن ساز شاهد به افتتاح رسیدن واحد های مسکونی خیر ساز و احداث 
50 واحد مسکونی برای جامعه نابینا و کم بینای شهر کاشان بودیم.وزیر راه وشهرسازی با 
ابراز امیدواری از گسترش این تفکر در کل کشور گفت: لازم است تا این شیوه و تفکر در 
همه شهرها در دستور کار قرار گیرد و نهضتی در کشور به پا شود تا در راستای محرومیت 
زدایی اقدام گردد و ما هم به موجب قانون و ساماندهی مسکن وظیفه داریم تا در تخصیص 
و واگذاری زمین در این راستا اقدام و شهرداری ها و نظام مهندسی نیز در ارائه پروانه های 
ساختمانی بدون دریافت هزینه و اقدامات مهندسی ساز آن قدم بردارند.وی در ادامه وجود 
محرومین در جامعه را زیبنده جامعه اسلامی ندانست و اظهار داشت: لازم است تا با کمک 
مردم و البته خیرین در حوزه های مختلف اقدامی انقلابی در جهت رفع محرومیت زدایی 
در کشور انجام شودگفتنی است کلنگ احداث 238 واحد مسکونی از مجموعه 1000 

واحدی خیر ساز به دست وزیر راه وشهرسازی و مسئولین استانی و محلی  بر زمین خورد.

مدیرکل منابع طبیعی استان قم:

 بیش از ۵0 درصد از معادن استان قم
 غیرفعال هستند

مدیرکل منابع طبیعی استان قم گفت: برای استخراج از معادن استان باید به ضوابط زیست 
محیطی توجه شود، استخراج بی رویه از معادن قم مشکلات زیست محیطی را در استان 
قم بیشتر می کند. سید محمد تقی سجادی با اشاره به ویژگی های استان قم اظهار کرد: با 
وجود این که مساحت استان کمتر از یک درصد مساحت کشور است، حدود دو درصد از 
بهره برداری از معادن کشور در قم صورت می گیرد. وی ادامه داد: بیش از 50 درصد از معادن 
استان قم غیرفعال هستند، ظرفیت معادن شن و ماسه استان به اندازه ای زیاد است که قیمت 
شن و ماسه در استان کمتر از استان های مجاور است. مدیرکل منابع طبیعی استان قم افزود: 
برای استخراج از معادن استان باید به ضوابط زیست محیطی توجه شود، استخراج بی رویه 
از معادن قم مشکلات زیست محیطی را در استان قم بیشتر می کند، این استان 900 هزار 
هکتار دارد که 60 درصد آن بیابانی است و فعالیت های صنعتی و معدنی در استان قم در 
40 درصد مساحت این استان متمرکز شده است. سجادی ریزگرد را از مشکلات استان قم 

دانست و تصریح کرد: 150 هزار هکتار از مساحت استان مستعد تولید ریزگرد هستند.

برای نخستین بار صورت گرفت:

توزیع دفترچه های اقامت ویژه اتباع شاهد و 
ایثارگر در قم

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: همزمان با چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی برای نخستین بار دفترچه های اقامت ویژه برای اتباع ایثارگر صادر شد. سردار 
سید جواد هاشمی افزود: همزمان با آغازدهه فجر انقلاب اسلامی دفترچه های اقامت ویژه 
5 ساله برای اتباع خارجی صادر شد. وی ادامه داد: در مرحله اول این طرح 24 دفترچه به 
خانواده شهدا و ایثارگران افغان و عراقی ارایه شد.   وی عنوان کرد: این اقدام با هدف ارایه 
خدمت به خانواده شهدا و ایثارگران اتباع خارجی است که در این راستا افرادی که فاقد مدرک 
بودند مشمول دریافت این دفترچه ها می شوند. سردار هاشمی خاطر نشان کرد: تا کنون 
حدود250 نفر از اتباع شاهد و ایثارگر دوران دفاع مقدس و مدافعان حرم معرفی شده اند که 
در فاصله زمانی کوتاه دفترچه ها از مرکز دریافت و توزیع می شود. وی افزود: از مزایای دریافت 
این دفترچه ها، تبدیل کارتهای یکساله به دفترچه های پنج ساله بدون پرداخت هزینه، 

دریافت تسهیلات پنج ساله و انجام برخی نقل و انتقالات و مسافرت های داخلی است.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 60 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 60 کیلوگرم تریاک طی یک عملیات پلیسی در محور 
مواصلاتی قم خبر داد.   سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان سمنان مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با خودرو 
پژو 206، مواد افیونی را از یک استان جنوبی و با عبور از محور مواصلاتی قم به شهریار منتقل 
کند که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در دستور کار 
مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: سپس طی هماهنگی 
های قضائی، مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو 
را شناسایی و متوقف کردند. سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: سرانجام طی بازرسی از پژو، 60 
کیلوگرم تریاک در قالب در قالب 6 بسته کشف و متهم و همسر وی که سرنشین خودرو بود، 
دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

دستگیری سارق منزل با 8 فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک سارق منزل با 8 فقره 
سرقت در قم خبر داد.   سرهنگ "احمد کرمی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهارداشت: با طرح شکایت فردی مبنی بر سرقت از منزل وی، پرونده تشکیل 
و موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود:در ادامه با 
انجام یک سری اقدامات پلیسی متهم شناسایی و در عملیاتی غافلگیرانه توسط مأموران 
این پلیس دستگیر شد. سرهنگ کرمی با بیان این که نامبرده اعتیاد به مواد مخدر داشته 
و با پرسه زنی در برخی محلات پایین شهر و با اطمینان از نبود صاحب خانه، از منزل مورد 

نظر سرقت می کرد، تصریح کرد: از متهم مقادیری اموال مسروقه کشف شده است.

فرمانده کل سپاه: 

فتح الفتوح انقلاب اسلامی تربیت نیروهای 
انقلابی است

فرمانده کل سپاه گفت: فتح الفتوح انقلاب اسلامی، تربیت نیروهای مومن، انقلابی 
و متعهد است

 سردار سرلشکر "محمدعلی جعفری" فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
مراسم افتتاح 40 هزار طرح محرومیت زدایی زودبازده بسیج اظهار داشت: فتح الفتوح 
انقلاب اسلامی، تربیت نیروهای مومن، انقلابی و متعهد است. امام خمینی )ره( پس 
از فتح بستان )عملیات طریق القدس( فرمودند که فتح بستان فتح الفتوح نیست، بلکه 

تربیت نیروهای مومن، انقلابی و آماده دفاع از انقلاب اسلامی، فتح الفتوح است.
وی در ادامه با اشاره به نقش جوانان در پیروزی انقلاب اسلامی و پس از آن گفت: جوانان 
نقش مهمی در مقابله با غائله کردستان و ایجاد امنیت در غرب کشور داشتند و دارند. در 
دوران دفاع مقدس نیز اگرچه مردم نقش موثر و تعیین کننده داشتند، اما حضور جوانان در 
گردان های رزم اثر کلیدی داشت. بعد از جنگ نیز جوانان در عرصه های مختلفی مشغول 
به خدمت و نقش آفرینی شدند. در سال های 78 و 88 که مشکلات امنیتی برای کشور 
به وجود آمد، همین جوان ها بود که در برابر آشوب ها ایستادند. نقش آنان تعیین کننده 
و اساسی بود. سردار جعفری نقش دیگر جوانان را در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی 
برشمرد و گفت: رزمندگان جنگ امروز، علاوه بر مقابله با تهدیدات امنیتی، سیاسی 
و فرهنگی، به مقابله با تهدیدات و جنگ اقتصادی که از سوی دشمن به وجود آمده نیز 
برخاسته اند. فرمانده کل سپاه بیان کرد: مقام معظم رهبری از سال ها قبل بر حضور مردم 
در عرصه های سازندگی تاکید داشتند و از 20 سال پیش این تاکید از سوی رهبری بوده 
و گروه های جهادی نیز با احساس تکلیف در این عرصه ها حضور پیدا کرده اند و کارنامه 

درخشانی را در عرصه های مختلف و در مناطق روستایی و امنیتی بر جای گذاشته اند.
و  ما  انقلاب، ملت  پیروزی  از  اظهار داشت: در طول چهل سال پس  وی همچنین 
ملت های دیگر منطقه شاهد فتوحات بزرگی به برکت انقلاب بوده اند. انقلاب اسلامی نه 
تنها در عرصه نظامی بلکه در عرصه فرهنگی، علمی، سازندگی، محرومیت زدایی و کاهش 
فاصله غنی و فقیر و کاهش فاصله طبقاتی دستاوردهای زیادی داشته است که آمار و ارقام 

آن بر اساس مراکز آمار جهانی، کم نظیر و پرشتاب بوده است.
فرمانده کل سپاه در ادامه با بیان اینکه مستضعف در تمام جهان و بیشتر از ایران  وجود 
دارد، گفت: آنچه باید بیش از پیش بدانیم این است که تلاشمان باید در راستای سازندگی 
و محرومیت زدایی همراه با اثبات حقانیت نظام و بیان مفهوم حرکت بزرگ محرومیت زدایی 
در انقلاب اسلامی باشد.  وی افزود: بر اساس آمار بانک جهانی آمار افرادی که زیر خط 
فقر قرار دارند، قبل از انقلاب 46 درصد و در سال 94 به 10 درصد رسیده است، این 
کاهش آمار از افتخارات انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری اسلامی بوده و این روند 
باید ادامه یابد. فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: همانطور که رهبری گفته اند، خدمت 
به مردم، بزرگترین مبارزه با آمریکا است. علت آنکه در طول این 40 سال با وجود تمام 
تلاش های دشمنان هیچ خدشه ای وارد نشد، اتکا به اصول قرآنی و حرکت در چارچوبی 
است که اسلام تعیین کرده است. امروز جمهوری اسلامی در جهان واحد، نادر و منحصر 
بفرد است؛ چرا که در راس آن ولایت فقیه قرار دارد. وی گفت: فتنه 88 که تهدید بسیار 
خطرناکی محسوب می شد و دشمنان به آن دل بسته بودند، بسیاری از دلدادگان انقلاب 
در جهان از جمله سید حسن نصرالله نگرانی خود را از این توطئه و فتنه ابراز  می کردند، اما 
به لطف خدا و مردم، وقتی مردم به سلامت از آن فتنه عبور کردند، خدا به وعده خود عمل 
کرد و بعد از آن شاهد توسعه بیداری اسلامی در منطقه بودیم که امروز همچنان ادامه دارد 

و این ندای حق طلبی به قلب اروپا هم رسیده است.
سردار جعفری خاطرنشان کرد: تحقق عدالت اجتماعی از بالاترین اهداف جمهوری 
اسلامی است  و در همین راستا طرح هایی در بسبج در حال اجرا است که امیدواریم آثار این 

طرح ها در سال های آینده در جامعه مشاهده شود.
* تمرکز سپاه بر پروژه های کوچک و زودبازده است

سرلشکر محمدعلی جعفری، فرمانده کل سپاه پاسداران،  همچنین عصر دیروز در 
جمع  در  محرومیت زدا،  و  بازده  زود  طرح  هزار  اجرایی 40  عملیات  آغاز  آیین  حاشیه 
خبرنگاران با اشاره به رویکرد سپاه در انجام پروژه های محرومیت زدایی، گفت: در اجرای 
طرح های محرومیت زدایی که از قدیم در محروم ترین استان ها به ویژه در مناطق امنیتی 
انجام می  شده، رویکرد ما استفاده از نیروهای جوان همان مناطق است تا خود مردم در 
انجام این پروژه ها حضور یابند.  وی افزود: این پروژه ها عمدتا در حوزه های آبرسانی، 
راهسازی، آبخیزداری، مدرسه سازی و بهداشتی است.همچنین اگر در حوزه فرهنگی نیاز 
باشد، اقداماتی انجام خواهد شد. فرمانده کل سپاه با اشاره به بودجه مربوط به اجرای این 
پروژه ها، خاطرنشان کرد: سقف اعتباری خاصی برای این پروژه ها تخصیص نیافته است 
اما هر زمان که احساس نیاز کردیم، از بودجه های دولتی، سپاه و بسیج استفاده می کنیم. 
سردار جعفری یادآور شد: این پروژه ها، کوچک و زودبازده هستند که در مناطق محروم 
انجام می شوند و طبیعی است که هرچقدر از شهرهای بزرگ دورتر می رویم، محرومیت در 
آنجا بیشتر است بنابراین یکی از خواص پروژه های محرومیت زدایی سپاه، تمرکز بر پروژه 

های کوچک در مناطق محروم است.

معاون توسعه مدیریت آموزش و پرورش قم :

طرح همیار تولید ملی در مدارس قم 
اجرایی می شود

معاون توسعه مدیریت آموزش و پرورش قم با اشاره به روند اجرایی »طرح همیار تولید 
ملی« در مدارس این استان گفت: این طرح به منظور فرهنگ سازی پیرامون حمایت از 

کالای تولید ملی به صورت آزمایشی در 16 مدرسه ابتدایی اجرایی می شود.
سهراب مقدمی عصر شنبه در کارگروه اجتماعی، فرهنگی ،اقتصاد مقاومتی در سالن 
جلسات معاونت سیاسی اجتماعی استانداری افزود: جامعه هدف این طرح دانش آموزان، 

مدیران و خانواده هاست که محتوای آن متناسب با جامعه هدف در حال طراحی است.
وی با اشاره به اجرای دوره های آموزشی برای مدیران و معلمان مدارس گفت: مقرر شد 
تا 3 دوره ضمن خدمت برای معلمان اجرایی شود ضمن اینکه از سال آینده دوره های 
آموزشی برای خانواده های نیز پیگیری خواهد شد. وی افزود: اکثر طرح های درحال 
احداث آموزش و پرورش به دلیل اینکه توسط خیرین ساخته می شود، امکان استفاده از 

ماده 27 به منظور خصوصی سازی این اماکن برای آموزش و پرورش وجود ندارد.
 * تمام طرح های نیمه تمام اداره کل ورزش و جوانان به بخش خصوصی واگذار شد

مدیرکل ورزش و جوانان قم نیز در این جلسه گفت: سال گذشته 4 طرحی ورزشی از 
طریق ماده 27 به بخش خصوصی واگذار شد که هم اکنون روند تکمیل این طرح ها با 

سرعت مطلوبی در حال انجام است و به زودی به بهره برداری می رسد.
حسن عابدی با اشاره به فرسوده بودن مجموعه ورزشی میثم و ضرورت تخریب آن اظهار 
داشت: مراحل فروش این مجموعه ورزشی در دستور کار است تا هزینه ساخت مجموعه 
ورزشی دیگر تامین شود. وی افزود: اداره کل ورزش و جوانان هم اکنون هیچ پروژه نیمه 
کاره ای که قابلیت واگذاری به بخش خصوصی داشته باشد، ندارد . و تنها سه زمین باقی 

مانده است که به تازگی تملک شده و مراحل واگذاری آن نیز در حال انجام است.
* بخش خصوصی در طرح هایی که جاذبه اقتصادی ندارد، مشارکت نمی کند

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در این جلسه با بیان اینکه سه طرح استخر 
به بخش  واگذاری  برای  و سالن سرپوشیده  پروژه اسب سواری  سرپوشیده، مجموعه 
خصوصی وجود دارد، گفت: تنها استخر سرپوشیده به دلیل جاذبه اقتصادی موفق به 
جذب سرمایه گذار بخش خصوصی شده و در سایر موارد بخش خصوصی تمایل به سرمایه 
گذاری در این طرح ها را نداشته است. مصطفی کاویانی گفت: طرح های قابل واگذاری 
ادارات مختلف به دلیل تفاوت در جاذبه اقتصادی با یکدیگر متفاوت هستند که باید این 

موضوع در بررسی عملکرد ادارت مختلف در اجرای ماده 27 مورد توجه قرار گیرد.
وی درادامه با اشاره به قطع سهمیه آب زمین چمن ورزشی زیر نظر این اداره کل گفت: 
به دلیل قطع آب مورد نیاز آبیاری زمین چمن مجموعه ورزشی کارگر، وضعیت چمن این 
مجموعه ورزشی را در شرایط نامناسبی قرار داده است که ضرورت دارد نسبت به تامین آب 

مورد نیاز این مجموعه همکاری لازم صورت گیرد.
کاویانی ادامه داد: در صورت تامین آب مورد نیاز آبیاری این زمین، امکان احیای زمین 

چمن این مجموعه ورزشی وجود خواهد داشت.
ماده 27، به منظور واگذاری خدمات، ساختمان های قابل واگذرای به بخش خصوصی 

به مظنور چابک سازی نهادهای و ادارات دولتی است .

 فرماندار قم مطرح کرد

اولویت دادن به مراکز اقامتی برای اسکان 
زائرین در قم

فرماندار قم گفت: باید حداکثر استفاده از ظرفیت مراکز اقامتی برای اسکان زائرین در 
شهر قم صورت بگیرد، نباید پیش از آنکه ظرفیت این اماکن پر شود، زائرین را به سمت 

بوستان ها هدایت کنیم.
 رضا سیار با اشاره به عملکرد کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات زائرین اظهار کرد: این 
کمیته در سال های گذشته تعطیل بود، امیدواریم که در سال آینده فعالیت چشمگیر کمیته 

فرهنگی را شاهد باشیم.
وی ادامه داد: باید سرویس های بهداشتی و حمام ها به اندازه کافی برای زائرین در 
پیرامون حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران آماده سازی شوند، باید 
شاهد راه اندازی سرویس های بهداشتی به اندازه کافی در نقاط شلوغ و محل حضور زائرین 

در شهر قم باشیم.
فرماندار قم افزود: باید حداکثر استفاده از ظرفیت مراکز اقامتی برای اسکان زائرین در 
شهر قم صورت بگیرد، نباید پیش از آنکه ظرفیت این اماکن پر شود، زائرین را به سمت 

بوستان ها هدایت کنیم، حدود 12 هزار تخت در مراکز اقامتی استان قم داریم.
سیار با اشاره به مشکلات پارکینگ شرقی حرم حضرت معصومه)س( اظهار کرد: تعداد 
سرویس های بهداشتی در این پارکینگ محدود است و باید سرویس های بهداشتی سیار 

بیشتری در پارکینگ مستقر شوند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

38 طرح صنعتی به مناسبت دهه فجر در قم افتتاح می شود

مسئول دفتر نمایندگی آستان قدس رضوی درقم گفت: برنامه چهله انقلاب به مدت 10 
شب در 10 روستای این استان برگزار می شود.

حجت الاسلام سید محمدباقر تکیه ای روز شنبه در نشست خبری به مناسبت چهلمین 
برنامه  انقلاب درقالب  انقلاب اسلامی اضافه کرد: چهله  پیروزی  سالگرد شکوهمند 
های مذهبی و فرهنگی ازجمله قرائت قرآن کریم، برگزاری نمایشگاه دستاوردهای نظام 
اسلامی، سخنرانی و مداحی می باشد. وی با اشاره به ثبت نخستین موقوفه حرم مطهر 
امام رضا)ع( درقم اعلام کرد: 25 بهمن ماه جاری، برنامه »شکوه دلدادگی« با حضور 
تولیت آستان قدس رضوی برگزار می شود و کلنگ ساخت یک مسجد، حسینیه و مرکز 
آموزشی طراز انقلاب اسلامی با عنوان »شمس شموس« در این استان به زمین زده 
خواهد شد.  تکیه ای افزود: برنامه ای نیز به مناسبت دهه فجر با حضور 2 هزار تَن از زنان 
استان، ساعت 9 صبح پنجشنبه هفته جاری در شبستان نجمه خاتون حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( برگزار می شود.  وی خاطرنشان کرد: همایش ویژه بصیرت افزایی با حضور 
2 هزار تن از خواهران نیز، با عنوان »40 سال اقتدار زنان انقلاب اسلامی« روز 17 بهمن 

ماه جاری دراین استان ترتیب خواهد یافت. 

وی؛ برگزاری کرسی تلاوت رضوی در کنار مزار شهدای گلزار علی ابن جعفر)ع(، آوای 
رضوان، پویش ملی رَه صدساله، همایش خانواده های انقلابی، رونمایی از 40 کتاب با 
موضوع سیره امام رضا)ع( و انقلاب ، نشست بصیرتی بَزم اندیشه در مدارس و دانشگاه 
ها، راویان انقلاب، سربازان موعود و تجلیل از شاعران معاصر را از دیگر برنامه های این ایام 
برشمرد. تکیه ای گفت: برخی برنامه های این نمایندگی نیز همچون؛ مسجد شاخص، 
تاریخ شفاهی انقلاب اسلامی، گرامیداشت شهدای شاخص انقلاب، جشنواره نقاشی، 
ایستگاه ورزش و نشاط و پویش کتابخوانی به صورت مشارکتی با سایر نهادها و دستگاه 
های استان انجام می شود.  وی با اشاره به امدادرسانی به مستضعفان گفت: توزیع بسته 
ارزاق، رسیدگی به ایتام و دانش آموزان نیازمند، کمک به بیماران صعب العلاج و اهدای 
200 مورد وام قرض الحسنه ازدواج و اعزام زوج های جوان به مشهد مقدس از جمله 
مواردی است که در این زمینه در دهه فجر صورت می گیرد.  وی همچنین با اشاره به نقش 
رسانه ها در ترویج معارف اسلامی و فرهنگ غنی اهل بیت عصمت و طهارت)ع( اظهار 
کرد: رسانه ها رسالت خطیری در این زمینه برعهده دارند و می توانند با انتشار مطلب های 

مختلفی در این رابطه، در ترویج فرهنگ رضوی کوشا باشند.

مسئول دفتر نمایندگی آستان قدس رضوی درقم :
برنامه چهله انقلاب در10 روستای قم برگزار می شود

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: 
از سال 1384 تاکنون، هفت هزار و 650 واحد روستایی 
در این استان بهسازی و مقاوم سازی و پایان کار اخذ شده 

است. 
و 500  این مدت، 10 هزار  در  افزود:  بلدی   داریوش 
متقاضی احداث و نوسازی مسکن روستایی با تخصیص 
اعتبار 2 هزار و 367 میلیارد و 420 میلیون ریال به بانک 
 850 و  هزار   2 ساخت  و  اند  شده  معرفی  عامل  های 
واحد نیز در حال انجام است. وی اضافه کرد: تسهیلات 
این طرح با هدف احداث مسکن مقاوم، تامین مسکن 
متناسب با نیاز روستاییان، حفظ هویت و سیمای عمومی 
روستاها و تطبیق کالبد مسکن روستایی با زندگی امروزی 

به روستاییان ارائه می شود.
وی بیان کرد: بنیاد مسکن با همکاری سایر دستگاه 
های ذیربط مسئولیت برنامه ریزی، تامین زمین، انجام 
مطالعات و تهیه طرح های لازم برای پروژه های احداث 
مسکن قشرهای کم درآمد، تامین منابع اعتباری اعم از 
تسهیلات بانکی و کمک هایی که از طرف دولت و حساب 
100 امام)ره( در بودجه های سالیانه پیش بینی می شود 

را برعهده دارد. بلدی افزود: از سال 86 تاکنون نیز تعداد 
یک هزار و 432 واحد مسکونی مهر در شهرهای زیر 25 
انقلاب اسلامی  بنیاد مسکن  توسط  تَن جمعیت  هزار 
استان قم احداث شده است. وی گفت: احداث 600 
واحد مسکونی روستایی برای محرومان استان با اعتباری 
بالغ بر 90 میلیارد ریال در سال های 89 و 91 از دیگر 
بنیاد مسکن بوده است که برای هر واحد 60  خدمات 
میلیون ریال از سوی نهاد رهبری اختصاص یافت و بقیه 
نیز از سایر منابع و تسهیلات طرح ویژه توسط بنیاد مسکن 
تامین شد. وی افزود: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
راستای عمران و آبادانی روستاهای استان اقدام به تامین 
بخشی از اعتبارات مورد نیاز روستاییان برای تعمیر مسکن، 
مرمت و تعمیر اجزای بنا از جمله سقف، دیوار و ساخت 
حمام که طبق ضوابط خاصی به روستاییان پرداخت می 
شود، نموده است. مدیرکل بنیاد مسکن قم اضافه کرد: 
این اقدام از تخریب زود هنگام واحد مسکونی روستایی 
میزان  افزایش  باعث  همچنین  و  کند  می  جلوگیری 
برخورداری واحدهای مسکونی از تسهیلات بهداشتی 
و رفاهی می شود. به گفته وی، تا پایان سال 96 تعداد 

یک هزار و 100 فقره وام قرض الحسنه به منظور تعمیر 
و احداث حمام واحد های مسکونی با سقف 20 میلیون 
ریال پرداخت شده است و پرداخت 20 فقره تسهیلات 
قرض الحسنه تا سقف 50 میلیون ریال نیز برای سال 
جاری در نظر گرفته شده است. بلدی در ادامه بیان کرد: 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان از ابتدای تاسیس 
نیز در  تاکنون تعداد هفت هزار و 593 واحد مسکونی 
شهر قم احداث و به متقاضیان واگذار کرده است. به گفته 
وی، احداث 270 واحد مسکونی واقع در میدان جوان در 
مرحله طراحی و ساخت پیش بینی شده و تاکنون بالغ 
بر40 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. وی بیان کرد: 
انجمن خیرین مسکن ساز قم نیز با حمایت بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان از سال 1386 تاکنون یک هزار 
و 290 واحد مسکونی را احداث و واگذار نموده است و 
250 واحد مسکونی را نیز با پیشرفت بیش از 95 درصد 
در دست اقدام دارد. به گفته وی، احداث و بهره برداری 
از 19 واحد مسکونی خانوارهای شهری دارای حداقل 2 
معلول با کمک حساب 100 امام)ره(، بنیاد مستضعفان و 

سازمان بهزیستی از دیگر فعالیت های این انجمن است.

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم: 

76۵0 واحد روستایی در قم بهسازی و مقاوم سازی شده است 

معاون آمار و اطلاعات سازمان برنامه و بودجه  استان قم گفت: 40 طرح دولتی استان در 
قالب ماده 27 به منظور کاهش هزینه ها و چابک سازی دولت به بخش خصوصی واگذار 

می شود.
محمدجواد شاکرآرانی عصر شنبه درکارگروه اجتماعی، فرهنگی و اقتصاد مقاومتی 
افزود: کوچک سازی دولت،  استانداری  اجتماعی  معاونت سیاسی  درسالن جلسات 
افزایش کیفیت ارائه خدمات به مردم و ایجاد اشتغال از جمله اهداف واگذاری طرح های 

دولت به بخش خصوصی است.
وی با تاکید بر حفظ کاربری طرح ها پس از واگذاری ادامه داد: اولویت درواگذاریها، طرح 

های نیمه تمامی است که امکان بهره برداری از آنها با اعتبارات دولتی وجود ندارد.
وی گفت: امتیازهایی برای ایجاد جذابیت اقتصادی برای بخش خصوصی به منظور 

سرمایه گذاری در این طرح ها در نظر گرفته شده است.
وی در ادامه گفت: اجرای طرح همیار تولید ملی، تعیین کالاهای تولیدی استان و معرفی 
آنها، فرهنگ سازی حمایت از تولید ملی در مساجد، هیات مذهبی و بقاع متبرکه، تهیه و 
انتشار کتاب تبلیغی ترویجی ویژه مبلغان، ایجاد برنامه مشترک همکاری سازمان های آب و 
برق و گاز در زمینه اصلاح الگوی مصرف، اجرای طرح فروشگاه حامی تولید ملی، اصلاح 
و استفاده از شیرآلات کاهنده مصرف در دستگاه های اجرایی از جمله طرح های تصویب 

شده کارگروه فرهنگی اجتماعی ستاد اقتصاد مقاومتی قم است.
شاکرآرانی ادامه داد: تاکنون 4 هزار شیر کاهنده مصرف در دستگاه های اجرایی نصب 

شده است و این رقم تا پایان سال به بیش از 7 هزار شیرآلات افزایش می یابد.

وی با بیان اینکه بر اساس مصوبه ستاد اقتصاد مقاومتی، تمام دستگاه های اجرایی 
استان مکلف به استفاده از کالاهای داخلی استان می باشند ، اظهار داشت: متاسفانه در 
بخش بهداشت و درمان اکثر خریدها از تولیدات خارج از استان می باشد، این در حالی 
است که تولید کنندگان قم در بخش بهداشت و درمان توان تامین مورد نیاز مراکز بهداشتی 

و درمانی را دارند.
شاکر آرانی با تاکید بر اینکه از 7 مصوبه کارگروه فرهنگی اجتماعی، 3 مصوبه در صحن 
اصلی ستاد اقتصاد مقاومتی تایید و به تصویب رسیده است گفت: طرح همیار تولید ملی، 
طرح جامع همکاری مشترک سازمان های آب، برق و گاز برای اصلاح الگوی مصرف، 
الزام دستگاه ها به استفاده از خرید و استفاده از کالاهای تولید استان از جمله مصوبه 
های کارگروه فرهنگی و اجتماعی می باشد که در صحن اصلی ستاد اقتصاد مقاومتی به 

تصویب رسیده است.
وی گفت: طرح همیار تولید ملی، همکاری مشترک سازمان صمت با اداره کل آموزش و 

پرورش قم به منظور فرهنگ سازی برای حمایت از تولید ملی در مدارس می باشد.
وی با اشاره به طرح آماده واگذاری توسط کانون پرورش فکری کودک و نوجوان قم 
گفت: سینمای کودک کانون پرورش فکری کودک و نوجوان استان از جمله طرح های 
آماده واگذاری به بخش خصوصی است که روند واگذاری آن به بخش خصوصی در حال 

اجراست.
ماده 27، قانونی به منظور واگذاری خدمات، طرح ها و طرح های قابل واگذاری به بخش 

خصوصی به منظور چابک سازی نهادهای و ادارات دولتی است.

معاون آمار سازمان برنامه و بودجه استان قم:

40 طرح دولتی قم به بخش خصوصی واگذار می شود
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آغاز جشن های چهل سالگی انقلاب در جمعه ای ضد دولتی 

اعتراض از مصلی های نماز جمعه به پاستور
آتش توپخانه مخالفان دولت، جمعه مصادف با 12بهمن و شروع چهلمین دهه 
فجر انقلاب اسلامی هم خاموش نشد. درحالی که دولتمردان و مردان هسته ای 
فشار های  افزیش  از  و جلوگیری  برجام  به دنبال سازوکار حفظ  روحانی  حسن 
اقتصادی بودند،سخنرانان 12بهمن و سخنرانان نمازجمعه به دولت تاختند. انتقاد از 
دولت حسن روحانی مخصوص امروز و دیروز نیست. از ابتدای حضور او در پاستور 
مخالفانش شمشیر را از رو بستند و از هر فرصتی برای حمله به دولتش غافل نشدند. 
فرقی هم نداشت دولت در حال مذاکره برای برجام بود یا در حال مذاکره برای حفظ 
برجام. دیروز نیز ائمه جمعه سراسر کشور در حالی که جشن چهل سالگی انقلاب 
آغاز شد، ترجیح دادند دولت را مورد نقد قرار دهند و مسئولیت ضعف های چهل  
ساله را به گردن دولت حسن روحانی که 6 سال است روی کار آمده، بیندازند. 
ستاد نمازجمعه، تریبون این هفته نماز جمعه تهران را به محمدامامی کاشانی، 
خطیب میانه رو اختصاص داده بود. از این رو در خطبه های این خطیب، نشانی از 
نیش و کنایه به دولت نبود. اما سخنران پیش از خطبه ها، قبل از امامی کاشانی 
از خجالت دولت درآمد. موسی فقیه حقانی، رئیس پژوهشکده تاریخ معاصر ایران 
که به عنوان سخنران پیش از خطبه به مصلی آمده بود ابتدا به مناسبت چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب از دستاوردهای انقلاب گفت. او در میانه سخنرانی خود 
به مذاکرات دیپلمات های حسن روحانی با اروپایی ها برای زنده نگه  داشتن برجام 
تاخت و تلویحا این مذاکرات را بی نتیجه دانست. فقیه حقانی گفت که غربی ها وقتی 
»از دادن فرمول کوکاکولا به ملت ها خود داری می کنند« چطور می توان انتظار 
داشت که »به پیشرفت علمی کشورها کمک کنند؟« او پیش از آنکه تریبون را به 
محمد امامی کاشانی واگذر کند نیز هشدار داد »در هر سطح باید مراقب و هوشیار 
باشیم تا خدشه ای به این مملکت وارد نشود زیرا اگر استقلال نداشته باشیم همه 

چیز ما را خواهند گرفت.«
* سخنان ضد دولت از قم

در قم در حالی که مردم و طلاب خود را برای شنیدن درباره دستاوردهای انقلاب 
اسلامی پس از چهل سال آماده کرده بودند، خطیب جمعه و سخنران پیش از خطبه 
به دولت حمله کردند، یکی در لفافه و دیگری بی پرده. سید هاشم حسینی بوشهری 
که این هفته به عنوان امام جمعه به مصلای قم آمده بود، بدون اشاره مستقیم، نسبت 
به سیاست های دولت در فضای مجازی انتقاد کرد. اعتراض به دولت در حوزه فضای 
مجازی در روزهای اخیر و پس از سخنرانی رئیس جمهوری در جمع مدیران وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات شروع شد. روحانی در این نشست ضمن تأکید بر اینکه 
»متأسفانه در مسئله حجاب، اول از زن شروع می کنیم، در حالی که قرآن ابتدا مرد را 
از نگاه هرز دور می کند، اما ما می رویم و به خاطر حجاب، دختران و زنان را دستگیر 
می کنیم« به صراحت سیاست مسدودسازی شبکه های اجتماعی و وب سایت ها را زیر 
سؤال برده و اذعان کرده بود: »باید قبول کنیم که اشتباه کردیم. فکر کردیم اگر بگوییم 
استفاده از فلان امکان ممنوع بوده و فیلتر است همه به آن گوش می کنند. دیدیم که 
پس از فیلتر هر امکانی، فیلترشکن آن ایجاد شد.«بعد از انتشار این سخنان بود که 
یکی از مراجع تقلید قم و برخی از اصولگرایان به رئیس جمهوری حمله کردند. عزت الله 
ضرغامی، رئیس پیشین سازمان صداوسیما نیز در همین راستا در جلسه شورای عالی 
فضای مجازی با ادبیاتی تند به حسن روحانی تاخت که موجب درگیری لفظی و قهر 
رئیس جمهوری از جلسه شده بود. حال وهوای روز جمعه  قم همچنان درگیر سخنان 
رئیس دولت درباره فضای مجازی بود. حسینی بوشهری در لفافه از دولت انتقاد کرد 
و با بیان اینکه »عده ای در فضای مجازی و رسانه ها به دنبال بزک کردن چهره رضا و 
محمدرضا پهلوی هستند؛ نسل جوانی که قبل از انقلاب را ندیده است در این فضا با 
تکریم و تجلیل از رژیم پهلوی مواجه می شود«، گفت: در چهل سالگی انقلاب اسلامی، 
دشمن در جبهه های مختلف حضور دارد و با جنگ رسانه ای و تبلیغاتی و اقتصادی و 
فرهنگی و جنگ نرم وارد شده است.پیش از او، غلامعلی حدادعادل، نماینده مجلس 
اصولگرای نهم به صراحت حسن روحانی را مورد حمله قرار داد. او با اظهار اینکه به 
همان اندازه که باید نگران تنگنای اقتصادی باشیم باید به همان میزان نگران باز بودن 
فضای مجازی در کشور بود، گفت: نمی دانم کسانی که از باز بودن و بی در و پیکر 
بودن فعلی فضای مجازی دفاع می کنند جواب خدا را چگونه خواهند داد. این افتخار 
نیست که عده ای بگویند هرگز انگشت ما روی فیلتر نخواهد رفت. دشمن برای جنگ 
اقتصادی خود پیوست فرهنگی تعریف کرده که با ابزار شبکه ها و فضای مجازی، 
به دنبال تحقق اهداف شوم خود است.اشاره حدادعادل به سخنان رئیس جمهوری 
در اجلاس ملی گزارش اجرای حقوق شهروندی در آذر 96 است که روحانی در 
این نشست به مردم اطمینان داده بود انگشت وزیر ارتباطات روی دکمه فیلترینگ 

نخواهد رفت. 
* امام جمعه همیشه مخالف 

اعتراض به پاستور در شش سال گذشته همیشه از دیار خراسان بلند و سیداحمد 
علم  الهدی، امام جمعه مشهد هم سردمدار معترضان بوده است. این روحانی مخالف 
دولت اعتدالگرا، دیروز نیز مانند هفته های قبل از فرصت نمازجمعه بهره برد و اعتراضات 
خود به دولتمردان را بیان کرد. علم الهدی بیان انتقادهای خود را با طرح یک سؤال 
آغاز کرد: »این نکته قابل تأمل است که برخی بیان می کنند اگر قدرتمندترین رهبر 
است، چرا در مشکلاتی که وجود دارد، دخالت نمی کنند؟ « او بعد از مطرح کردن این 
سؤال خطاب به مردم گفت:  شما نمایندگان مجلس و رئیس جمهور را انتخاب کردید، 
اگر مقام معظم رهبری دولت و نمایندگانی را که شما انتخاب کردید کنار بگذارند و 
خودشان دخالت کنند، این دیگر جمهوری اسلامی نیست.امام جمعه مشهد افزود: 
ایشان رهنمود و راهبرد می دهند. در تیرماه هیأت دولت خدمت مقام معظم رهبری 
رسیدند و ایشان هفت نکته را بیان فرموده و به دولت تکلیف کردند، در آذر و دی نیز 
دوباره بر آن تأکید نمودند، اما عمل نمی شود. پنج سال است که بر اقتصاد مقاومتی 
تأکید دارند، اما اجرا نمی شود. ایشان باید چه کار کنند؟ نمایندگان شما را کنار بگذارند 

و بگویند من همه کاره هستم؟!
* هشدار دربار مذاکره با اروپایی ها از تریبون نمازجمعه کرمانشاه

مصطفی علما، امام جمعه کرمانشاه هم در سالگرد شروع جشن های دهه  فجر 
بخش مهمی از خطبه های خود در نمازجمعه را به توصیه و هشدار به دولت 
اختصاص داد. نگرانی او نسبت به ادامه مذاکره با اروپایی ها برای حفظ برجام 
بود و تلویحاً از دولت خواست از برجام خارج شود، چرا که به اعتقاد او اعتمادی 
به اروپایی ها نیست. امام جمعه کرمانشاه به آنچه کارشکنی ها و دشمنی های 
آمریکا و اروپا از زمان دولت مصدق تاکنون می خواند اشاره کرد و گفت: آمریکا 
هیچ گاه برای هیچ کشوری خیر نخواسته است و این امر را تاریخ گواه می دهد 
و نمونه عملی آن را هم که اخیراً در قضیه برجام مشاهده کردیم که به راحتی 
تمام تعهدات خود را زیر پا گذاشت و در همین راستا باید مراقب باشیم که 
دوباره پایمان در چاله نرود. نباید فریب دشمن را بخورید و باید به خاطر داشته 
باشید که نظام ما مبتنی بر اسلام است و هرچه که با اسلام سازش نداشته باشد 
پذیرفتنی نیست.علما به صحبت های اخیر وزیر امور خارجه در مجلس اشاره کرد 
و افزود: همین چند روز پیش آقای ظریف عنوان کردند که قول آمریکایی ها قول 
نیست، پس چرا دوباره می خواهید به آن ها اعتماد کنید؟! او در پایان از مسئولان 

و نمایندگان مجلس خواست هوشیار باشند. 
* آسمان  ریسمان امام جمعه قزوین برای حمله به دولت

عبدالکریم عابدینی، امام جمعه قزوین هم دیروز در صف خطبایی قرار گرفت که 
ترجیح دادند در آستانه جشن چهل سالگی انقلاب به دولت بتازد. انتقاد از تلاش دولت 
برای تصویب لوایح مرتبط با FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، اظهارات رئیس 
جمهوری درباره حجاب و فضای مجازی و جشن تولد اسحاق جهانگیری موضوعاتی 
بود که عابدینی از تریبون نمازجمعه قزوین مطرح کرد. به گزارش  ایرنا ،او تحریم ها را 
حاصل »توطئه دشمنان و بی تدبیری غرب زدگان داخلی«  دانست و گفت: پیمان ها و 
لوایحی مانند FATF و برجام را غربی ها می نویسند و غرب زده ها نیز در مقابل غربی ها 
بی لیاقتی نشان می دهند و ناهمخوانی و ناسازگاری شان را با ملت و انقلاب نشان 
می دهند، این ها بدانند که این لوایح هیچ گاه باعث پیشرفت ملت ما نشده و نخواهد 
شد، بلکه جلوی پیشرفت ما را سد می کند. علما سپس هشدار داد که »ما به هیچ عنوان 
اجازه نمی دهیم انقلاب توسط غرب زدگان به این آفت ها مبتلا شود.«او در پایان هم 
به حاشیه  های تولد معاون اول رئیس جمهوری اشاره کرد و گفت: متأسفانه می شنویم 
معاون رئیس جمهور دریکی از کاخ های شاه جشن تولد برگزار می کند در حالی  که 
مردم در گرفتاری های خودشان درگیر هستند؛ شما به جای اینکه جشن تولد برگزار 
کنید بروید و صف گوشت را ببینید و مشکل آن را حل کنید، جلوی قاچاق گوشت 
را بگیرید، برای حل مشکلات مردم وقت بگذارید، آن قدر وقت اضافه  دارید که جشن 
تولد بگیرید؟!وی افزود: اگر می خواستیم مسئولان ما در کاخ ها جشن تولد بگیرند که 
همان شاه بود، چرا آن ها را از مملکت بیرون کردیم؟ آن ها لیاقت مردم، مملکت و اسلام 
را نداشتند و اگر شما نیز مانند آن ها رفتار کنید بی لیاقتی شما را نشان می دهد و این 
کار با انصاف عقل سازگاری نداشت و جای تأسف است که کسی در این شرایط حال 

و حوصله جشن تولد داشته باشد.

* انتظار از تریبون جمعه در چهل سالگی انقلاب
انتقاد از دولت حسن روحانی و حمله به دولتمردان از تریبون نمازجمعه در حالی به 
رویه و عادت تبدیل شده که ناظران سیاسی یکی از دلایل عدم اقبال مردم از نمازجمعه 
و کاهش محسوس نمازگزاران را یک سویه شدن این تریبون می دانند. این در حالی 
است که انتظار می رود در آستانه چهل سالگی انقلاب اسلامی، تک صدایی سیاسی از 
تریبون های نمازجمعه رخت ببندد و این جایگاه بی بدیل از اختصاص به تریبون یک 

جناح خاص به مقام فراجناحی اش ارتقا یابد.

نکتـه

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه دوران اقدام نادرست آمریکا 
بسیار کوتاه است، اظهار داشت: تحریم های آمریکا نمی تواند 

تاثیری در روابط جمهوری اسلامی ایران با دنیا بگذارد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه هنگام 
دریافت استوارنامه »دراگا اشتانبوک«، سفیر جدید کرواسی با 
اشاره به اینکه امروز اتحادیه اروپا قدم اولیه را اگر چه با تاخیر زیاد 
در زمینه مالی برداشته است، اظهار داشت: البته از اینکه اتحادیه 
اروپا نشان داد می تواند برابر چهره خشم آلود آمریکا استقلال عمل 
داشته باشد، خوشحال هستیم. امروز دنیا با کاخ سفیدی روبه 
روست که سران آن حتی شخصیت های مهم اطلاعاتی و امنیتی 

خودشان را هم قبول ندارند.
ایران و  اینکه جمهوری اسلامی  بیان  با  رییس  جمهوری 
کرواسی از روابط عمیق فرهنگی و تاریخی برخوردار هستند، 
گفت: تهران خواهان روابط نزدیک و صمیمی در همه زمینه ها 

با کرواسی است.
روحانی با اشاره به تحریم های غیرقانونی آمریکا علیه ملت 
ایران، گفت: امروز دنیا و سازمان های بین المللی این کار کاخ سفید 
را محکوم می کنند و بی تردید از این مسایل عبور خواهیم کرد و 
اهمیتی برای آن قایل نیستیم. معتقدیم آن که در این میان زیان 
می کند، شرکت ها و ملت های جهان هستند که اراده شان تقویت 
روابط با یکدیگر است و در این میان مزاحمی وارد شده که قصد 

دارد در روابط ملت ها و دولت ها اخلال ایجاد کند.
رییس جمهوری تقویت روابط اقتصادی تهران - زاگرب را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: دو کشور می توانند در زمینه انرژی 

و مسایل مالی همکاری های گسترده ای با یکدیگر داشته باشند.
* پشتیبان دولت قانونی ونزوئلا هستیم

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی«  همچنین روز 
شنبه هنگام دریافت استوارنامه ' کارلوس آنتونیو آلکا لاکوردونس' 
سفیر جدید جمهوری بولیواری ونزوئلا تاکید کرد: ما پشتیبان 
دولت قانونی آقای مادورو هستیم و معتقدیم که مردم ونزوئلا با 
وحدت و ایستادگی در کنار دولت، این توطئه را نیز مانند توطئه 
های قبلی خنثی خواهند کرد.رئیس جمهوری با بیان اینکه 
آمریکا توطئه جدیدی علیه دولت و ملت ونزوئلا آغاز کرده است، 
گفت: آمریکایی ها اساسا با همه انقلاب های مردمی و کشورهای 
مستقل مخالفند و می خواهند با سرکوب انقلاب ها و کشورهای 

مستقل، بر دنیا مسلط شوند.
روحانی خاطرنشان کرد:آمریکایی ها حتی دیگر قدرت ها در 
دنیا را هم تحمل نمی کنند به طوری که رفتار تحکم آمیز آنها را 

نسبت به روسیه ، چین و حتی اروپا نیز شاهدیم.
رئیس جمهوری با بیان اینکه شیوه جدیدی که آمریکایی ها 
با ایجاد دولت در دولت در ونزوئلا بکار گرفته اند، یکی از کارهای 
بسیار زشت است که امروز در جهان شاهدیم، افزود: انقلاب های 
مخملی را از طرف آمریکایی ها دیده بودیم اما مداخله به این 

صورت در ونزوئلا، شیوه جدیدی است که آغاز کرده اند.
روحانی با اشاره به روابط خوب تهران و کاراکاس، خاطرنشان 
کرد: روابط دو کشور طی سال های اخیر بسیار خوب و صمیمانه 

بوده است که در دوره آقای نیکلاس مادورو نیز ادامه یافت.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه ایران به توسعه روابط خود با 
کشور دوست ونزوئلا ادامه می دهد، تصریح کرد: در زمینه های 
سیاسی وهمچنین اقتصادی و سرمایه گذاری، مسیر گذشته در 

روابط دو کشور را ادامه خواهیم داد.
رئیس جمهور همچنین انتخاب آقای لاکوردونس به عنوان 
یک شخصیت فعال و عنصری موثر در دولت ونزوئلا را به عنوان 
سفیر این کشور در تهران ، نشانه اهمیت کاراکاس برای توسعه 

روابط دو کشور دانست .
* روابط تهران و آنکارا به نفع دو کشور و منطقه است

 حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی  همچنین 
هنگام دریافت استوارنامه »دریا اورس« سفیر جدید ترکیه، روابط 
تهران و آنکارا را تاریخی و برادرانه توصیف کرد و اظهار داشت: 

امروز دیدگاه دو کشور از لحاظ سیاسی به منطقه و جهان، بسیار 
نزدیک است و در کنار هم در مبارزه بزرگ علیه تروریسم شرکت 
داریم و نسبت به توسعه روابط دو جانبه از اتفاق نظر برخوردار 
می باشیم.رییس جمهوری خاطرنشان کرد: امروز روابط تهران 
با آنکارا صمیمی تر، نزدیک تر، عمیق تر و طولانی تر از 40 سال 
گذشته است و بدون تردید این روابط دوستانه به نفع دو کشور و 
منطقه می باشد و می توانیم با کمک یکدیگر صلح و ثبات را برای 
منطقه به ارمغان بیاوریم.روحانی بیان کرد: امروز سه کشور ایران، 
 روسیه و ترکیه در کنار هم برای یک مسأله مهم منطقه ای مانند 
سوریه مشارکت سیاسی دارند و این از نکاتی است که کمتر در 

روابط دو کشور سابقه داشته است.
رییس جمهوری با تأکید بر گسترش روزافزون روابط اقتصادی 
دو کشور، اضافه کرد: در مسیر تقویت روابط اقتصادی باید علاوه 
بر بخش های دولتی، بخش های خصوصی خود را به یکدیگر 
نزدیک تر کنیم و ظرفیت های بزرگ همکاری در زمینه های 
مختلف از جمله انرژی، ترانزیت و بندر را در راستای منافع دو 
کشور و منطقه فعال تر سازیم در این زمینه اتصال دریای سیاه و 
مدیترانه به خلیج فارس و دریای عمان و اقیانوس هند می تواند 
بسیار مهم باشد.روحانی با بیان اینکه تهران و آنکارا در مسایل 
بین المللی و جهانی نیز از دیدگاه های بسیار نزدیکی برخوردار 
هستند، گفت: ایران و ترکیه در مسایل مختلف جهان اسلام، از 

جمله فلسطین، یمن و میانمار هم دیدگاه های نزدیکی دارند.
* امیدواریم خط لوله انتقال گاز ایران به پاکستان به 

زودی عملیاتی شود
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  همچنین هنگام 
دریافت استوارنامه خانم »رفعت مسعود« سفیر جدید پاکستان در 
تهران با بیان اینکه دو ملت نسبت به هم علاقه ای دوستانه،  برادرانه 
و تاریخی دارند، اظهار داشت: باید از توانمندی ها و ظرفیت های 
موجود در راستای توسعه همه جانبه روابط و همکاری های 
مشترک استفاده کنیم.رییس جمهوری مناسبات ایران با پاکستان 
به عنوان کشور دوست، همسایه و برادر را در زمینه های مختلف 
ممتاز دانست و گفت: توسعه و تقویت بیش از پیش روابط و 

همکاری های تهران - اسلام آباد با اهمیت و ضروری است.
برای  خوبی  بسیار  فرصت های  اینکه  به  اشاره  با  روحانی 
گسترش همکاری های ایران و پاکستان در بخش های مختلف 
اقتصادی وجود دارد، گفت: احداث خط لوله انتقال گاز ایران به 
پاکستان یکی از پروژه های مهم دو کشور است و خوشحالیم که 
امروز توانسته ایم به تمامی تعهدات خود در این راستا عمل کرده 
و لوله انتقال گاز را به نزیدک مرز پاکستان برسانیم و امیدواریم 

این پروژه با تلاش مسئولان پاکستانی به زودی عملیاتی شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه ایران منبع مطمئن تامین انرژی 
برای پاکستان است، افزود: آماده احداث نیروگاه های بیشتر برای 

تأمین برق مورد نیاز این کشور هستیم.
و  ایران  همکاری های  توسعه  اهمیت  به  اشاره  با  روحانی 
پاکستان در آب های جنوب، خاطر نشان کرد: باید از ظرفیت 
دو بندر مهم چابهار و گوادر به عنوان بنادری که مکمل یکدیگر 

هستند، به خوبی استفاده کنیم.
رییس جمهوری با بیان اینکه مرزهای ایران و پاکستان باید 
مرزهای امن باشند، بر ضرورت تلاش در راستای توسعه امنیت 
مرزهای دو کشور و تسریع در آزادی مرزبانان گروگان در خاک 

پاکستان تاکید کرد.
روحانی، ایران، پاکستان و ترکیه را از بنیانگذاران سازمان 
همکاری اقتصادی )اکو( در منطقه دانست و افزود: باید در زمینه 
گسترش همکاری های اقتصادی و توسعه صلح و ثبات منطقه ای، 

همکاری نزدیک تری با هم داشته باشیم.
تهران و آستانه از ظرفیت های اقتصادی بسیاری برخوردارند

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی  همچنین 
هنگام دریافت استوارنامه »اسخت ارازبار« سفیر جدید قزاقستان 
ایران و جمهوری  در تهران، اظهار داشت: جمهوری اسلامی 
قزاقستان از ریشه های مشترک و اشتراکات فرهنگی برخوردارند.

از روابط  اینکه دو کشور همواره  با بیان  رییس  جمهوری 
بسیار خوب و سازنده ای برخوردار بوده اند، گفت: با فعال کردن 
ظرفیت های همکاری روابط و مناسبات تهران و آستانه بیش از 

پیش گسترش می یابد.
روحانی اضافه کرد: در طول تاریخ روحیه برادری و دوستی 
بین دو ملت برقرار بوده است و با استفاده از این ظرفیت های 
مشترک می توان در راستای تأمین منافع دو ملت گام های مؤثر 
و مفیدی برداشت. رییس جمهوری همچنین از میزبانی و حضور 
فعال قزاقستان در مذاکرات پیچیده و مهم هسته ای کشورمان و 
نیز مذاکرات سوریه )روند آستانه( که پایه خوبی برای صلح و ثبات 

در منطقه است، تجلیل کرد.
روحانی افزود: تهران و آستانه در مسایل مختلف منطقه ای از 
جمله دریای خزر همکاری های سازنده و موفقی با یکدیگر داشتند 
و در بسیاری از مسایل مهم منطقه ای و جهانی از دیدگاه های 
نزدیکی به یکدیگر برخوردارند و می توانیم سطح همکاری و 

هماهنگی های خود را هر چه بیشتر افزایش دهیم.
از  آستانه  و  تهران  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس 
ظرفیت های بسیار بزرگ اقتصادی برخوردار هستند و امیدواریم 

شاهد توسعه روزافزون روابط دو کشور در زمینه های اقتصادی، 
فرهنگی و علمی باشیم.

* ایران خواهان گسترش روابط با کشورهای آفریقایی 
است

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  همچنین هنگام 
دریافت استوارنامه ' ویانگینا دی یایا ورکوره' سفیر جدید مالی 
در تهران با بیان اینکه به خاطر سوابق تاریخی و مبارزاتی آفریقا 
و شرایط امروز این قاره، مردم ایران علاقه خاصی به مردم آفریقا 
دارند، گفت: جمهوری اسلامی برای همکاری های مشترک با 
کشور مالی در زمینه های علمی و دانشگاهی و همچنین در 

بخش کشاورزی آماده است.
رییس جمهوری اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران به 
همکاری های فنی خود به مالی به ویژه در بخش بهداشت و درمان 
ادامه می دهد و مهندسان کشاورزی ایران نیز آماده حضور فعالتر 

در مالی هستند.
روحانی با اشاره به آغاز ماموریت سفیر جدید مالی در تهران 
انقلاب شکوهمند  پیروزی  ایام چهلمین سالگرد  با  همزمان 
اسلامی گفت: به رغم فشار برخی قدرت های بزرگ، امروز ملت 
ایران برای دفاع از منافع ملی خود بسیار آماده تر، با روحیه تر و با 
نشاط تر از 40 سال قبل است.رییس جمهوری با آرزوی موفقیت 
برای سفیر جدید مالی در ماموریت خود در تهران و ابراز امیدواری 
به توسعه و گسترش روابط دو جانبه در دوره ماموریت ایشان، از 
کشور مالی به عنوان کشور دوست ایران در قاره آفریقا نام برد و 
خاطر نشان کرد: افکار رهبران دو کشور درخصوص مسائل دو 
جانبه و منطقه ای به هم نزدیک است و باید از ظرفیت های 

اقتصادی برای توسعه بیشتر روابط استفاده کنیم.
علاقه مند به گسترش مناسبات و همکاری  با تونس هستیم

حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی«  همچنین هنگام 
دریافت استوارنامه »طارق بالطیب« سفیر جدید تونس در تهران 
به انقلاب مردم این کشور در سال های اخیر و گسترش آن در 
دیگر کشورها اشاره و ابرازامیدواری کرد که مردم تونس بتوانند 

برای تحقق آرمان ها و اهداف خود تلاش و به موفقیت برسند.
وی با بیان این که امروز کشور تونس شاهد آرام ترین شرایط 
پس از تحولاتی است که به واسطه حرکت بهار عربی در برخی 
کشورهای منطقه به وقوع پیوست، افزود: این نشان می دهد که 
مردم و مسئولان تونس با درایت، تحمل و حکمت کار را به پیش 
برده اند. رییس جمهوری ادامه داد: شرایط دنیای امروز به گونه ای 
است که اگر کشوری بخواهد مستقل و براساس آرا و نظر مردم 
خود زندگی کند و به تحکم قدرت های بزرگ توجه نکند، با 
سختی  و دشواری های فراوان که البته نتایج آن شیرین است، 

مواجه خواهد بود.
روحانی با بیان این که ایران قبل از انقلاب اسلامی یک پایگاه 
بزرگ برای آمریکا در منطقه بود، اظهار داشت: ملت ایران در 
انقلاب اسلامی تصمیم گرفت که ایران پایگاه هیچ ابرقدرتی نباشد 

و تنها پایگاهی برای تحقق آرمان و اهداف خود باشد.
رییس جمهوری ادامه داد: می دانیم قطع دست قدرت های 
بزرگ از منافع یک ملت چقدر دشوار است، جمهوری اسلامی 
ایران برای تحقق این امر شهدای فراوان و بهای زیادی پرداخت 
کرد، اما امروز پس از 40 سال از راهی که ملت ایران برگزیده، 
سربلند هستیم.روحانی در این دیدار علاقه مندی ایران به توسعه 
روابط صمیمی تر میان دو ملت و گسترش روابط و همکاری های 

فی مابین در راستای منافع متقابل را اعلام کرد.
وی استفاده از ظرفیت ها و توانمندی های موجود در دو کشور 
برای گسترش مناسبات اقتصادی و تشویق بخش های خصوصی 
ایران و تونس را برای توسعه همکاری های متقابل ضروری دانست 
و گفت: دو کشور می توانند روابط خود را در زمینه های مختلف 
فرهنگی، ارتباطات و همکاری های علمی و دانشگاهی گسترش 
دهند.رییس جمهوری افزود: هیچ مانعی در توسعه همکاری ها و 

مناسبات همه جانبه میان ایران و تونس وجود ندارد.

روحانی هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید کرواسی:

تحریم های آمریکا تاثیری در روابط ایران با دنیا نخواهد داشت

عضو پیشین مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: انتظاری 
که از جامعه اسللامی داریم تا ارزش های اسللام در جامعه وجود 
داشلته باشد محقق نشلده است. بحث عدالت، معیشلت مردم، 
ثبلات خانلواده و فسلاد شایسلته جامعه اسللامی نیسلت. البته 
ظواهلر اسللام نیلز املروز در جامعله ملا آنطلور که بایلد جاری 
نیسلت. بنابرایلن در این بخش هنوز فاصله زیادی بلا آرمان های 

انقلاب وجلود دارد.
محملد هاشلمی در گفت وگلو با ایلنلا، در آسلتانه چهلمین 
سلالگرد پیلروزی انقلاب اسللامی در خصوص آرملان انقلابیون 
سلال ۵۷ گفلت:  در سلال ۵۷ ملردم شلعار اسلتقلال، آزادی و 
جمهلوری اسللامی می دادند. اینها جلزو آرمان های ملردم بود و 
این شلعارها هر کدام دلیلی داشلت. به این علت شلعار استقلال 
می دادنلد کله در آن زمان کشلور به نوعی به آمریکا وابسلته بود. 
آمریکا در اینجا تحکم می کرد، سلفارت خود را در کشلورمان به 
عنلوان مرکزی برای پیگیلری منافع خلود در خاورمیانه در نظر 
گرفتله بلود و ایلران ایلن کشلور بلزرگ و ثروتمند را بلرای خود 
می دانسلت. شلاه را به عنلوان ژاندارم خلود در منطقه گرفته بود 
تا منافعش را پیگیری و با اسلرائیل همکاری جدی داشته باشد. 
وضعیلت ملا اینگونه بود یعنلی کشلوری صددرصد وابسلته به 

ایلالات متحلده در منطقه بودیم.
* انقـلاب باعـث شـد در قـدم اول آمریکایی هایی از 

کشـور خارج شوند
وی ادامله داد: شلعار اسلتقلال ناشلی از همیلن مسلئله بود 
که ما کشلوری وابسلته بله خلارج از مرزها نباشلیم. در آن زمان 
جهلان دوقطبی بود؛ قطب شلرق کمونیسلت ها بودنلد و قطب 
غلرب آمریکایی هلا بودنلد کله جهان را بین خودشلان تقسلیم 
کلرده بودنلد. بر حسلب منافع هم کشلورها تابع ایلن دو قطب 
بودند. همچنین معنی اسلتقلال این بود که ما وابسته به بیگانه 
نباشیم و بیگانگان را از کشور بیرون کنیم. آن زمان آمریکایی ها 
6۵ هلزار کارشلناس بلرای اداره کشلور و حفلظ منافع خلود در 
ایلران داشلتند و نکته جالب توجه این بود که این کارشلناس ها 
در کشلورمان حق توحلش دریافت می کردند. نگاهی که آمریکا 
بله ایلران داشلت ایلن بلود کله ملا ملتی وحشلی هسلتیم.وی 
افلزود: انقللاب باعث شلد در قلدم اول آمریکایی هایی کله برای 
سلرنگونی نظام تللاش می کردند از کشلور خارج شلوند. زمانی 
کله دانشلجویان به زعلم اقدامات خصمانله وارد سلفارت آمریکا 
شلدند با اسلنادی مواجه شلدند که نشلان از جاسوسلی ایالات 
متحلده از ایلران داشلت. در ایلن مقطلع بود که رابطه سیاسلی 
ایلران بلا آمریکا قطع شلد. بنابراین این بحث اسلتقلال تا حدود 
زیلادی محقق شلده اسلت و وابسلتگی بله آن معنا دیگلر امروز 
وجلود نلدارد. بحلث دوم شلعار آزادی بلود؛ در آن زمان سلاواکی 
وجود داشلت که نهادی بسلیار خشلن بود. آزادی در دانشگاه ها، 
حوزه هلا، مطبوعلات و جامعله وجود نداشلت. همله چیز تحت 
کنتلرل بلود. بی اعتمادی به حدی بود که اگر در مکانی سله نفر 
حضور داشلتند فکر می کردند یکی سلاواکی اسلت. خفقان زیاد 

بلود زندان و شلکنجه وجود داشلت.
* در زمان شاه سه هزار زندانی سیاسی داشتیم

هاشلمی بلا اشلاره بله اینکله املروز تلا حلدی بله آزادی 
رسلیده ایم ؛ رسلانه ها آزاد هستند تا نسلبت به مسئولان نقادی 
کنند، گفت: ما در زمان شلاه سله هزار زندانی سیاسلی داشلتیم 
کله از یک قشلر هلم نبودند، نمی توانیلم بگوییلم کل زندانی ها 
روحانلی یا دانشلجو بودند. از همه اقشلار جامعه اعلم از کارمند، 
کارگلر، ارتشلی، کارفرملا و هرکلس که کلام مخالفی ملی زد در 
زندان هلای سلاواک ملورد شلکنجه قلرار می گرفت.وی بلا بیان 

اینکه برخلاف اسلتقلال املا آزادی آنطور که باید محقق نشلده 
اسلت، خاطرنشلان کلرد: البتله اقتضلای جامعله این اسلت که 
محدودیت هایی وجود داشلته باشلد ولی باز هم اگر با 40 سلال 
قبل مقایسله کنیم تفلاوت زیادی وجلود دارد. باز املا در مواردی 
مثلل انتخابات، نظارت اسلتصوابی همواره مورد انتقاد اسلت که 
شلورای نگهبلان برای انتخاب ها لیسلتی ارائه می کنلد که مردم 

از بیلن آنهلا گزینه مورد نظلر خلود را انتخاب کنند.
* نوعی فیلتر در همه کشورها وجود دارد

هاشلمی ادامه داد: نوعی فیلتر در همه کشلورها وجلود دارد 
اما نه به این شلکل که در کشلور ما جاری و سلاری اسلت. البته 
بحلث دیگری که سلال ها اسلت به عنلوان مصداق علدم وجود 
آزادی مطرح می شلود بحث حجاب اسلت. برخی عدم پوشلش 
و حجلاب را آزادی می داننلد کله در نظلام اسللامی قابلل قبول 
نیسلت.رئیس پیشلین سلازمان صداوسیما گفت: شلعار بعدی 
انقلابیلون جمهوری اسللامی بود. این شلعار هم دو بخلش دارد 
یکلی بحث جمهوریت اسلت و دیگلری بحث اسللامیت که در 
حلوزه جمهوریلت مفهلوم این اسلت که همله چیز بلا انتخاب 
ملردم صورت بگیرد. واژه دموکراسلی هم کله در دنیا مطرح می 
شلود همین جمهوریت اسلت. از این جهت ما در 40 سال اخیر 

در حوزه هلای مختلفلی انتخابات برگلزار کرده ایم.
* هنوز فاصله زیادی با آرمان های انقلاب داریم

شلورای  مجللس  خبلرگان،  مجللس  بلرای  گفلت:  وی 
اسللامی، شلورای شلهر و ریاسلت جمهوری انتخاب مسلتقیم 
ملردم تعیین کننلده اسلت و حتلی رهبر هلم با یک واسلطه به 
صلورت انتخابلی در جایگاه خلود قرار می گیلرد. می توانم بگویم 
جمهوریت شلعار جمهوری اسللامی کاملًا محقق شلده اسلت. 
بحث اسللامیت اما آنچنان که باید باشلد در جامعه تحقق پیدا 
نکلرده اسلت. اگلر منظور ما از اسللام ظاهر اسللام باشلد که در 
زملان شلاه هم علده ای قوانین اسللام را رعایلت می کردند البته 
قوانین براسلاس اسللام نبود اما حتی در قانون اساسی مشروطه 
پیش بینی شلده بود پنج عالم شرع در مجلس شلورای اسلامی 
بر مصوبات نظارت کنند که البته عملی نشلد.این فعال سیاسی 
اصلاح طللب گفلت: الان هم ما می بینیم انتظاری کله از جامعه 
اسللامی داریم تا ارزش های اسللام در جامعه وجود داشلته باشد 

محقق نشلده است. بحث عدالت، معیشلت مردم، ثبات خانواده 
و فسلاد شایسلته جامعه اسلامی نیسلت. البته ظواهر اسلام نیز 
املروز در جامعله ملا آنطور کله باید جلاری نیسلت. بنابراین در 
ایلن بخلش هنوز فاصله زیادی بلا آرمان های انقلاب وجلود دارد.
* ادارات مـا امـروز مطابق با نهادهای جامعه اسـلامی 

نیست
هاشلمی در پاسلخ بله ایلن سلوال کله چلرا هنلوز پلس از 
گذشلت 40 سلال از انقللاب ملردم بله دنبال تحقق شلفافیت 
و مبلارزه با فسلاد هسلتند گفت: متاسلفانه فسلاد هم املروز در 
جامعله ملا زیلاد اسلت که این هم شلامل فسلاد اخلاقلی و هم 
فسلاد اقتصلادی می شلود. ادارات ملا املروز مطابق بلا نهادهای 
جامعه اسللامی نیست. رشلوه و عدم شایسته سلالاری بدون در 
نظلر گرفتلن ضوابلط رواج دارد. اینها مواردی اسلت که ما با یک 
جامعه اسللامی فاصله داریم. بحث شلفافیت و رانت خیلی مهم 
اسلت ما جمهوری اسللامی داریم اما در بخش اسللامیت دچار 
مشلکلات عدیده هسلتیم. اینهایی کله توقع نداریلم در جامعه 
اسللامی مشلاهده کنیم.وی یلادآور شلد: آیت اللله جوادی آملی 
جملله خوبلی بلرای توصیلف وضلع املروز جامعله دارنلد کله 
می فرماینلد ما بر مبنای نهج البلاغه انقللاب کردیم اما بر مبنای 
توضیح المسائل می خواهیم کشلور را اداره کنیم یعنی بر مبنای 
عداللت حضرت امیر و نحوه حکومت ایشلان انقللاب کردیم اما 
بعلد تللاش ایشلان را بلرای حفظ بیت الملال و برقلراری عدالت 
در نظلر نگرفته ایلم و تنها به مسلائلی همچون مطهلرات و وضو 

پرداختیلم و مسلائل اصلی جامعه رها شلد.
* توطئه هایـی طرح ریـزی شـده تـا از طریـق مردم 

ایـران انقلاب را سـاقط کنند
این مبارز سلال های پیش از انقلاب اسللامی با اشلاره به این 
موضوع که دشلمنان انقلاب بارها از پایان عمر آن در 40 سالگی 
سلخن گفته اند گفت: دشلمن هرگاه برای نابلودی انقلاب زمان 
تعیین می کرد پشلت سلر ایلن اعلام عامللی هم وجود داشلت 
بلرای مثال درخصوص جنگ هشلت سلاله وقتلی خبرنگارها با 
صلدام مصاحبه کردنلد گفت جمعه در تهلران مصاحبه خواهم 
کلرد و تصلور می کلرد در کمتلر از یلک هفته می توانلد انقلاب 
ایلران را سلاقط کنلد. در حاللی کله جنلگ هشلت سلال طول 

کشلید و در نهایت نیز او را به عنوان عامل جنگ معرفی کردند، 
حامیانلش نیز پشلتش را خالی کلرده و در نهایت نیز سلرنگون 
شلد. یعنلی ایلن گفته هلا بلا توطئه هایلی همراه شلده اسلت و 
البتله هلرگاه هم عملی شلده شکسلت خلورده اسلت.وی ادامه 
داد: املروز هم توطئه هایی طرح ریزی شلده اسلت کله در  قالب 
تحریم هلای اقتصلادی و خلروج از برجام و ضمنلاً کار روانی روی 
ملردم در تللاش اسلت تا ملردم را علیه انقللاب تحریک کنند و 
این همان چیزی اسلت که امروز در ونزوئلا شلاهد آن هسلتیم. 
در این زمینه اما همواره مسئولان و مردم کاملًا هوشیار هستند 
و علیرغلم سلختی هایی که برای معیشلت مردم به وجلود آمده 
اسلت، فریلب دشلمن را نخواهنلد خلورد. بنابرایلن این بلار هم 
موفق نمی شلوند توطئه های خود را عملی کننلد و من احتمال 
می دهلم این توطئه ترامپ به خودش بازگلردد که یا نتواند دوره 
ریاسلت جمهوری خلود را بله پایان برسلاند و یا دیگر بلرای دور 

دوم انتخاب نشود.
* گفت وگوی ملی بیشتر مربوط به مردم می شود 

هاشلمی در خصوص للزوم آغاز گفت وگوهای مللی در برهه 
کنونلی گفت: وحلدت رمز موفقیت و پیروزی انقلاب بلود و رمز 
مانایلی انقللاب و نظام هم همین وحدت و انسلجام ملی اسلت. 
املروز تکیله گاه ملا مثلل زمان شلاه به خلارج از کشلور و قدرت 
خارجی نیسلت. ما هیچ گاه حامی خارجی نداشلته ایم و همواره 
بله حمایلت مردم و توکل بر خلدا راه را طی کرده ایلم. پس امروز 
هملان چیلزی که عاملل پیلروزی انقلاب بودبلاز هم ملورد نیاز 
اسلت. البته تعبیر گفت وگوی ملی واژه سیاسلی اسلت که بعضاً 
از آن سوءبرداشلت می شلود.این مبارز سلال های پیش از انقلاب 
اسللامی گفلت: وقتلی ملا می گوییلم گفت وگوی مللی برخی 
هدف شلان گفت وگو میان جریان های سیاسلی اسلت. در حالی 
که مفهوم گفت وگوی ملی بیشلتر مربوط به مردم می شلود که 
طلرف دیگلر نیز باید نظام باشلد. نظام هلم در دو جناح خلاصه 
نمی شلود؛ از رهبلری شلروع می شلود و قلوای سله گانه و سلایر 
نهادهلا را دربرمی گیلرد. این گفت وگلوی ملی یعنی گفت وگوی 

مللت بلا مجموعه ای کله می تواند مشلکلات را حل کند.
* در سـالگرد انقلاب نامی از آیت الله هاشـمی آورده 

د نمی شو
وی افلزود: ما از ابتدای انقلاب وضعیتی داشلتیم که هیچ گاه 
یک جریان در کشلور حاکم نبوده اسلت. بخشلی از یک جناح و 
بخشلی از از جنلاح دیگر در حکومت نقش داشلتند. برای مثال 
املروز دوللت اعتدالی و اصلاح طلب، قوه قضائیه در دسلت جناح 
اصولگلرا و مجلس ترکیبی اسلت پس داسلتان اینگونه نیسلت 
کله اداره کشلور فقلط در دسلت یلک جنلاح باشلد. ملن بحث 
گفت وگلوی مللی را اینگونله کله توضیلح دادم می بینلم اگر نه 
اصولگرایلان و اصلاح طلبلان می خواهند راجع بله چه موضوعی 
صحبت کنند مهم مردم هسلتند. ما امروز در مسلائل ملی دچار 
مشلکل هستیم باید هدف حل مشلکلات ملی برای ملت باشد.

عضو پیشین مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص برخی 
بداخلاقی هایی که در طول چهل سلال اخیر نسلبت به بزرگان 
و فرزنلدان انقللاب روا شلده اسلت با اشلاره به آیت الله هاشلمی 
رفسلنجانی گفت: این به اثرگذاری شلخصیت ها، تفکر و اندیشه 
آنهلا برمی گلردد. اندیشله ای که آقای هاشلمی داشلتند این بود 
کله ایشلان از دورانلی کله وارد مبلارزه نهضلت اسللامی شلدند 
بلا املام بودنلد و بعلد از رحلت امام نیز در مسلیر خواسلته های 
ایشلان قدم برمی داشلتند یعنی سلعی می کردند آن چیزی که 
امام می خواسلتند در جامعه پیدا شلود و این را در سخنرانی ها و 

خطبه های نملاز جمعه مطلرح می کردند.

محمد هاشمی:

بی عدالتی، مشکلات معیشتی و فساد شایسته جامعه اسلامی نیست
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شرکت آب و فاضلاب قم در مراسم جهانی »شهر 
پایدار و انرژی« برای دومین بار موفق به کسب گواهینامه 

ملی بنیاد جهانی انرژی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان 
انرژی جامعه  قم، گواهینامه ملی جایزه بنیاد جهانی 
مدیریت سبز اروپا برای پروژه نیروگاه برق آبی خط انتقال 
آب قم در مراسم جهانی شهر پایدار و انرژی به دکتر 
صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اهدا 
شد.مدیر دفتر برنامه ریزی ، کنترل و ارزیابی طرح های 
شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: جایزه جهانی انرژی 
معتبرترین و شناخته شده ترین جایزۀ زیست محیطی در 
جهان است که به موضوعات زمین، انرژی، آب و هوا و... 
تعلق می گیرد.وی با بیان اینکه سالیانه بیش از 1800 
طرح و پروژه از سراسر جهان به دبیرخانه جهانی انرژی 
برای ارزیابی و دریافت گواهینامه ارسال می شود، اظهار 
 National  داشت: پروژه نیروگاه برق آبی قم در سطح

Award به معنای رقابت پروژه های ارسالی از کشورهای 
انرژی و در سطح  بنیاد جهانی  به  عضو)185 کشور( 
بین الملل مورد ارزیابی قرار گرفت و موفق به دریافت 
گواهینامه ملی شد.مهندس عبدالهادی مطهری با تاکید 
بر اینکه جایزه جهانی انرژی یکی از جوایز زیست محیطی 
در به رسمیت شناختن طرح های پایدار  سراسر جهان 
است، خاطرنشان کرد: از اهداف این جایزه می توان به 

معرفی طرح های موفق و پایدار به عموم مردم جهان و به 
رسمیت شناختن پروژه هایی که »استفاده دقیق و مقرون 
به صرفه و به کارگیری منابع انرژی جایگزین« را ارائه 
می دهند اشاره کرد.وی یادآور شد: گواهینامه اخذشده 
بر اساس منطق EAST در راستای ضرورت شناسایی 
پروژه های موفق کشورها که تأثیرات اقتصادی، اجتماعی، 
زیست محیطی و فنی را داشته اند با هدف قدردانی از آنان 
در سطح جهانی، ملی و ارتقاء اعتماد به نفس عمومی 
طراحی شده است.مدیر دفتر برنامه ریزی ، کنترل و ارزیابی 
طرح های شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه 
پروژه نیروگاه برق آبی قم با بهره گیری از اعتبارت بخش 
خصوصی و سرمایه گذاری شرکت رشد صنعت احداث 
شده است، ابراز داشت: این پروژه در تمامی زمینه های 
زیست محیطی، فنی، اجتماعی و اقتصادی از مردادماه 97 
توسط ارزیابان جامعه سبز اروپا مورد بررسی و ارزیابی قرار 

گرفت و نهایتاً موفق به کسب امتیاز بالا با رقم950 شد.

در مراسم جهانی  شهر پایدار و انرژی؛

آبفای قم موفق به کسب جایزه بنیاد جهانی انرژی شد

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

لغو سخنرانی لاریجانی در کرج 
دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که علی لاریجانی پس از شنیدن سخنان امام 
جمعه کرج، سخنرانی خود در این شهر در روز 22 بهمن را لغو کرده است. در اطلاعیه دفتر رییس 
مجلس شورای اسلامی آمده است: در پی حواشی به وجود آمده درباره سخنران مراسم 22 بهمن 
کرج و در راستای حفظ وحدت، سخنرانی علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در این روز 
در کرج لغو شد.در اطلاعیه دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی آمده است: آنگونه که در رسانه ها 
آمده امام جمعه محترم کرج در خطبه های روز گذشته فرمودند: »گویا انتخاب سخنران روز 22 
بهمن در کرج از طرف مرکز بوده است، عده ای به این انتخاب اعتراض دارند. هفته آینده راجع به این 
موضوع بحث می کنیم که وظیفه ما چه خواهد بود. یک هفته ای به دوستان وقت می دهیم ببینیم 
تدبیری می اندیشند یا خیر.«این اطلاعیه می افزاید: رئیس مجلس براساس اصرار جناب آقای لطفی 
قائم مقام محترم آیت الله جنتی در شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی سخنرانی روز 22 بهمن را 
پذیرفتند و تصور این بود که با آقای امام جمعه هماهنگی شده است. در ادامه این اطلاعیه آمده است: 
آقای لاریجانی وقتی مطالب ایشان را شنید سخنرانی خود را لغو کرد و گفت: مسئله در حدی نیست 
که ایشان به شورای هماهنگی مرکز اولتیماتوم یک هفته ای بدهند. این اطلاعیه می افزاید: امروز 
کشور به وحدت نیاز دارد و مخصوصاً راهپیمایی 22 بهمن بایستی مظهر وفاق در کشور باشد و آقای 

امام جمعه خودشان سخنرانی کنند یا هر کسی که مطلوبشان هست، دعوت کنند. 

تاریخ شهرآورد 89 تغییر نمی کند 
رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفت: با توجه به فشردگی مسابقات لیگ برتر امکان 
تغییر تاریخ دیدار برگشت تیم های فوتبال پرسپولیس و استقلال در لیگ برتر وجود ندارد. »سعید 
فتاحی« با بیان این مطلب افزود: اگر بخواهیم شهرآورد 89 را به زمان دیگری موکول کنیم، عدالت 
برای سایر تیم های لیگ برتری از بین خواهد رفت.وی اظهار داشت: تقویم مسابقات لیگ برتر از 
3 ماه قبل از شروع بازی ها به طور رسمی در اختیار باشگاه ها قرار گرفت که در این تقویم برنامه 
30 هفته لیگ برتر، جام حذفی، سوپرجام باشگاه های ایران و لیگ قهرمانان آسیا در آن لحاظ شده 
بود.رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ افزود: می دانیم که اگر شهرآورد در ایام نوروز برگزار نشود، 
بهتر است اما براساس قرعه کشی انجام شده دیدارهای هفته بیست و سوم لیگ برتر که شهرآورد 
برگشت نیز در آن برگزار می شود، مصادف با روزهای هشتم، نهم و دهم فروردین ماه 1398 بود. 
فتاحی درباره برگزاری اردوی تیم ملی از ابتدای نوروز 98 نیز گفت: اردوی تیم ملی از روز اول تا ششم 
فروردین ماه برگزار خواهد شد و بازیکنان ملی پوش می توانند بدون هیچ گونه مشکلی در تمرینات 
تیم های باشگاهی شان حضور پیدا کرده و از نظر قانون فیفا نیز مشکلی در این باره وجود ندارد.وی 
در پاسخ به این پرسش که اگر باشگاه استقلال برای تغییر برنامه شهرآورد درخواستی کتبی دهد 
آیا با این درخواست موافقت خواهد شد یا خیر، تاکید کرد :با توجه به فشردگی مسابقات لیگ برتر 

امکان تغییر تاریخ این مسابقه نیست.
 

فاضل لنکرانی :حضور زنان در ورزشگاه ها به مصلحت نیست
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی، استاد حوزه علمیه در پاسخ به یکی از طلاب در مورد حضور 
زنان در ورزشگاه ابراز کرد: ما نیز مخالف این موضوع هستیم و معتقدیم حضور زنان در ورزشگاه به 
مصلحت آنان نیست؛ چرا که هیجاناتی که درآنجا وجود دارد امنیت زنان را در مخاطره قرار می دهد. 
وی با بیان اینکه قدر مشترک نحله های باطل نفی مرجعیت است در خصوص شبهات مهدویت 
گفت: در قضیه مهدویت روایات جعلی فراوانی وارد دین کردند که باید در روایات مهدویت با دقت و 

استنباط وارد شد و روایات صحیح و ناصحیح را تشخیص داد و بیان نمود.

دانشگاه آزاد یکشنبه 21 بهمن تعطیل است 
هیأت رئیسه دانشگاه آزاد اسلامی، فعالیت سازمان مرکزی، واحدها و مراکز دانشگاه آزاد اسلامی 
سراسر کشور را در روز یکشنبه 21 بهمن ماه تعطیل اعلام کرد. به گزارش دانشگاه آزاد اسلامی، 
با تصویب هیأت رئیسه این دانشگاه که صبح روز )شنبه، 13 بهمن ماه( به ریاست محمد مهدی 
طهرانچی برگزار شد، تمامی مراکز علمی و دانشگاهی این دانشگاه در سراسر کشور تعطیل خواهند 
بود.براساس مصوبه هیات رئیسه دانشگاه آزاد، فعالیت های مراکز آموزشی و اداری این دانشگاه در 
راستای حضور هرچه پرشورتر جامعه دانشگاهی در ویژه برنامه های دهه مبارک فجر و راهپیمایی 

پرشکوه 22 بهمن تعطیل اعلام شد.

سفر شیخ عیسی قاسم به مشهد برای درمان 
شیخ عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین که برای طی یک دوره درمان به لندن رفته بود وارد 
مشهد شد.به گزارش فارس، شیخ عیسی قاسم، رهبر شیعیان بحرین وارد مشهد شد. شیخ عیسی 
قاسم، که برای طی یک دوره درمان به لندن رفته بود، اکنون در مشهد حضور دارد.شیخ عیسی قاسم 
رهبر شیعیان بحرین است که در سال 2017 از طرف دادگاه بحرین به یک سال حبس و مصادره 
تمام اموال محکوم شد.نیروهای بحرینی، در 23 مه 2017 با ورود به خانه وی، او را بازداشت کردند، 

2 نفر از شیعیان را به شهادت رساندند و 100 نفر را زخمی کردند.

شهردار اسبق کرج با سپردن وثیقه آزاد شد 
چون پرونده در مرحله دادسراست من مجاز به گفتن عنوان اتهامی موکل نیستم اما عنوان اتهام 
او مفاسد اقتصادی نیست. شهردار اسبق کرج به قید وثیقه آزاد شده است و وکیلش می گوید مبلغی 
که در باره مبلغ وثیقه شایع شده است صحت ندارد.واحد شریفی وکیل علی ترکاشوند شهردار اسبق 
کرج در گفت وگو با تسنیم، خبر آزادی وی به قید وثیقه را تأیید و در عین حال از اعلام مبلغ آن 
خودداری کرد.شریفی با اشاره به اینکه مرحله اول تحقیقات که موجب بازداشت بوده است به اتمام 
رسیده و بیم تبانی برطرف شده اما کیفرخواست او هنوز صادر نشده است، درباره تعداد متهمان 

پرونده گفت: من فقط وکیل آقای ترکاشوند هستم و اطلاعی از تعداد متهمان ندارم.

تصمیم رامبد جوان برای تعطیلی »خندوانه« 
 رامبد جوان در صفحه مجازی خودش از پایان »خندوانه« خبر داد.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
پویا، رامبد جوان مجری و تهیه کننده برنامه »خندوانه« در حالی اعلام کرده که دیگر این برنامه 
ساخته نمی شود که پیش از این سیدعلی احمدی تهیه کننده در گفتگویی با تسنیم گفت نمایش 
تئاتر به این »خندوانه« نمی رسد ولی بعد از عید نمایش تئاتر را در »خندوانه« بعد از عید نوروز 

خواهیم داشت.

وزیر نیرو چقدر حقوق می گیرد؟
رضا اردکانیان، وزیر نیرو دیروز در نشست خبری با حضور اصحاب رسانه درباره میزان حقوق 
دریافتی خود از وزارت نیرو گفت: بنده به عنوان مامور از سوی دانشگاه صنعتی شریف در وزارت نیرو 
منصوب شده ام و حقوقم 11 میلیون تومان است که 7 میلیون آن توسط دانشگاه صنعتی شریف و 

مابقی آن که حدود ۴ میلیون تومان است توسط نهاد ریاست جمهوری پرداخت می شود. 

انتقاد جمشید انصاری از یک گرایش عجیب مردم
جمشید انصاری معاون رئیس جمهور گفت: مردم ما یک گرایش عجیبی به این مسئله دارند که 
تمام امور باید توسط دولت انجام شود به عنوان مثال از آسفالت خانه ها گرفته تا کنترل و تنظیم بازار 

می توان اشاره کرد این در حالی است که دولت ها برآمده از اراده مردم هستند.

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد

احداث یک شیرخوارگاه جدید در قم 
مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: طرح احداث یک شیرخوارگاه در قم با همکاری یکی از خیرین 
در دستور کار بهزیستی است و خیر برای این پروژه چهار میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته است. 

رضا سلیقه ظهر دیروز در جلسه کارگروه فرهنگی اجتماعی ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
استان قم در سالن جلسات معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم با اشاره به پروژه 
اردوگاه فرهنگی تربیتی مددجویان بهزیستی استان اظهار کرد: این اردوگاه پنج هزار و 500 مترمربع 
مساحت دارد که هزینه احداث آن از بودجه سفر مقام معظم رهبری به قم تامین شد، 12 میلیارد 

تومان در این پروژه هزینه شده است و برای تکمیل آن نیاز به پنج میلیارد تومان است.
وی ادامه داد: طرح احداث یک شیرخوارگاه در قم با همکاری یکی از خیرین در دستور کار 
بهزیستی است و خیر برای این پروژه چهار میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته است، در مرحله اخذ 

پروانه برای احداث شیرخوارگاه از شهرداری قم هستیم.
مدیرکل بهزیستی استان قم افزود: نمی توان به پروژه های این سازمان به صورت اقتصادی نگاه 
کرد، مجموعه های قابل واگذاری بهزیستی پیش از این به بخش خصوصی واگذار شده است.اکبر 
میرشکار مدیرکل کمیته امداد استان قم در بخش دیگری از این جلسه با اشاره به برون سپاری 
مددکاری این نهاد اظهار کرد: در کمیته امداد استان قم برای نخستین بار در کشور مددکاری را 
برون سپاری کردیم و این مساله علاوه بر چابک سازی بدنه، هزینه ها را کاهش داد و اشتغال جدید 

به وجود آورد.

همزمان با دومین روز از دهه فجر :

چهار طرح عمرانی درقم به بهره برداری رسید 
زنگ انقلاب همزمان با دومین روز از دهه فجر در مدارس قم نواخته شد و همزمان چهار طرح 

عمرانی اداره کل نوسازی مدارس با اعتبار 80 میلیارد ریال توسط استاندار به بهره برداری رسید. 
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، بهرام سرمست در آیین گفت: مهمترین سرمایه های هر 

کشوری برای پیشرفت و توسعه دانش آموزان هستند.
استاندار قم، دانش آموزان را آینده سازان کشور دانست و افزود: وزارت آموزش و پرورش مسئولیت 

بسیار خطیری جهت پرورش نسل فرهیخته بر عهده دارد.
وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از مراکز آموزشی توسط خیرین ساخته می شود، گفت: 
مسئولان باید بسترسازی لازم برای توسعه فضاهای آموزشی در مناطق کم برخوردار و استفاده از 

ظرفیت خیرین در این مناطق را فراهم کنند.
استاندار قم در ادامه با اشاره به تلاش بدخواهان نظام برای ضربه زدن به دستاوردهای انقلاب 
اسلامی اظهار داشت: با وجود فشارهای خارجی، شاهد بلوغ و بالندگی انقلاب در چهلمین سالگرد 

پیروزی آن هستیم.
مدرسه شهید احمدلو با اعتبار 18 میلیارد ریال، استخر شنای شهدای دانش آموز با اعتبار ۴8 
میلیارد و 179 میلیون ریال، ساختمان ورودی مدرسه تیزهوشان فرزانگان با اعتبار 3 میلیارد و 700 
میلیون ریال و سالن ورزشی هنرستان تربیت بدنی فخری با اعتبار 11 میلیارد ریال با حضور استاندار 

به بهره برداری رسید.

توهم موشکی سلمان!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

فرمانده سپاه استان قم خبر داد

 اجرای 514 پروژه
محرومیت زدایی در استان قم 

فرمانده سپاه استان قم از اجرای 51۴ پروژه محرومیت زدایی در این 
استان در قالب اجرای ۴0 هزار طرح عمرانی زودبازده در سراسر کشور خبر 
داد.غلامرضا شاهچراغی عصر دیروز در مراسم آغاز عملیات اجرایی ۴0 هزار 
طرح عمرانی زودبازده در سراسر کشور که با حضور استاندار قم، نمایندگان 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی و جمعی از مدیران استانی برگزار شد، 
اظهار کرد: در استان قم 51۴ پروژه با هدف محرومیت زدایی در دستور 
کار قرار گرفته است و این پروژه ها اغلب از پروزه های زودبازده هستند 
که در مناطق محروم اجرا می شوند.وی با اشاره به اینکه ظرفیت نیروی 
انسانی بسیار مطلوبی در بسیج استان قم وجود دارد و گروه های توانمندی 
از جوانان در عرصه فعالیت های جهادی حضور دارند، تاکید کرد: عمده 
فعالیت این گروه ها در خارج از استان بوده است.فرمانده سپاه استان قم با 
اشاره به فعالیت های بسیج سازندگی سپاه استان اظهار کرد: امسال در این 
عرصه 98 پروژه در دستور کار است که بخش قابل توجهی از این پروژه ها 
به اتمام رسیده و بخش دیگری نیز تا پایان سال به بهره برداری می رسد.وی 
با اشاره به تشکیل قرارگاه های محرومیت زدایی بیان کرد: این قرارگاه ها در 
دهستان های قمرود و قنوات تشکیل شده و جهت گیری فعالیت های ما 
در عرصه هایی است که زندگی مردم را آسان تر کند.شاهچراغی در پایان از 
خدمات شهردار قم در نقاط مختلف شهر تقدیر کرد و گفت: در عرصه های 

اجتماعی و فرهنگی نیز تعاملات خوبی با شهرداری داریم.

مدیر شهرداری منطقه5 قم:

مشکلات  منطقه جمکران
 مرتفع و تسهیل می شود 

مدیر شهرداری منطقه5 قم  گفت :به پشتوانه مردم، با همدلی، همکاری 
و تعامل مردم بتوانیم مشکلات منطقه جمکران را مرتفع و تسهیل کنیم 
و در این راستا تمامی تلاش خود را انجام می دهیم تا معضلات به خوبی 

رفع شود .
دیدار اهالی منطقه جمکران با رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای شهر و مدیر شهرداری منطقه پنج جهت بررسی مسائل و مشکلات 
مردم به مناسبت دهه مبارک فجر برگزار گردید.این دیدار به مناسبت دهه 
مبارک فجر با حضور  مالکی نژاد رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای شهر و اقبالیان مدیر شهرداری منطقه پنج و سایر مسولین شهرداری 
منطقه پنج در مسجد امام حسین ع برگزار شد.در ابتدای این جلسه مالکی 
نژاد ضمن تقدیر از عملکرد منطقه پنج افزود: چهل سالگی در ادبیات ما 
نشان دهنده رشد ، بالندگی و کمال عقل است و برنامه ریزی دشمنان نظام 
اسلامی ایران در آستانه چهل سالگی پیروزی انقلاب اسلامی در جهت دیده 
نشدن این رشد و بالندگی ناکام مانده است، پاسداشت خون شهدا، حفظ 
و ادامه آرمان های امام خمینی )ره( و شهدا یک تکلیف همگانی است.در 
ادامه علیرضا اقبالیان مدیر شهرداری منطقه5 گفت: توفیق خدمت به خلق 
خدا نعمتی است بزرگ که برای ما خادمین شهر قم فراهم شده است.وی 
ابراز امیدواری کرد که به پشتوانه مردم، با همدلی، همکاری و تعامل مردم 
بتوانیم مشکلات منطقه جمکران را مرتفع و تسهیل کنیم و در این راستا 
تمامی تلاش خود را انجام می دهیم تا معضلات به خوبی رفع شود.اقبالیان 
در پایان ضمن تقدیر و تشکر از اهالی و کسبه منطقه جمکران و حضور گرم 
ایشان که در جهت  طرح و پیگیری مشکلات منطقه در مسجد حضور 
پیدا کردند،سپاسگزاری نمود.پس از اتمام مراسم تعدادی از شهروندان 
مشکلات خود را در میان گذاشتند و  مالکی نژاد رییس کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای شهر و  اقبالیان مدیر شهرداری منطقه پنج پاسخگوی 
پرسش های مردم بودند و نیز به برنامه های خود جهت توسعه منطقه و 
پیشبرد اهداف در نظر گرفته شده در این منطقه اشاره نموده و اهتمام خود 

را جهت حل مشکلات این منطقه اعلام نمودند.

معاون شهردار قم: 

160 دوربین ثبت تخلف در قم 
راه اندازی می شود 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: بیش از 160 دوربین 
ثبت تخلف رانندگی از جمله سرعت، عبور از چراغ قرمز و عبور از خطوط 

ویژه اتوبوسرانی تا چند ماه آینده در این شهر راه اندازی می شود. 
عباس ذاکریان ، افزود: این دوربین ها در معابر پر آمد و شد مانند بلواز 
زائر، عمار یاسر، جمهوری و شهید دل آذر به بهره برداری خواهد رسید.وی 
اضافه کرد: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته، بنا بود این دوربین ها 
درماه های گذشته به بهره برداری برسد، ولی با توجه به این که تجهیزات 
دوربین ها وارداتی و وابسته به نرخ ارز می باشد، تنش های اقتصادی باعث 
تاخیر در راه اندازی دوربین ها شد.وی ادامه داد: بخش قابل توجهی از 
دوربین ها و دکل ها در سطح شهر نصب و در ادامه باید پروژکتورهای 
روشنایی نصب و سامانه ارتباطی با مرکز نیز تکمیل خواهد شد.ذاکریان 
خاطرنشان کرد: پس از تجهیز اتاق کنترل و نصب دوربین ها، تخلف های 
سرعت غیرمجاز، عبور از چراغ قرمز و خطوط ویژه به صورت مکانیزه ثبت 
و بلافاصله برای مالکان خودروها پیامک ارسال می شود.وی در ادامه گفت: 
در حال حاضر 90 دوربین نظارت تصویری در سطح شهر قم فعال است که 
در خیابان های پر آمد و شد و میادین نصب شده تا ترافیک معابر در اتاق 
مانیتور رصد شود.وی افزود: بر اساس برنامه ریزی انجام شده، 110 دوربین 
نظارت تصویری دیگر نیز تا 6 ماه نخست سال آینده به بهره برداری می 
رسد تا تعداد دوربین های پایش تصویری که خیابان های سطح شهر را 

پوشش می دهد به 200 دوربین افزایش یابد.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم  خبرداد

فعالیت 45 بازارچه ریحان در سطح شهر
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم از فعالیت ۴5 

بازارچه ریحان در سطح شهر قم خبر داد.
 علیرضا مظفری با بیان اینکه بازارچه های ریحان در سطح شهر وظیفه 
عرضه میوه و تره بار در سطح شهر را بر عهده دارند، اظهار کرد: شهرداری با 
راه اندازی این بازارچه ها ضمن تامین میوه و تره بار مورد نیاز مردم به دنبال 
تنظیم بازار و ایجاد عدالت در توزیع بود.وی با تاکید بر اینکه در مکان یابی 
راه اندازی این بازارچه ها مباحث ترافیکی در اولویت بوده است، خاطرنشان 
کرد: همچنین تلاش بر این بوده که موقعیت بازارچه به گونه ای باشد که 
مردم دسترسی آسانی به آنها داشته باشند.مدیرعامل سازمان میادین میوه 
و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از فعالیت ۴5 بازارچه 
ریحان در سطح شهر خبر داد و تصریح کرد: نظارت بر فعالیت این بازارچه ها 
که توسط بخش خصوصی اداره می شود نیز در برنامه کاری سازمان است.

وی اذعان کرد: سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری با حمایت از 
ایجاد این گونه مراکز بستری برای نظارت بهتر بر روند توزیع ارزاق عمومی 
در جامعه فراهم می کند تا بتوانیم شاهد توزیع محصولات کیفی و با قیمت 

مناسب در بین شهروندان باشیم.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

مشارکت مردم با شهرداری موجب 
کاهش هزینه های اداره شهر می شود

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم مشارکت مردم با 
شهرداری را موجب کاهش هزینه های اداره شهر دانست.

محسن رنجبر با اشاره به برخی از پروژه های سرمایه گذاری شهرداری 
که در سال های اخیر پیش بینی شده است، اظهار کرد: یکی از پروژه های 
سرمایه گذاری شهرداری استحصال انرژی از پسماند بود که به دلیل قیمت 
بالای ارز سرمایه گذاری در آن اصلا به صرفه نیست اگرچه شهرداری به 
دنبال تحقق این پروژه است.رنجبر با تاکید بر اینکه در بودجه چیزی که 
تحقق می یابد رقم نهایی است، گفت: در اصلاح بودجه، شاهد واقعی شدن 
تحقق هستیم.وی بیان کرد: در سال 96 پیشرفت فیزیکی پروژه های سال 

87 درصد بوده و 13 درصد دستیابی به اهداف محقق نشده است.

اخبــار

استاندار قم گفت: در شرایط کنونی 
همه باید دست دردست هم گامی برای 
محرومیت زدایی، خدمت رسانی و حتی 
امر توزیع کالا دراستان  بر  برای نظارت 

برداریم. 
بهرام سرمست عصر شنبه در آیین آغاز 
عملیات اجرایی 51۴روژه عمرانی زودبازده 
روستاهای  در  اشتغال  و  آب  رویکرد  با 
محروم استان در سالن اجتماعات سپاه 
امام علی ابن ابیطالب)ع( قم افزود: تلاش 
داریم برای تحقق این امر مهم ساز و کار 
قانونی و حقوقی آن را در کارگروه های 
با  رابطه  در  وی  نماییم.  تعریف  مرتبط 
همکاری دستگاه های دولتی با بسیج در 
راستای اجرای طرح های مذکور در استان 
قم اعلام آمادگی کرد و گفت: کارگروه 
هایی توسط دستگاه های مرتبط باید بدین 
منظور تشکیل شود. وی روحیه همدلی در 
فرماندهی سپاه قم را امیدبخش دانست و از 
تلاش های انجام شده تقدیر و تشکر کرد و 
افزود: امیدواریم ۴0 هزار طرح تعریف شده 
در کشور که بخشی از آن مربوط به قم است 
، با توجه به روحیه انقلابی برادران بسیج 
و سپاه در زمان بندی مشخص به بهره 
برداری برسد.عصر امروز، عملیات اجرایی 
۴0 هزار طرح عمرانی زودبازده با رویکرد 

آب و اشتغال در روستاها و مناطق محروم 
کشور با شعار »دست در دست مردم، پنجه 
در پنجه شیطان« با پیام ویدئو کنفرانس 
سردار سرلشگر محمدعلی جعفری فرمانده 
کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سردار 
سرتیپ غلامحسین غیب پرور رئیس بسیج 
سازندگی به صورت همزمان در سراسر 
کشور آغاز شد. 51۴ طرح مربوط به استان 
قم، در موضوع هایی مانند آب روستایی و 
تامین برق توسط انرژی خورشیدی می 
باشد که تا پایان شهریورماه سال آینده به 

بهره برداری می رسند. 
الاسلام  حجت  جلسه  این  در 

احمد  و  ذوالنوری  مجتبی  والمسلمین 
امیرآبادی فراهانی نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی، سردار سرتیپ دوم 
پاسدار سید محمدتقی شاهچراغی فرمانده 
سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( ، جمعی از 
مسئولان استان و پدر شهید سعید سامانلو 

از شهدای مدافع حرم حضور داشتند.
نظام اسلامی در  * دستاوردهای 
40سالگی انقلاب به خوبی تبیین شود

استاندار قم همچنین  روز شنبه در آیین 
خطبه خوانی مسئولان استان در شبستان 
)س(  معصومه  حضرت  حرم  )ره(  امام 
انقلاب  گفت:در چهلمین سال پیروزی 

باید با امید بیشتر به آینده و افتخاری که 
به گذشته داریم گام های موثری را برای 
توسعه این استان برداریم و دستاوردهای 
نظام اسلامی و دولت را به خوبی تبیین 
کنیم.بهرام سرمست اظهار داشت: در این 
راستا لازم است که برنامه های موثری 
را برای آینده طراحی و اجرایی نماییم.

وی دربخش دیگری از سخنان خود ۴0 
سالگی انقلاب اسلامی را نشانه دوران بلوغ و 
شکوفایی آن دانست و گفت: به تعبیر رهبر 
معظم انقلاب چهلمین سال پیروزی انقلاب 
به مفهوم پیری انقلاب نیست، بلکه تازه آغاز 
راه است.وی ادامه داد: برخلاف توطئه های 
دشمنان که درتلاش بودند انقلاب، ۴0 
سالگی خود را جشن نگیرد، با پشتیبانی 
مردم در آغاز راه و دوران شکوفایی انقلاب 
با گام های بلند پیش خواهیم رفت.همزمان 
با دومین روز از ایام الله مبارک دهه فجر 
و چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
آیین معنوی و باشکوه خطبه خوانی با 
حضور آیت الله سید محمد سعیدی تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( و 
نماینده ولی فقیه در قم، بهرام سرمست 
استاندار و جمعی از مدیران و مسئولان 
دستگاه های اجرایی در حرم مطهر کریمه 

اهل بیت برگزار شد.

استاندار قم: 

دست در دست هم برای محرومیت زدایی تلاش کنیم 

در نظر دارد: 
پروژه گازرسانی به دهستان قاهان - محور موشکیه، وسفونجرد و 
کهندان )PC( را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و پس از 

ارزیابی کیفی به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید.
الف- شرح مختصر کار:

1( لوله گذاری شبکه توزیع پلی اتیلن به طول تقریبی 17650 متر
2( تهیه مصالح، ساخت و نصب  760 عدد انشعاب خانگی و تجاری

3( لوله گذاری خط تغذیه 6 اینچ به طول تقریبی 3300 متر
4( نصب یک ایستگاه کابینتی 2500 مترمکعبی

ب- محل اجرا: سطح استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی
2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 

5 رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب 

شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 
1/800/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد 

تحویلی 
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی تا 

تاریخ 1397/11/23 می باشد.
 ـ- مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکت های مناقصه تا پایان  ه

وقت اداری مورخ 1397/12/06 می باشد.
مورخ  دوشنبه  روز   10:00 ساعت  ها  پاکت  گشایش  زمان  و- 

1397/12/15 می باشد.
مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 400/000 
ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم، بین میدان امام 
خمینی و میدان شهید زین الدین، کوچه شماره 18، شرکت گاز استان 
قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی 
سایت شرکت گاز استان قم به آدرس:  www.nigc-qpgc.ir یا سایت 
قابل   www.spac.ir آدرس  به  مناقصات  رسانی  اطلاع  ملی  پایگاه 

دریافت است.  
نکات قابل توجه: 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد 
نخواهد کرد.

2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان %15 
مبلغ اولیه پیمان را به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در 

ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار پرداخت می نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده 

و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت 

مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 
های امور پیمانهای شرکت گاز استان قم تماس حاصل فرمایند )فکس: 

02536620004 ، تلفن: 02536121303(.

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شركت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )تجدید مناقصه( نوبت اول

شماره مناقصه:
97-22 

شماره مجوز  :
1397 /5954

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم گفت: نمایشگاه صنایع دستی در تمام ورودی های 
قم برای معرفی و فروش محصولات ساخت استان به ویژه تولیدات مشاغل خانگی و 

صنایع دستی برپا می شود. 
سید محمدرضا هاشمی عصر دیروز در جلسه کارگروه فرهنگی اجتماعی ستاد اقتصاد 
مقاومتی که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، اظهار داشت: دستگاه های اجرایی در 
واگذاری پروژه ها به بخش خصوصی روحیه محافظه کاری و طمع کاری را کنار بگذارند.

وی با تأکید بر اهمیت کارگروه فرهنگی اجتماعی ستاد اقتصاد مقاومتی استان و تشکیل 
مستمر جلسات این کارگروه افزود: جلسات کارگروه فرهنگی و اجتماعی  باید هر یک 

ماه در میان برگزار شود، از فاصله  افتادن زیاد در این زمینه خودداری شود.معاون سیاسی 
و امنیتی استانداری قم با اشاره به طرح و مصوبه مهم ستاد اقتصاد مقاومتی استان در 
زمینه فرهنگ سازی استفاده و خرید از کالاهای تولید داخل عنوان کرد: طرح "همیار ملی" 
برای فرهنگ سازی در مصرف تولیدات ساخت داخل باید تا پایان امسال در سطح مدارس 
استان عملیاتی شود.هاشمی با تأکید بر مزایای واگذاری پروژه های راکد بخش دولتی به 
بخش خصوصی اضافه کرد: هدف استان از طرح تصمیم و واگذاری پروژه های دستگاه های 
اجرایی در قالب ماده 27 به بخش خصوصی مردمی تر کردن ظرفیت ها و زیرساخت های 

دستگاه های دولتی بوده که به نوبه خود می تواند در زمینه اشتغال نیز مؤثر باشد.

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم :

نمایشگاه صنایع دستی در تمام ورودی های قم برپا می شود 


